
آیت الله اعرافی در دیدار جمعی از اندیشمندان آمریکای لاتین:

راه قم و انقلاب اسلامی از روش های 
خشونت بار و افراطی جداست 

مدیر حوزه های علمیه گفت :راه 
قم و انقاب اســامی از روش های 
خشــونت بــار و افراطی و شــیوه 
هایی که در برخی دیگر از مراکز به 
اصاح دینی می باشــد جداست، 
راه ما عقانی و حکمت آمیز برای 
آشــنایی بشــریت با معارف دینی 
است. آیت الله اعرافی روزدوشنبه 
در دیــدار جمعی از اندیشــمندان 

روزنامه
سه شنبه 22 شهریور 1401  16 صفر 1444 13 سپتامبر2022  شماره 5579  سال بیست و پنجم  3000 تومان

ضرورت افزایش سهم ناوگان عمومی درحمل ونقل درونشهری ؛

شهر قم نیازمند ایجاد شبکه 
یکپارچه حمل و نقل عمومی

اداره کل تعزیرات حکومتی استان قم اعام کرد: 

تهیه لباس فرم جدید برای دانش آموزان الزامی نیست

مدیرعامل شرکت گاز استان قم خبرداد: 

پیشرفت 58 درصدی پروژه گازرسانی به شهرک های صنعتی

پایداری سیستم حمل ونقل عمومی زمانی شکل عملیاتی به خود می گیرد که از تمام سیستم های حمل ونقلی موجود از 
مترو، اتوبوس، بی. آر .تی، تاکســی و حتی مونوریل اســتفاده یکپارچه ای شود. براساس این گزارش، قم از کان شهرهایی 
اســت تعداد سفرهای شــهری آن به دلیل وجود اماکن متعدد زیارتی، علمی و همچنین امور روزمره اداری و کاری فراوان 
اســت و از طرف دیگر این شــهر در سال میزان حضور میلیونی زائران و مســافران از داخل و خارج از کشور است. ویژگی 
زائرپذیری و حجم بالای سفرهای شهری توسعه زیرساخت های نوین حمل ونقلی مانند مترو و بی. آر .تی را دوچندان کرده 
اســت. بر اســاس آمار و اطاعات، سهم ناوگان عمومی از سفرهای شــهرهای از نزدیک به ۲۰ درصد در ۶ سال گذشته به 
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مدیرعامل شرکت آب  منطقه ای استان قم تاکید کرد: 

ساخت وسازهای غیرمجاز 
دربستررودخانه ها تخریب می شود
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مدیرعامل شرکت آب منطقه ای استان قم گفت: با توجه به تجربه  بارش های شدید در قم که امکان وقوع سیل را فراهم می کند 
باید هر چه سریعتر تمام ساخت وسازهای غیرمجاز در بستر و حریم رودخانه های استان تخریب تا از خسارت های احتمالی 
جلوگیری شود.  علی اصغری در گفت وگویی   اظهارداشت :با توجه به نزدیک شدن به فصل پاییز و امکان وقوع بارش های شدید، 
باید پیش بینی های لازم برای جلوگیری از وارد شدن خسارت به اشخاص و اموال در زمان وقوع سیل های احتمالی دیده شود که 

اربعین حسینی منبع قدرت 
هوشمند ایران

مفهوم قدرت طی گذشت قرن ها از عمر بشر به شکل 
های گوناگونی در جهان بین الملل عرضه شده و دیگر 

معنای صرف تاریخی خود که بیشتر در زمینه سخت معنا می شد را ندارد. در گذشته 
کشورها را به واسطه ابزار سخت سنجش قدرت می کردند و عموما بازیگرانی که به بیشتر 
ابزارهای سخت مجهز بودند را قدرتمند می دانستند. با گذشت سال ها مفهومی موسوم 
به قدرت نرم )Soft Power( در ترجمان قدرت معرفی شد. این تعریف از قدرت را اولین 
بار جوزف نای در سال 1990 میلادی در نشریه آتلانتیک مطرح کرد. وی اعتقاد داشت 
که قدرت، مانند آب و هواست، همه به آن مربوط هستند و درباره آن صحبت می کنند، 
اما عده کمی آن را درک می کنند، او موفقیت در سیاست های جهانی را مستلزم استفاده 
از قدرت نرم به همراه قدرت سخت می دانست )Nye, 2002: 9(.اما وجهی دیگری 
از قدرت مطرح شد که کاستی های قدرت نرم و سخت را برطرف می کرد، مفهومی به 
عنوان قدرت هوشمند که توسط سوزان ناسل در آوریل 2004 در مجله فارن پالیسی 
مطرح شد. قدرت هوشمند به معنای ترکیب هوشمندانه قدرت سخت و نرم درمقابله با 
تهدیدات علیه امنیت ملی نام نهاده شد. )قربی، 1309( حال با ذکر این مقدمه سوال 
این است که جمهوری اسلامی ایران توانسته به قدرت هوشمند دست پیدا کند؟ در 
پاسخ باید تسریع ساخت که از آنجایی که منبع معنویت یکی از مهمترین ابزار قدرت 
هوشمند است ایران توانسته به این مهم دست پیدا کند و دستیابی به این هدف با اشاعه 
فرهنگ انقلابی و عاشورایی امام حسین )علیه السلام( است که هر ساله با پیاده روی 
میلیونی به نمایش گذاشته می شود به بهترین وجه می تواند این نوع از قدرت را به جهان 
عرضه کند.  جمهوری اسلامی ایران بعد از انقلاب 1357 با گذشت 43 سال از عمر خود 
توانست به ابزارهای قدرت سخت و نرم مجهز شود و در صحنه بین الملل بر معادلات 
جهانی تاثیر بگذارد. قدرت نرم و سخت جمهوری اسلامی با سیر تحولات منطقه ای و 
بین المللی و رویکرد تازه به دین و معنویت گرایی در عرصه بین الملل و احیای آن، مجهز 
به وجوهی از اقتدار هوشمند در جهان اسلام شد و به اعتقاد بسیاری یکی از مهمترین 
این منابع قدرت فرهنگ معنایی عاشورا و انقلاب سید الشهدا در تاریخ اسلام است. در 
روز اربعین حسینی با وام گرفتن از این نوع فرهنگ، جهان شاهد راهپیمایی میلیون 
ها شهروند از سراسر جهان است. این پیاده روی جدا از یک حرکت مذهبی به آوردگاه 
اقتدار و قدرت برای جمهوری اسلامی تبدیل شده است و پیام های اقتدارآمیزی را به 
قدرت های تمدنی جهانی مخابره می کند. لذا با این نوع حرکت سال هاست که جریان 
مخالف بین المللی مقابله می کند و به هر نحوی در روزهای منتهی به این حرکت دست 
به اقداماتی برای مقابله با آن می زند.  یکی از این مخالفین رژیم صهیونیستی است که 
استمرار این حرکت را خطر جدی برای امنیت و حیات خود می داند لذا تلاش می کند 
که عراق همیشه یک شرایط ناامن را داشته باشد تا جلو این حرکت گرفته شود، در حالی 
که هر سال به حجم این مسافرین افزوده می شود.  به طور کلی می توان گفت این حرکت 
الآن در بحبوحه ناامنی و بحران های سیاسی عراق و ناامنی های خاورمیانه نشانی روشن 

از اقتدار هوشمند جهان اسلام به بازیگری جمهوری اسلامی ایران است.
پژوهشگر روابط بین الملل

با مصوبه ستاد اقتصادی دولت و برای جبران کمبود معلم؛

تدریس معلمان بازنشسته
 در مدارس بلامانع شد

ستاد هماهنگی اقتصادی دولت تصویب کرد برای جبران کمبود معلم در مقاطع 
تحصیل ابتدایی و متوسطه، از نیروهای مجرّب و حتی بازنشسته آموزش و پرورش برای 

تدریس در مدارس استفاده شود. 
به گزارش پایگاه اطلاع رسانی دولت ، در جلسه ستاد هماهنگی اقتصادی که 
به ریاست آیت الله سید ابراهیم رئیسی برگزار شد، پیشنهاد مشترک وزارت آموزش و 
پرورش و سازمان امور اداری و استخدامی کشور در زمینه استفاده از نیروهای باتجربه 
و حتی بازنشسته آموزش و پرورش برای تدریس در مقاطع تحصیلی ابتدایی و متوسطه 
مطرح و تصویب شد . در این جلسه سازمان توسعه تجارت با ارائه گزارشی از روند 
همکاری های تجاری با روسیه و منطقه اوراسیا، از رشد قابل توجه تبادلات تجاری 
کشورمان با روسیه در عرصه های مختلف از جمله صادرات محصولات کشاورزی و 

صنایع های تک و مثبت شدن تراز تجاری تهران با مسکو خبر داد.

دبیر اجرایی سخاءالحسین  خبرداد:

آغاز بکار خادمین »سخاءالحسین« قم
 در کربلای معلی

دبیر اجرایی سخاء الحسین از آغاز به کار فعالیت خادمین افتخاری حرم مطهر امام 
حسین)ع( تا اربعین حسینی در کربلای معلی خبر داد.  سید احسان سرکشیکیان روز 
دوشنبه در گفت وگویی،بابیان اینکه این خادمین از 11ماه صفر تا روز اربعین در بخش های 
مختلف حرم مطهر حسینی خدمات ارائه می دهند، تصریح کرد: خادمین سخاءالحسین)ع( 
در بخش های داخلی حرم، کفشداری ها، امانات، مفقودین و مضیف حرم مطهر تا روز اربعین 

خدمت خواهند کرد. 
دبیر اجرایی سخاءالحسین با اشاره به اعزام ۸00 نفر خادم افتخاری حرم مطهر در قالب 
سخاءالحسین)ع( افزود: در برنامه امسال با فراخوانی که از سراسر کشور صورت گرفت، بیش 
از 300 خادم مسلط به زبان های روز دنیا ) عربی، انگلیسی، روسی، فرانسه، چینی، ترکی 
استانبولی و غیره(انتخاب و مانند سایر خدام، پس از گذراندن مراحل گزینش، جهت تسهیل 

امور زائرین در خدمت امسال مشغول به فعالیت هستند.
 وی با اشاره به انبوه جمعیت در اربعین امسال، حجم فعالیت خدام را چندین برابر 
سال های گذشته برشمرد و اظهار داشت: خادمین سخاءالحسین، با همه توان در برگزاری 
هرچه باشکوه تر این رویداد عظیم و ارزشمند در خدمت زوار سیدالشهدا علیه السلام 
خواهند بود. وی با اشاره به راه اندازی واحدهای مختلف جهت خدمت رسانی بهتر به 
خادمین اظهار داشت: در راستای خدمت رسانی بهتر واحد روابط عمومی، پشتیبانی، 
فرهنگی و امور خادمین راه اندازی شده که خدمات مطلوبی در زمینه های مختلف به 

خادمین ارائه دهند.
  

اداره کل تعزیرات حکومتی استان قم اعام کرد: 

تهیه لباس فرم جدید برای دانش آموزان 
الزامی نیست

اداره کل تعزیرات حکومتی استان قم اعلام کرد: مطابق دستورالعمل اجرایی لباس فرم 
دانش آموزان، تهیه لباس فرم جدید الزامی نیست.

براساس این گزارش،در پی دریافت شکایات و گزارشات متعدد اولیاء دانش آموزان مبنی 
بر الزام مدیران برخی برای مدارس برای خرید لباس فرم دانش آموزان اداره کل تعزیرات 
حکومتی اعلام کرد: مطابق دستورالعمل اجرایی لباس فرم دانش آموزان تهیه لباس فرم 
جدید برای آن دسته از دانش آموزان که لباس فرم مناسب دارند الزامی نیست و مدیران 

مدارس از تکلیف خرید مجدد به اولیاء خودداری کنند.
اداره کل تعزیرات حکومتی اعلام کرد: مطابق دستورالعمل اجرایی لباس فرم دانش 

آموزان، تهیه لباس فرم جدید الزامی نیست.
رییس اداره انجمن اولیا و مربیان آموزش و پرورش قم نیز با اعلام آمادگی کامل تحویل 
لباسهای فرم مدارس گفت: با وجود دو شیفته بودن جایگاههای ارائه لباس برخی از این 

فضاها با مشکلاتی مواجه هستند. 
شهسواری گفت: کیفیت و قیمت، دغدغه اصلی والدین است که قیمت مصوب در جلسه 
و کارگروههای ویژه مورد بررسی قرار گرفته و تصویب شده است.وی افزود: در صورت مناسب 

بودن لباس فرمی قبلی دانش آموز، لباس فرم جدید اجباری نیست.

مدیر کل راه آهن قم  خبرداد:

بارگیری اولین محموله صادراتی
 پودر باریت و روغن پایه 

مدیر کل راه آهن قم از بارگیری اولین محموله صادراتی پودر باریت و روغن پایه خبرداد
غلامحسین دباغ ظهر روز دوشنبه طی بازدید از فرآیند بارگیری محموله صادراتی باریت 
و روغن پایه از ایستگاه سواریان خاطر نشان کرد:با برنانه ریزی های صورت گرفته و طی 
جلسات متعددی که با صاحبان بار استان برگزار گردید مقرر شد بخشی از بار ریل پسند 
استان به شبکه ریلی انتقال پیدا کندکه در همین راستا امروز شاهد بارگیری روغن پایه و پودر 

باریت در ایستگاه سواریان هستیم. 
وی تاکید کرد:ایمنی بالا و همچنین رصد لحظه به لحظه بار از طریق سامانه های راه آهن 

کشور از جمله دلایل استقبال خوب صاحبان بار از شبکه ریلی است. 
پودر  و ۸ واگن  و در مرحله نخست 10 واگن روغن  دباغ عنوان کرد:در حال حاضر 
باریت بارگیری می شود. وی در پایان گفت:با هماهنگی هایی که با شرکت مذکور صورت 
پذیرفته مقرر شده در طول سال تولیدات خود را از طریق شبکه ریلی به کشورهای هدف 

صادر کنند.
 

محمد سالاری*

قائم مقام سازمان بازرسی کل کشور مطرح کرد:
شناسایی دستگاه هایی که بیشترین 

سوءجریانات را دارند
قائم مقام ســازمان بازرســی کل 
کشــور با اشــاره به نتایــج یک کار 
بازرســی  پژوهشــی در ســازمان 
کــه  دســتگاه هایی  شناســایی  و 
بیشترین سوءجریان را داشته اند، 
تأکیــد کرد کــه اگــر بازرســان بر 
عملکرد و وظایف این دســتگاه ها 
از  درصــد   ۵۵ شــوند،  متمرکــز 
2مفاسد اداری رفع می شود.  احمد 

رهبر انقاب سیاست های کلی برنامه هفتم توسعه را اباغ کردند؛

 پیشرفت اقتصادی توأم با عدالت
اولویت اصلی کشور 
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اســامی  انقــاب  رهبــر 
سیاســت های کلی برنامه هفتم را 
که با اولویت پیشــرفت اقتصادی 
تــوأم بــا عدالــت و با پیــش بینی 
متوســط رشــد اقتصادی هشت 
درصد تدوین شــده اســت، اباغ 
کردنــد.  به گــزارش روز دوشــنبه 
ایرنــا، حضرت آیت اللــه خامنه ای 
در اجــرای بنــد یــک اصــل ۱۱۰  4

قطعه   )14( فروش  آگهی   انتشار  به  نسبت  ابلاغی  مقررات  اجرای   راستای  در   
آدرس: به  دولت  الکترونیک  تدارکات  سامانه  طریق  از  پردیسان  در  تجاری   زمین 
 www.setadiran.ir  با جزئیات مندرج در سامانه اقدام نموده است. مهلت ارسال 
پیشنهادات: از تاریخ ۱4۰۱/۶/۱۵ الی ۱4۰۱/7/۱۰ ساعت ۱4:۰۰ بازگشایی 
پاکات: ۱4۰۱/7/۱۱ می باشد. جهت کسب اطلاعات  با  آقای کوثری نیا کارشناس 
ارزیابی )تماس ۸-377۸0026 داخلی 401( تماس حاصل فرمائید. آدرس 75 متری 
عمار یاسر بلوار تعاون مجتمع ادارات دولتی ساختمان راه و شهرسازی. متقاضیان 
شرکت در مزایده می بایست جهت ثبت نام و دریافت گواهی الکترونیکی )توکن( با 

شماره مرکز پشتیبانی و راهبری سامانه وزارت صمت  41934-021 تماس گیرند.

آگهی مزایده )14( قطعه زمین با کاربری تجاری در پردیسان

اداره کل راه و شهر سازی استان قم

شناسه آگهی:1379487

مدیرکل اوقاف و امور خیریه استان قم گفت: روزانه سه وعده و در مجموع 12 هزار 
پرس غذای گرم توسط موکب امامزادگان قم در شهر سامراء، میان زائران حسینی 

توزیع می شود.
حجت الاسلام والمسلمین عباس اسکندری در گفت وگوی ویژه برنامه »در مسیر 
بهشت« که به صورت مستقیم از شهر سامرا و موکب امامزادگان قم روی آنتن شبکه 
نور رفت اظهار کرد: هزینه های موکب امامزادگان قم در سامراء، از محل نذورات و 
موقوفات همین امامزادگان بوده و نیروی انسانی حاضر در این موکب هم عوامل 
اجرایی بقاع متبرکه هستند. وی افزود: هدف از برپایی موکب امامزادگان قم در 

سامراء، اقامه نام و یاد فرزندان و نوادگان ائمه اطهار)ع( مدفون در قم است.
مدیرکل اوقاف و امور خیریه استان قم با بیان اینکه در تلاش هستیم زمینه 
فعالیت های گسترده تری را به نام نامی امامزادگان فراهم کنیم گفت: هر چند 
محدودیت هایی وجود دارد، ولی تا آنجا که در توان داشتیم، سعی کرده ایم خدمات 
گوناگونی را به زائران اربعین ارائه دهیم به طوری که موکب امامزادگان قم یکی از 

فعال ترین موکب هاست.
وی ادامه داد: در شهر مقدس قم هم طی این روزها سه موکب برای ارائه خدمات 

به زائران ایرانی و خارجی برپا شده است.
دلیل برپایی موکب امامزادگان قم در سامراء 

اسکندری با بیان اینکه دلیل برپایی موکب امامزادگان قم در سامراء عنوان کرد: 
بسیاری از زائران حسینی قبل و بعد از اربعین، خود را مقید به حضور در حرم 
امامین عسکریین)ع( می دانند ولی به خاطر فاصله زمانی و مکانی این شهر تا 
نجف و کربلا، تصمیم بر این شده که موکبی برای خدمت رسانی به زائران این شهر 

برپا شود.

مدیرکل اوقاف و امور خیریه استان قم با اشاره به شیوه های دریافت کمک های 
مردمی به موکب امامزادگان قم اظهار کرد: پیش از برپایی این موکب، بنرهایی در 
سطح شهر و بقاع متبرکه قم نصب و شماره حساب هایی برای این منظور معرفی 

شد همچنین صندوق هایی برای این منظور در صحن امامزادگان قرار گرفت.
وی ادامه داد: کمک های مردمی به این موکب، از مبالغ بسیار کم حتی یک 
هزار تومان تا چند ده میلیون بوده و هنوز هم حساب های بانکی معرفی شده فعال 

هستند و در بقاع متبرکه هم محل هایی برای دریافت نذورات وجود دارد.
اسکندری خاطرنشان کرد: در گذشته خیلی دور چیزی حدود 400 سال قبل، 
برخی افراد املاکی را وقف زیارت ائمه اطهار)ع( کرده اند که از محل این موقوفات 

هم در برپایی موکب امامزادگان قم در شهر سامراء استفاده می شود.
مدیرکل اوقاف و امور خیریه استان قم با بیان اینکه توزیع 24 ساعته آب خنک 
یکی از خدماتی است که در موکب امامزادگان قم ارائه می شود گفت: آنچه در این 
بین اهمیت دارد، جمع کمک هایی است که صورت گرفته و مهم نیست هر فرد 

چقدر کمک کرده است.
وی تصریح کرد: پذیرایی از زائران اربعین یک بخش از خدماتی است که در موکب 
امامزادگان قم ارائه می شود اما در بخشی دیگر، خدمات فرهنگی هم در نظر گرفته 

شده است.
اسکندری با اشاره به بخش نخست خدمات این موکب عنوان کرد: سه وعده 
غذای گرم شامل 12 هزار پرس غذا به صورت روزانه بین زائران توزیع می شود البته 
سعی شده غذاها متنوع و متناسب با آب و هوای سامراء باشد؛ توزیع آب خنک به 
صورت 24 ساعته و همچنین نصب مه پاش  برای خنک شدن زائران، از جمله این 

خدمات هستند.

مدیرکل اوقاف و امور خیریه استان قم خبر داد:

توزیع روزانه 12 هزار پرس غذای گرم در موکب امامزادگان قم در سامراء

مدیرکل اوقاف و امور خیریه استان قم خبر داد:

توزیع روزانه 12 هزار پرس غذای گرم
 در موکب امامزادگان قم در سامراء

  

تشکیل  به  اشاره  با  قم  شهرداری  شهری  خدمات  و  زیست  محیط  معاون 
ستادهای اطاع رسانی اربعین در مناطق هشت گانه شهر قم گفت: ناوگان 
حمل و نقل عمومی شهرداری قم برای جا به جایی زائران اربعین حسینی 
برای  شهر  ایمنی  ضریب  به   اشاره  با  مقدم  اصفهانیان  مهدی  است.  آماده 
در  ایمنی  خدمات  و  آتش نشانی  ایستگاه   ۲4 داشت:  اظهار  اربعین  مراسم 
مساجد،  تکیه ها،  از  را  بازدیدهایی  و  است  فعال  شهرداری  مناطق  سطح 

رییس مرکز بهداشت استان قم گفت: روزهای پیش رو یعنی تا قبل از آغاز سال 
تحصیلی، زمان طایی برای واکسیناسیون گروه سنی دانش آموزان علیه ویروس 
کرونا است.  سیامک محبی در گفت وگویی افزود: طبق مصوبه ستاد ملی مبارزه 
با کرونا، گروه سنی پنج سال به بالا باید نسبت به واکسیناسیون کرونا اقدام کنند.
وی اضافه کرد: حدود ۸۰ درصد جمعیت بالای ۱۲ سال استان قم واکسن دوز 
اول را دریافت کرده اند، ولی میزان واکسیناسیون در دوزهای بعدی کمتر شده 

معاون محیط زیست و خدمات شهری شهرداری قم خبرداد:
آمادگی ناوگان حمل و نقل عمومی برای جابه جایی زائران اربعین

رییس مرکز بهداشت استان قم مطرح کرد:
روزهای پیش رو زمان طلایی برای واکسیناسیون دانش آموزان
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خطاهای شناختی
 را جدی بگیریم

معتقدند  شناختی،  علوم  دانشمندان  از  بسیاری 
انسانها با سه عامل تاثیر گذار بر خود، نسبت به پدیده ها 

و رویدادهای پیرامونی واکنش نشان می دهند.  عملا، این عوامل عبارتند از "افکار" ، 
"احساسات" و "رفتار"، که با یک پیوستگی دقیق می توان اینگونه برداشت کرد که در 
هنگام مواجهه با یک تفکر، احساسات ما شکل گرفته و منبعث از آن فکر و احساس، 
رفتاری از ما نشات می گیرد. پس بی تردید اگر رفتاری نا شایست از ما سر می زند 
محصول، فکر یا احساس مدیریت نشده در ما خواهد بود. و این مساله بسیار در حوزه 
های متنوع تعلیم تربیت، سواد های عاطفی و رسانه ای، پایداری دوستی ها و حتی 
مدیریت های مختلف رفتاری حائز اهمیت می باشد. فلذا باید آن را خوب شناخت و 
خوبتر بکارگرفت. چرا، چون خطاهای شناختی افکارهای منفی حاصل از فرض های 
غلطی است که درباره خود، دیگران و دنیا داریم. بنابراین وقتی احساس و رفتار 
غیرمنطقی داریم، افکارمان نیز مسلما با واقعیت مناسبتی ندارد. به افکار نادرست 

شخصی که با دنیای واقعی تطابق ندارند، خطاهای شناختی می گویند.
حال باید بررسی کنیم و دریابیم تا مفهوم دقیق خطای شناختی چیست؟ از دیدگاه 
شناخت درمانگران، ما چه در روابط شخصی و چه در ارتباطات اجتماعی و زناشویی 
خود و در رابطه با همسر نیز دارای سوگیری و خطای شناختی هستیم و همین 
باعث می شود این روابط متزلزل شده و خطرات جبران ناپذیری را رقم بزند. همین 
خطاهای بعضا ساده و کوچک به راحتی می توانند ما را در هنگام تجزیه و تحلیل و 
بازآفرینی اثرات شناختی در رویدادهای مختلف گرفتار نموده و مانع ارزیابی دقیق و 

درست ما از حوادث پیرامونی گردند.
همه ی ما در کودکی تجارب خوب و بدی را بدست می آوریم که همین تجارب 
پیرامونی دچار سوگیری، قضاوتهای شتابزده و  برابر پدیده های  را در  ما  متنوع 
انحرافات شناختی می کند و در جامعه این تزاحمها باعث تشدید خطاهای شناختی 
خواهد شد. خطاهای شناختی که به صورت افکارهای منفی بروز می یابد، به افراد 
اجازه می دهد که قوانین و فرض های غلط درباره خود، دیگران و دنیا را با وجود 
"شواهد نقض بسیار"ی که در طول زندگی با آن مواجهه می شوند، هم چنان حفظ 

 کنند و این پاشنه ی آشیل این ماجراست.
ما با عینکی بر چشم که از طفولیت قوانین و فرضهایی را با تجربه فراگرفته ایم در 
جامعه زیست می کنیم. فرض هایی مانند: اگر موفق نباشی، تو را دوست نخواهند 
داشت، برای آن که خوشحال و خوشبخت باشی، باید با کسی در ارتباط باشی، دنیا 
مکان خطرناکی است، به هیچ کسی نباید اعتماد کرد، اگر دیگران ترکت کنند، حتماً 

اشکالی در کارت بوده است و...
برای پیش بینی وقایع  و فرضیات در فرد شکل گرفت،  حال زمانی که قوانین 
و اتفاقات بد در آینده و محافظت بیشتر از خود، این مفروضات را تا بزرگسالی نگه 
می دارد. مثلا فردی که در کودکی مورد آزارجنسی قرار گرفته، برای محافظت از 
خود، می پندارد که دنیا جای امنی نیست. بنابراین در بزرگسالی نمی تواند روابط 
مناسبی با فردی که به عنوان همسر به او نزدیک می شود، ایجاد کند.یا فردی که 
باور بی اعتمادی در او شکل گرفته، اگر در بزرگسالی با افرادی مواجه شود که بسیار 
قابل اطمینان هستند، براساس فرض و باور خود نمی تواند به آن ها اعتماد کند و با 
فکرهایی مانند: هنوز به من خیانت نکرده است، این ها همه برای جلب اطمینان 
من است، معلوم نیست هدفش چیست، باور بنیادین گذشته خود را حفظ می کند. 
باید به سرعت متوجه این موضوع بود که قبل از اتخاذ تصمیمات مهم مثل ازدواج 
و فرزنداوری و ... ، با روندرمانی و آموزش این خطاهای شناختی را در فکر خود به 

چالش کشیده و افکار ناشی از آنها را با افکار سالم تر به روز آوری کنیم.
برخی خطاهای شناختی موثر و بسیار متداول در روابط زناشویی را می توان به 

شرح زیر خلاصه کرد:
تفکر همه یا هیچ )صفر و صدی( که فرد حاضر نیست دنیای واقعی را خاکستری 

ببیند و از فرع رویدادها بیشتر از اصل آنها متضرر می گردد.
تعمیمات مبالغه آمیز که بیشتر در افراد دارای فوبیا بروز و ظهور دارد و این افراد هر 
نوع ترسی را در بالاترین شدت تاثیر خود بر زندگی تفسیر کرده و از آنها رویگردان 

می شوند.
تباهی  عنوان  به  را  رویدادی  افسرده کوچکترین  افراد  اغلب  که   – منفی  فیلتر 
و سیاهی کل برنامه زندگی خود فرض کرده و حاضر به پذیرش نکات مثبت هیچ 
شکست و پیروزی نیستند. و همین موضوع باعث می شود کلا از توجه به نکات مثبت 

غافل باشند.
باید اندیشی – یا همان اصرار بر این موضوع که آنچه در ذهن من هست همان است 
که در بیرون هست – غافل از اینکه رویداد های بیرونی لزوما منطبق با چهارچوبهای 
ذهنی و پیش یافته ی ما نیست و ما عملا انتظار داریم آنچه در ذهن ما هست در 
بیرون به وقوع بپیوندد که عملا اینگونه نمی شود و مدام در حال شکست خواهیم 

بود.
از دیگر خطاهای شناختی مهم ، خود مقصر پنداری ، بی توجهی به امور مثبت ، 
برچسب زنی و بزرگ و کوچک بینی مفرط و نیز استدلالات احساسی است که هر یک 

به تنهایی قدرت تخریب هر ارتباطی را خواهند داشت.
با شناخت این خطاها و جلوگیری از بروز آنها و تربیت خود در مواجهه با سوگیری 
ها روابط عاطفی خود را ترمیم و استحکام ببخشیم. این سو گیری ها و خطاهای 
سهمگین شناختی در حوزه های متنوع گرایش افراد به بزه کاری و خلق جرایم بسیار 
موثر بوده و از جمله راه های ملموس پیشگیری در جرایم باید به تدریس این مهارتها 
در سنین کودکی و ترمیم خطاهای شناختی کودکان در مدارس توجه ویژه داشت. به 
یاد داشته باشیم، با ذهن خام و کاملا شفاف کودکان و نیز تاثرات ماندگاری این مقوله 
های تربیتی ، طلایی ترین دوران بازآموزی و اصلاح خطاهای شناختی همان دوران 
کودکی است. و با انجام عملیات "تخاطب" در خانه ، پدران و مادران می توانند ، ذهن 
درحال شکل گیری کودک خود را در مدرسه بازآفرینی کرده و با گفتگو و تمرین این 

مقوله ی حساس را در فرزند خود به بهترین شکل بیمه نمایند. 

ادعای گروسی در نشست شورای حکام ؛

هیچ کدام از مسائل پادمانی با ایران
 حل نشده است

 مدیرکل آژانس بین المللی انرژی اتمی با تکرار ادعاها درباره مسائل پادمانی همچنین 
مدعی شد که به دلیل عدم همکاری ایران با آژانس، هیچ کدام از مسائل پادمانی حل و 
فصل نشده است.  رافائل گروسی روز دوشنبه در ابتدای نشست شورای حکام آژانس 
بین المللی انرژی اتمی با ایراد سخنانی که یک نسخه آن در تارنمای این سازمان منتشر 
شد ادعا کرد: علیرغم اعلام آمادگی آژانس برای تعامل بدون تاخیر با ایران برای حل 
مسائل پادمانی، ایران با آژانس تعاملی نداشته است. در نتیجه، هیچ تحولی در این 
دوره صورت نگرفته و هیچ یک از مسائل باقی مانده حل نشده است. بنابراین، تمام 
این مسائل پادمانی باقی مانده است. وی ادامه داد: تا زمانی که ایران از لحاظ فنی 
توضیحات معتبری برای حضور ذرات اورانیوم با منشأ انسانی در سه مکان اعلام نشده 
در ایران ارائه نکند و مکان)های( فعلی مواد هسته ای و/یا تجهیزات آلوده را به آژانس 
اطلاع ندهد، آژانس قادر نخواهد بود صحت و کامل بودن اظهارات ایران را تحت 
موافقتنامه جامع پادمان تأیید کند. مدیرکل آژانس مدعی شد از آنجا که ایران هنوز 
توضیحات معتبری را ارائه نکرده است،» آژانس در موقعیتی نیست که تضمین دهد 
برنامه هسته ای ایران منحصراً صلح آمیز است.«  وی ادامه داد: آژانس همچنان آماده 
تعامل مجدد با ایران برای حل بدون تاخیر این مسائل است. مدیرکل آژانس بین المللی 
انرژی اتمی از سه سال پیش ادعاهایی را درباره آنچه فعالیت های هسته ای اعلام نشده 
در مکان هایی در ایران خواند، مطرح کرده است. این ادعا نخستین بار از سوی نخست  
وزیر وقت رژیم صهیونیستی مطرح شد و پس از آن توسط رسانه ها و مذاکره کنندگان 
غربی دامن زده شد. جمهوری اسلامی ایران ضمن رد ادعاهای مطرح شده همواره 
تاکید کرده است که تعهدات کشورها در حوزه پادمان نامحدود نیست. محسن نذیری 
اصل سفیر و نماینده دائم کشورمان نزد سازمان های بین المللی در وین هفته پیش در 
سخنانی تصریح کرد که موضوعات پادمانی طی قطعنامه شورای حکام در سال 2015 
بسته شده است. وی افزود: 3 ادعای پادمانی غیر مهم آژانس نیز مربوط به حدود دو 
دهه قبل است که با این حال، ایران تاکنون تعاملات مناسب و سازنده ای را با آژانس و 

با هدف حل و فصل این آنها به عمل آورده است.

اخبار

سخنگوی سپاه: 

خدمت رسانی به زائران اربعین
 تا بازگشت کامل زائران ادامه دارد

سخنگوی سپاه پاسداران انقلاب اسلامی با تاکید بر ضرورت همکاری همه جانبه 
زائران اربعین حسینی با نیروهای امنیتی، انتظامی و خدمت رسان گفت : خدمت 

رسانی به زائران تا بازگشت کامل آنان به کشور ادامه دارد. 
سردار سرتیپ دوم پاسدار رمضان شریف با تشریح اقدامات و فعالیت های سپاه در 
خدمت رسانی به زائران اربعین حسینی اظهار کرد : با توجه به تدابیر و دستورات فرمانده 
کل سپاه و پیش بینی های به عمل آمده و برنامه ریزی صورت گرفته ، خدمت رسانی به 
زائران اربعین حسینی و همکاری با دستگاهها در این زمینه تا بازگشت کامل زائران عزیز 

به کشورمان ادامه خواهد داشت.
وی افزود : خدمت رسانی سپاه متناسب با نیازها و با جلب همراهی و مشارکت موکب 
ها و خیرین حسینی برنامه ریزی و در ابعاد مختلف بهداشت و درمان ، ترابری و حمل و 
نقل، تامین آب و غذا، پارکینگ خودرو و محل نگهداری اقلام و اثاثیه موکب ها ، احداث 

زائرسرا ، درمانگاه و بیمارستان های صحرایی مورد اقدام قرار گرفته است .
سردار شریف با اشاره به حجم انبوه زائران اربعین حسینی در مقایسه با سال های 
گذشته و لزوم ارتقای ظرفیت های حمل و نقل زائران خاطرنشان کرد : سپاه با افزودن 
1000 دستگاه اتوبوس و مینی بوس برای حمل و نقل زائرین در مسیر های محدود 
و 200 دستگاه تریلی لبه دار به ناوگان حمل و نقل ویژه اربعین و هماهنگی خوب با 
سازمان ها و مراجع ذیربط، کمک بسزایی در رفع برخی کمبودها در این زمینه انجام 

داد .
وی همچنین نقش آفرینی نیروی هوافضای سپاه پاسداران انقلاب اسلامی در ارسال 
ده ها تن آب و مواد غذایی به کشور عراق با استفاده از ناوگان هوایی خود را از دیگر 
اقدامات سپاه در خدمت رسانی به زائران توصیف و تصریح کرد : کمک به آماده سازی 
زیرساخت ها و تامین ابزار و امکانات مورد نیاز موکب ها در مرز های چندگانه و نیز مسیر 
نجف به کربلا از جمله آب، غذا ، سردخانه ، تجهیزات سرمایشی و نیز ژنراتورهای برق و 
سرویس دهی عمومی بنا به درخواست های انجام شده از دیگر اقداماتی بود که در این 

عرصه مقدس دستور کار قرار گرفت.
سردار شریف راه اندازی و راهبری قرارگاه های اربعین سپاه در استان های ایلام 
و  تمرچین  مرز  در  آذربایجان غربی  استان های  و همچنین  کرمانشاه  و  ،خوزستان 
کردستان در مرز باشماق و پشتیبانی های لازم امنیتی و خدماتی را که تحت مدیریت 
و فرماندهی سپاه های استان های مذکور صورت می گیرد را از دیگر اقدامات سپاه 
قلمداد و افزود : با توجه به هماهنگی ها و هم افزایی های صورت گرفته با مراجع و 
مقامات امنیتی در کشور عراق از جمله بهره گیری از ظرفیت ها و توانمندی های 
حشدالشعبی و نیز هوشمندی و هوشیاری زائران حسینی بحمدلله دغدغه ای در زمینه 

امنیت راهپیمایی اربعین وجود ندارد.
سخنگوی سپاه در پایان با تاکید بر اهمیت همکاری زائران اربعین در مسیر بازگشت 
به میهن اسلامی با نیروهای امنیتی ، انتظامی و خدمت رسان گفت: با توجه به حجم 
انبوه زائران و پیش بینی موج بازگشت همزمان آنان برای عبور از مرز ها و ورود به کشور 
، انشاالله هموطنان عزیز با حوصله و آرامش و رعایت نکات و ملاحظات ایمنی و عدم 

عجله و شتاب در مسیر ها ، به سلامت به موطن خود عزیمت خواهند کرد.
 

رئیس پلیس گذرنامه کشور خبرداد:

تردد ۳ میلیون و ۳۰۰ هزار زائر
 از مرز های ششگانه 

رئیس پلیس گذرنامه کشور با بیان اینکه تا کنون 3 میلیون و 300 هزار تردد از مرز های 
زمینی و هوایی در سیستم های ما ثبت شده است، گفت: حدود 2 میلیون و 200 هزار 

نفر آن مربوط به خروج بوده است.
سردار "علی ذوالقدری" ظهر روز 21 شهریور در بازدید از مرز شلمچه گفت: با توجه به 
اینکه 2 سال بحث کرونا بود و گذرنامه برای افراد صادر نمی شد و سفر اربعین هم تقریبا 
اجرا نشده بود، امسال سیل حضور عاشقان حرم حسینی و سایر افراد که نیاز به گذرنامه 
داشتند در اطلاعات گذرنامه و دفاتر پلیس 10+ در سراسر کشور افزایش پیدا کرد به 
طوری که صدور گذرنامه نسبت به پارسال 5 برابر یعنی 500 درصد و نسبت به 10 سال 

گذشته 9۸ درصد افزایش داشت.
وی افزود: با توجه به اینکه پیش بینی کرده بودیم که امسال عاشقان سفر اربعین 
افزایش پیدا کنند، اقدامات ویژه ای انجام دادیم و با مقامات عراقی توافق کردیم که 
گذرنامه هایی که اعتبار آن ها کمتر از 6 ماه و همچنین آن هایی را که فاقد اعتبار هستند، 
به مدت 6 ماه صرفا برای سفر اربعین تمدید کنیم که خوشبختانه قریب به 5۸0 هزار 
جلد گذرنامه به این صورت تمدید شد. رئیس پلیس گذرنامه کشور ادامه داد: علاوه بر 
آن پس از توافق با مسئولان عراقی طی 10 روز 540 هزار برگ تردد ویژه اربعین برای 

زائران صادر شد و تقریبا امسال چیزی حدود 5 میلیون گذرنامه صادر کرده ایم.
سردار "ذوالقدری" گفت: از ابتدای صفر به صورت ویژه نیرو های کمکی ما در مرز های 
6 گانه زمینی مستقر شده اند و همچنین در مرز های هوایی در 1۸ فرودگاه کشور ما 

بحث سفر به عراق و نجف داریم که خوشبختانه تا الان بیشترین تردد را داشته ایم.
این مقام ارشد انتظامی خاطر نشان کرد: در بحث صدور گذرنامه، تمدید و یا برگ 
خروج بجز در 20 روز آخر که تقریبا حجم درخواست های ما 9 برابر شده بود و مقداری 
نوبت ها به تاخیر افتاد، گفت: با تدابیر صورت گرفته از 10 روز قبل از عرفه اتاق سیستم 
چاپ ما به صورت شبانه روز پای کار بوده و تقریبا از اول محرم همه نیرو های ما آماده باش 

و در بحث تمدید گذرنامه و برگ گذر فعال بوده اند.
 

قائم مقام سازمان بازرسی کل کشور مطرح کرد:

شناسایی دستگاه هایی که بیشترین 
سوءجریانات را دارند

قائم مقام سازمان بازرسی کل کشور با اشاره به نتایج یک کار پژوهشی در سازمان 
بازرسی و شناسایی دستگاه هایی که بیشترین سوءجریان را داشته اند، تأکید کرد که اگر 
بازرسان بر عملکرد و وظایف این دستگاه ها متمرکز شوند، 55 درصد از مفاسد اداری 

رفع می شود. 
احمد رحمانیان در جمع کارکنان بازرسی استان تهران با اشاره به دوره مدیریت 
جدید سازمان بر لزوم توجه به موضوعات کلان تأکید کرد و خواستار شناسایی و رفع 
گلوگاه های فساد شد. وی بر لزوم توجه و تمرکز به منظور آسیب شناسی نسبت به 
دستگاه هایی که بیشترین تخلفات را دارند تأکید کرد و افزود: باید به دستگاه هایی که 
بیشترین سوءجریان را دارند تمرکز شود و با اولویت سنجی نظارت ها، گلوگاه های فساد 

این دستگاه ها مشخص و نسبت به رفع آن ها اقدام شود.
رحمانیان با تأکید بر اینکه بازرسی هر استان باید در وهله نخست آسیب شناسی 
دقیقی نسبت به عملکرد خود داشته باشد، از بازرسان خواست نسبت به دستگاه های 
تحت نظر خود آسیب شناسی جامعی از ابعاد مختلفی داشته باشند و متناسب با آن 

راهکار ارائه و در کنار آن گلوگاه های فساد هم مشخص کنند.
قائم مقام سازمان بازرسی کل کشور خواستار اشراف کامل بازرسان نسبت به قوانین 
و مقررات شد و با بیان اینکه رئیس قوه قضاییه بر موضوع ترک فعل ها و اجرای صحیح 
قوانین در دستگاه ها تأکید دارد؛ به برخی از مشکلات بسیاری از استان ها اشاره کرد و 
افزود: یکی از مهم ترین موضوعات، تصرف عدوانی نسبت به اراضی ملی و دولتی است 

که باید به عنوان یک اولویت در دستور کار قرار گیرد.
 

در نامه ای خطاب به رئیس سازمان برنامه و بودجه انجام شد؛

دستور رئیس جمهور برای تدوین برنامه 
هفتم مبتنی بر سیاست های ابلاغی رهبری

دستور رئیس جمهور برای تدوین برنامه هفتم مبتنی بر سیاست های ابلاغی رهبری
رئیس جمهور، سازمان برنامه و بودجه را مکلف کرد هر چه سریع تر برنامه هفتم توسعه 
را متناسب با سیاست های کلی این برنامه که امروز از سوی رهبری ابلاغ شد، تدوین 

کرده و در مسیر بررسی و تصویب در هیات دولت قرار دهد. 
به گزارش ایسنا، به دنبال ابلاغ سیاست های برنامه هفتم توسعه از سوی رهبر انقلاب، 
رئیس جمهور در دستوری به رئیس سازمان برنامه و بودجه، این سازمان را موظف کرد 
با همکاری همه دستگاه های اجرایی، استفاده از دیدگاه های کارشناسی صاحب نظران 
و مراکز پژوهشی و تدقیق در مفاد سیاست های ابلاغی، برنامه هفتم توسعه اقتصادی، 
اجتماعی و فرهنگی کشور را دقیقاً مبتنی بر نص و روح کلی این سیاست ها و  با رعایت 
دقیق سرفصل ها و عناوین و محتوای آن در راستای تحقق پیشرفت اقتصادی توام با 

عدالت، تدوین و جهت بررسی و تصویب به هیات وزیران ارانه کند.

برنامه  کلی  سیاست های  اسلامی  انقلاب  رهبر   
هفتم را که با اولویت پیشرفت اقتصادی توأم با عدالت 
و با پیش بینی متوسط رشد اقتصادی هشت درصد 

تدوین شده است، ابلاغ کردند. 
آیت الله  حضرت  ایرنا،  دوشنبه  روز  گزارش  به 
خامنه ای در اجرای بند یک اصل 110 قانون اساسی، 
سیاست های کلی برنامه هفتم را که پس از مشورت با 
مجمع تشخیص مصلحت نظام و با اولویت پیشرفت 
اقتصادی توام با عدالت تعیین شده است، به سران 
سه قوه، رئیس مجمع تشخیص مصلحت و رئیس 

ستاد کل نیروهای مسلح ابلاغ کردند.
فشرده  فعالیت  از  تشکر  با  اسلامی  انقلاب  رهبر 
اعضاء و دبیرخانه مجمع در ارائه نظرات و مشارکت 
فعال قوای سه گانه و سایر ارکان نظام، تهیه و تصویب 
قانون برنامه هفتم بر پایه این سیاستها را گامی دیگر در 
تحقق اهداف نظام خواندند و بر نظارت فعال بر حسن 
اجرای سیاستها تأکید کردند. سیاستهای کلی برنامه 
هفتم در 7 سرفصل »اقتصادی«، »امور زیربنایی«، 
»فرهنگی و اجتماعی«، »علمی، فناوری و آموزشی«، 
»سیاسی و سیاست خارجی«، »دفاعی و امنیتی«، 
»اداری، حقوقی و قضایی« و در 26 بند تصویب شده 

است.
سیاست های  و  اسلامی  انقلاب  رهبر  نامه  متن 

ابلاغی برنامه پنج ساله هفتم به این شرح است:
سیاست های کلی برنامه هفتم که با اولویت اصلی 
»پیشرفت اقتصادی توأم با عدالت« تعیین شده است، 

ابلاغ می گردد:
از اعضای محترم بویژه رئیس مکرّم مجمع تشخیص 
مصلحت نظام و نیز دبیرخانه ی آن که با فعالیت فشرده 
و کوشش فراوان در جلسات صحن مجمع و کمیسیون 
ذی ربط، پیش نویس سیاست های کلی برنامه هفتم را 
مورد بررسی قرار دادند و نظرات خود را در این زمینه به 

اینجانب ارائه کردند، تقدیر و تشکر می کنم.
مشارکت فعال و مؤثر دولت و مجلس و قوه قضائیه و 

سایر ارکان نظام نیز شایسته ی تقدیر است.
این  پایه  بر  هفتم  برنامه  قانون  تصویب  و  تهیه 
آن، گامی  و مسؤولانه ی  اجرای دقیق  و  سیاست ها 
دیگر در تحقق اهداف نظام مقدس جمهوری اسلامی 
ایران خواهد بود همچنان که نظارت فعال هیأت عالی 
نظارت مجمع تشخیص مصلحت، به حُسن اجرای 

سیاست های کلی برنامه، کمک خواهد کرد.
شایسته  است برخی از راه های تحقق سیاست ها و 
الزامات مالی و شاخص های کمّی که در پیشنهادهای 
ابلاغی  و در مجموعه ی سیاست های  مجمع است 
مذکور نیست، در حد وسع و امکانات دولت در تهیه ی 

لایحه مورد توجه و عمل قرار گیرد.
سیّدعلی خامنه ای
20 شهریور 1401

سیاست های کلی برنامه پنج ساله هفتم
اقتصادی: 

 ـهدف کلی و اولویت اصلی برنامه هفتم با رعایت  1
سیاست های کلی مصوب، پیشرفت اقتصادی توأم 
با عدالت با نرخ رشد اقتصادی متوسط ۸ درصد در 

طول برنامه تعیین می شود با تأکید بر افزایش بهره وری 
کل عوامل تولید )منابع انسانی، سرمایه، فناوری و 

مدیریت(.
 ـایجاد ثبات در سطح عمومی قیمت ها و نرخ ارز  2
و تک رقمی کردن تورم طی پنج سال و جهت دهی به 
نقدینگی و اعتبارات بانکی به سمت فعالیت های مولد 

و جذابیت زدایی از فعالیت های غیرمولد.
 ـاصلاح ساختار بودجه دولت از طریق:  3

 ـاحصاء و شفاف سازی بدهی ها و تعهدات عمومی 
دولت و مدیریت و تأدیه بدهی ها.

و  دولت  مصارف  مدیریت  و  منابع  کردن  واقعی   ـ
اجتناب از کسر بودجه.

با  تمام  نیمه  عمرانی  طرح های  تکلیف  تعیین   ـ
واگذاری از طریق مشارکت دادن بخش های خصوصی 

و عمومی غیردولتی در طرح های عمرانی انتفاعی.
و  درآمدها  نمودن  ضابطه مند  و  سازی  شفاف   ـ
هزینه های شرکت نفت و سایر شرکت های دولتی در 

بودجه.
تبدیل  رویکرد  با  مالیاتی  نظام  ایجاد تحول در   ـ 4
دولت،  جاری  بودجه  تأمین  اصلی  منبع  به  مالیات 
ایجاد پایه های مالیاتی جدید، جلوگیری از فرار مالیاتی 
و تقویت نقش هدایت و تنظیم گری مالیات در اقتصاد 

با تأکید بر رونق تولید و عدالت مالیاتی.
 ـاستقرار نظام جامع تأمین اجتماعی مشتمل بر   5
حوزه های امدادی، حمایتی و بیمه ای در سطوح پایه، 

مازاد و مکمل به منظور ارائه عادلانه خدمات. 
امور زیربنایی:

 ـتأمین امنیت غذایی و تولید حداقل 90 درصد  6
همراه  داخل،  در  غذایی  اقلام  و  اساسی  کالاهای 
با حفظ و ارتقاء ذخایر ژنتیکی و منابع آبی و افزایش 

سطح سلامت و ایمنی مواد غذایی.
اصلاح الگوی کشت با توجه به مزیت های منطقه ای 
کالاهای  تولید  به  اولویت بخشی  با  و  آبی  منابع  و 

راهبردی کشاورزی.
 ـاستقرار نظام مدیریت یکپارچه منابع آب کشور و  7

افزایش بهره وری حدود پنج درصدی آب کشاورزی.
کنترل و مدیریت آب های سطحی و افزایش منابع 

زیرزمینی آب از طریق آبخیزداری و آبخوان داری.
برنامه ریزی برای دستیابی به سایر آب ها و بازچرخانی 

آب های صنعتی و پسآب.
 ـافزایش حداکثری تولید نفت خام و گاز طبیعی   ۸

در میادین مشترک.
افزایش ضریب بازیافت در میادین مستقل.

افزایش ارزش افزوده از طریق تکمیل زنجیره ارزش 
صنعت نفت و گاز.

 ـاجرای چند طرح عظیم اقتصادی ملی، پیشران،  9
زیرساختی، روزآمد و مبتنی بر آینده نگری.

سیاسی   ـ جغرافیایی  مزیت های  فعال سازی   ـ 10
و تبدیل جمهوری اسلامی ایران به مرکز مبادلات و 
با  نقل  و  ارتباطات و حمل  انرژی،  خدمات تجاری، 
زیرساخت های  توسعه  و  ایجاد  و  روان سازی مقررات 

لازم.
با  آمایش سرزمین  تحقق سیاست های کلی   ـ 11
توجه به مزیت های بالفعل و بالقوه و اجرایی ساختن 
موارد برجسته آن با توجه ویژه بر دریا، سواحل، بنادر 

و آب های مرزی.
12- ارتقاء نظام سلامت براساس سیاست های کلی 

سلامت.
فرهنگی و اجتماعی:

 ـاعتلاء فرهنگ عمومی در جهت تحکیم سبک  13
 ـایرانی، تقویت همبستگی و اعتماد به  زندگی اسلامی 
نفس ملی، ارتقاء هویت ملی و روحیه مقاومت، کار و 
تلاش در جامعه با بسیج تمامی امکانات و ظرفیت های 
کشور، دستگاه ها و نهادهای دولتی و مردمی و افراد و 
شخصیت های اثرگذار علمی و اجتماعی و حمایت و 

پشتیبانی مؤثر دولت از آن.
در  ملی  رسانه  اثربخشی  و  کارآیی  تقویت   ـ 14
 ـایرانی و مواجهه  گسترش و تعمیق فرهنگ اسلامی 
سیاسی  و  فرهنگی  تهاجم  و  روانی  جنگ  با  مؤثر 

دشمنان.
و  رشد  موانع  رفع  و  خانواده  نهاد  تحکیم   ـ 15

شکوفایی بانوان.
به حداقل 2.5  موالید  و  باروری  نرخ  افزایش   ـ 16
طی پنج سال با حمایت همه جانبه از فرزندآوری و رفع 

موانع و ایجاد مشوق های مؤثر و اصلاح فرهنگی.
صنایع  ترویج  و  گردشگری  صنعت  توسعه   ـ 17

دستی.
 ـارتقاء سلامت اجتماعی و پیشگیری و کاهش  1۸
آسیب های اجتماعی به ویژه اعتیاد، حاشیه نشینی، 
و  معتبر  شاخص های  اساس  بر  فساد  و  طلاق 
بهره گیری حداکثری از مشارکت مردم و با زمان بندی 

متناسب.
علمی، فناوری و آموزشی:

 ـبرقراری حاکمیت ملی و صیانت از ارزش های  19
 ـایرانی در فضای مجازی با تکمیل و توسعه  اسلامی 
شبکه ملی اطلاعات و تأمین محتوا و خدمات متناسب 
و ارتقاء قدرت سایبری در تراز قدرت های جهانی با 
تأکید بر مقاوم سازی و امنیت زیرساخت های حیاتی و 

کلان داده کشور.
و  علمی  نوآوری  و  پیشرفت  شتاب  افزایش   ـ 20
حوزه های  در  ویژه  به  آن ها  سازی  تجاری  و  فناوری 
اطلاعات و ارتباطات و زیست فناوری و ریزفناوری و 

انرژی های نو و تجدید پذیر.
روزآمدسازی و ارتقاء نظام آموزشی و پژوهشی کشور.

سیاسی و سیاست خارجی:
 ـکنش گری فعال در دیپلماسی رسمی و عمومی  21
با ایجاد تحول و ظرفیت سازی ارزشی و انقلابی در 
همکاری  و  دیپلماسی  دستگاه  در  انسانی  نیروی 
هدفمند و مؤثر سازمان ها و نهادهای مسؤول در امور 

خارجی.
سیاست  در  محور  اقتصاد  رویکرد  تقویت   ـ 22
خارجی و روابط منطقه ای و جهانی و تقویت پیوندهای 

اقتصادی با اولویت همسایگان.
دفاعی و امنیتی:

 ـتقویت بنیه دفاعی به منظور ارتقاء بازدارندگی  23
و اکتساب فناوری های اقتدار آفرین مورد نیاز صنایع 
در  کشور  خودکفایی  بر  تأکید  با  امنیتی  و  دفاعی 
سامانه ها، تجهیزات و خدمات اولویت دار با تخصیص 

حداقل 5 درصد بودجه عمومی کشور.
و  ساز  بهینه سازی  و  زیرساخت ها  تقویت   ـ 24
و  مصون سازی  برای  دستگاهی  و  عمومی  کارهای 
ارتقاء تاب آوری در قبال تهدیدات، به ویژه تهدیدات 
سایبری، زیستی، شیمیایی و پروتویی با اولویت پدافند 

غیرعامل.
اداری، حقوقی و قضایی:

آن  ساختار  اصلاح  و  اداری  نظام  در  تحول   ـ 25
مبتنی بر سیاست های کلی نظام اداری با تأکید بر 
حذف  الکترونیک،  دولت  تحقق  و  هوشمندسازی 
تشکیلات موازی و غیرضرور، به روز رسانی قوانین و 
مقررات، اصلاح روش ها و رفع فساد و زمینه های آن در 

مناسبات اداری.
 ـروزآمد سازی سند تحول قضایی و اجرای آن با  26

تأکید بر:
 ـپیشگیری از وقوع جرم و دعاوی.

 ـهوشمندسازی فرآیندها و بهره گیری از فناوری های 
نوین در ارائه خدمات قضایی.

 ـاجرای 100 درصدی حد نگار.
 ـحمایت حقوقی و قضایی از سرمایه گذاری، امنیت 

اقتصادی و بهبود محیط کسب و کار.
 ـاستفاده از ظرفیت های مردمی و توسعه روش های 

مشارکتی و غیرقضایی در حل و فصل دعاوی.
 ـتقویت و تثبیت سهم قوه قضائیه از منابع بودجه 
عمومی دولت و تأمین نیازهای مالی و استخدامی قوه 

قضائیه.
اخلاقی  شایستگی  و  علمی  سطح  بردن  بالا   ـ

ضابطان دادگستری.
 ـبازنگری در قوانین در جهت کاهش عناوین جرائم و 

کاهش استفاده از مجازات زندان.

رهبر انقاب سیاست های کلی برنامه هفتم توسعه را اباغ کردند؛

 پیشرفت اقتصادی توأم با عدالت؛ اولویت اصلی کشور 

با کمک  افراد  بر سازماندهی هرچه بیشتر مقوله ممنوع الخروجی   رئیس قوه قضائیه 
بخش های مختلف دولتی برای جلوگیری از تحمیل ضرر به فعالان اقتصادی تاکید کرد.

به گزارش مرکز رسانه قوه قضائیه، در جلسه شورای عالی قوه قضائیه ضمن تسلیت و 
تعزیت ایام اربعین و ذکر مناقب و مصائب آل الله اظهار کرد: مراسم اربعین امسال نیز همچون 
سال های گذشته و حتی بیشتر، پرشورتر و باشکوه تر، در حال برگزاری است؛ البته طبیعی 
است که ظرفیت های زمانی، مکانی و امکاناتی پاسخگوی عشق نامحدود ایرانیان به خاندان 
عصمت و طهارت و وجود مقدس امام حسین )ع( نیست و قطعاً آنطور که شایسته زائران 
اباعبدالله )ع( است، پذیرایی به عمل نیامد اما به هر ترتیب همه دست اندرکاران و مسئولان امر 
در دولت، نیروهای مسلح و سایر بخش ها از جمله دادگستری های ما در شهرهای مرزی، 
حداکثر تلاش خود را برای رفاه حال زوار انجام دادند. رئیس دستگاه قضا به موضوع بازگشت 
زوار اربعین نیز اشاره کرد و تاکید داشت: باید از سوی مسئولان امر تلاش مضاعفی جهت 
تأمین شرایط مطلوب بازگشت زوار اربعین صورت گیرد. رئیس قوه قضائیه در ادامه با اشاره به 
بازدید اخیر خود از دادسراهای ناحیه 27 تهران )امور جنایی - ویژه قتل( و ناحیه 34 تهران 
)ویژه سرقت( اظهار داشت: قضات و کارکنان این دو مرجع قضائی با حجم بالایی از کار روبه رو 
هستند و به پرونده های سنگین و ثقیلی رسیدگی می کنند؛ جنس این پرونده ها و طرفین آنها 
نیز شرایط خاص کاری را ایجاب کرده است؛ یک طرف پرونده های مطروحه در این دو مرجع 
قضائی، افراد مالباخته یا بستگان افراد مقتول هستند که دردمندانه به عدلیه رجوع کرده اند و 
طرف دیگر افراد جانی و شرور هستند؛ علی ایحال حجم و جنس کار در دو دادسرای جنایی 
و سرقت سخت و سنگین است و ضرورت دارد به شعبات این دو دادسرا، کارمند اضافه شود و 

برخی تجهیزات آن دو واحد قضائی تقویت شود.
مصمم به حمایت از تولید داخل و مساعدت دولت بیش از گذشته هستیم

حجت الاسلام والمسلمین محسنی اژه ای در ادامه با اشاره به تدوین سیاست های کلی 
برنامه هفتم توسعه، با اشاره به محور اصلی این سیاست ها که »پیشرفت اقتصادی همراه با 

عدالت« است، به زمینه های کمک و مساعدت قوه قضائیه به دولت اشاره کرد.
رئیس قوه قضائیه با بیان اینکه دستگاه قضائی مصمم است بیش از گذشته به حمایت از 
تولید داخلی و مساعدت دولت در این عرصه مبادرت ورزد، گفت: قوه قضائیه طی سال های 
گذشته به امر حمایت از تولید و کمک به دولت از این طریق، پرداخته است اما درصدد است 
این حمایت و کمک را بیشتر، منسجم تر و هدفمندتر دنبال کند و بر همین اساس به همه 
بخش ها و سازمان های قضائی مأموریت می دهم در راستای حمایت از تولید داخل، جهش 
تولید، رفع موانع کسب وکار، اشتغال زایی، جلوگیری از تعطیلی بنگاه های تولیدی و صنعتی 

اقدامات مقتضی و لازم را ترتیب دهند.
رئیس دستگاه قضائی در همین راستا گفت: اگر بنگاهی تولیدی و صنعتی دارای مشکل 
حقوقی و قضائی است، مسئولان قضائی ذیربط باید به گونه ای تدبیر کنند که رسیدگی به 
مسائل حقوقی و قضائی واحد و بنگاه مزبور، خللی در فرآیند تولید و اشتغال آن ایجاد نکند؛ 
از این پس اگر در این زمینه همکار قضائی ای، این مقوله را رعایت نکرد، مواجهه اداری با وی 
فقط در حد توصیه باقی نخواهد ماند همچنین باید در مراکز قضائی مربوطه در جهت کمک به 
بازگشایی واحدهای تولیدی تعطیل شده اقدامات مقتضی را انجام دهیم و در تأمین تجهیزات و 

مواد اولیه کارگاه ها و کارخانجات نیز مساعدت های لازم را داشته باشیم.

رئیس قوه قضائیه خواستار شد؛

سازماندهی هرچه بیشتر ممنوع الخروجی افراد

معاون اول رئیس جمهور: 

همه ظرفیت ها برای آرامش زائران اربعین فعال شده است 
معاون اول رئیس جمهور گفت: دولت برای حفظ آرامش 
زائران اربعین تمام ظرفیت های خود را فعال و بخشی از 
این ظرفیت ها نیز به کشور عراق ارسال شده در نتیجه این 

اقدامات، محدودیت ها رفع شده است. 
در  شده  انجام  تلاش های  از  قدردانی  با  مخبر  محمد 
و مواکب،  و گروه های مردمی  بخش های مختلف دولت 
تأکید کرد: امسال با توجه به کاهش مخاطرات کرونا در 
با تقاضای بی سابقه ای برای سفر اربعین  سطح کشور، 
مواجه بودیم که بخشی از مشکلات در دو هفته اخیر به 
علت این سطح تقاضا و حضور انبوه جمعیت در مرزهای 
وزارت کشور  با محوریت  اربعین  تمرکز ستاد  و  چهارگانه 
برای حل چالش ها و مشکلات این رویداد عظیم بود. وی 

سال های  و  امسال  جوی  وضعیت  به  اشاره  با  همچنین 
پیشِ رو که ایام اربعین با اوج گیری گرمای هوا روبه رو خواهد 
بود و همچنین ناکافی بودن زیرساخت های مسیر اربعین 
برای پذیرش انبوه زائران گفت: بخشی از مشکلات هفته 
اخیر در مرزهای چهارگانه به خصوص در مرز مهران ناشی 
از محدودیت در پذیرش این تعداد زائر در یک مقطع زمانی 
بود که با رایزنی های فشرده و انتقال بخشی از ظرفیت های 
حمل و نقل و امکانات اولیه به خاک عراق، این مشکل تا حد 
زیادی رفع شد. معاون اول رئیس جمهور با اشاره به فراخوان 
امکانات دستگاه های مختلف برای پاسخ به نیازهای زائران 
چه در داخل مرز و چه در شهرهای عراق، خاطرنشان کرد: 
در حال حاضر تردد زائران در مرزها بدون مشکل در حال 

انجام است و مسیرهای حمل و نقل داخل خاک عراق نیز 
با تلاش هایی که در روزهای اخیر صورت گرفته، به صورت 
روان در حال جابه جایی زائران اربعین حسینی است. مخبر 
افزود: امکانات اولیه مانند آب و غذا با کمک به موکب های 
مردمی به صورت ویژه در طول مسیرهای منتهی به مرز 
و در داخل خاک عراق و شهرهای نجف و کربلا در بین 
زائران در حال توزیع است. معاون اول رئیس جمهور تصریح 
کرد: با اقدامات وزارت راه و شهرسازی، استانداران و دیگر 
بازگشت  را برای  اربعین تمهیدات لازم  دستگاه ها، ستاد 
مرزهای  به  منتهی  استان های  با  هماهنگی  با  زائرین 
چهارگانه و ناوگان عمومی و اتوبوس به صورت اختصاصی 

برای جابه جایی زائران در نظر گرفته است.

مهدی حاج محمود عطار*
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مصرف میوه در مبتلایان دیابت

سلامت

متخصص :

 نشانه کم خوابی کودک دبستانی 
را بشناسید

متخصص روانپزشکی گفت: کودکان دبستانی معمولًا به 10 ساعت خواب 
نیاز دارند که در میزان یادگیری، تمرکز و رفتار آنها بسیار موثر است. خواب کمتر 
از ۸ ساعت در این کودکان مشکل ساز است و با علائمی همچون بی قراری، بد 

اخلاقی و بیش فعالی همراه خواهد بود.
مهدیه صالحی، روانپزشک و عضو هیأت علمی دانشگاه علوم پزشکی تهران  در 
خصوص مشکلات خواب در کودکان دبستانی،گفت:کودکان دبستانی معمولًا به 
10 ساعت خواب نیاز دارند که در میزان یادگیری، تمرکز و رفتار آنها بسیار موثر 
است. وی ادامه داد:خواب کمتر از  ۸ ساعت در این کودکان مشکل ساز است و با 

علائمی همچون بی قراری، بد اخلاقی و بیش فعالی همراه خواهد بود.
صالحی به اختلال خوابی که معمولا در فصل تابستان برای کودکان ایجاد 
می شود اشاره کرد و گفت: کودکانی که در فصل تابستان تا دیروقت بیدار می مانند 
برای روزهای اول مدرسه با اختلال به خواب رفتن به موقع مواجه خواهند شد؛ در 
این خصوص به خانواده ها توصیه کرد با نزدیک شدن به ماه مهر و شروع مدارس به 

این اختلالات عادتی پایان دهید.
این روانپزشک بیان داشت:هر شب یک ربع تا نیم ساعت خواب را زودتر شروع 

کنید که به تدریج  ایده آل خواب ۸الی 11 شب( برسید.
 عضو هیأت علمی دانشگاه علوم پزشکی تهران گفت: منظور از بهداشت خواب 
این است که خواب روند منظمی داشته باشد؛یعنی در ساعت مشخصی خواب و 
در ساعت مشخصی بیداری. برای رسیدن به این نظم رعایت نکاتی مانند انجام 
فعالیت های هیجان آوری مانند ورزش و بازی های کامپیوتری بعد از ساعت 6 بعد 

از ظهر ضروری است که باید اجتناب شود.
وی ابراز کرد: همچنین از  مصرف چای و نوشابه های انرژی زا در ساعت عصر 
خودداری شود؛ضمن اینکه انجام تکالیف درسی کودک در ساعات عصر برای 

داشتن خواب راحت و با نظم ضروری است.
این روانپزشک از دیگر مشکلات کودکان دبستانی را شب ادراری، کابوس شبانه، 
دندان قروچه و راه رفتن در خواب نام برد و گفت: راه رفتن کودک در خواب اختلال 
رفتاری شایعی است و کودک در این حالت خواب است و معمولا آسیبی نمی بیند. 
تنها وظیفه والدین این است که در، پنجره ها  و محیط اطراف کودک را امن نگه 
دارند. در این هنگام لازم نیست کودک را از خواب بیدار کنیم و فقط باید او را به 

سمت بستر هدایت کنیم.
توصیه  کودکانی  چنین  برای  نیمروزی  خواب  داشتن  شد:  متذکر  صالحی 
می شود تا عمق خواب شبانه کمتر شود، زیرا  راه رفتن در خواب، هنگام خواب 
عمیق اتفاق می افتد. گاهی مشکلات خواب کودک از اضطراب  منشاء می گیرد، 
اضطراب با تغییرات عادتی  نیز ایجاد می شود؛ مانند اضطراب جدایی از والدین در 
روزهای ابتدایی مدرسه که یک اختلال شایع خواب در شروع روزهای اول مدرسه 

محسوب می شود.
وی تاکید کرد: یکی از مهمترین کارکردهای مغز حافظه است که با برطرف شدن 

اختلال خواب در کودکان،  نقص حافظه نیز ترمیم می شود.
عضو هیأت علمی دانشگاه علوم پزشکی تهران گفت: بهترین راه مبارزه با ناخن 
جویدن پیدا کردن منبع اضطراب کودک است. با رفع منشا اضطراب، ناخن 
جویدن رفع خواهد شد. نهی از ناخن جویدن در این کودکان کارساز نخواهد بود.

به  یعنی  درمی آورید،  که  هستند  دندان هایی  آخرین  عقل،  دندان های 
طور نرمال بین 17 تا 25 سالگی. در بعضی از افراد، دندان  عقل می تواند 
مشکلات دهانی و دندانی ایجاد کند؛ مثلا نامرتبی و شلوغی دندان ها، 

به هم فشردگی دندان ها و افزایش احتمال عفونت.
کشیدن دندان عقل همیشه هم ضروری نیست؛ اما تقریبا نیمی از افراد 
نیاز دارند دست کم یکی از دندان های عقلشان کشیده شود تا دچار عوارض 
بعدی نشوند. در این مطلب به شما می گوییم چه زمانی لازم است دندان 

عقل خارج شود.
چرا دندان عقل داریم؟

باور دارند دندان های عقل برای نیاکان ما ضروری بودند، زیرا  محققان 
غذاهایی که می خوردند اغلب شامل مغزهای سفت، برگ های ضخیم و 
گوشت های خام بود؛ اما امروزه ما بیشتر غذاهای پخته شده و نرم می خوریم 
و با چاقو و چنگال غذایمان را به تکه های کوچک تر تبدیل می کنیم، در نتیجه 

نیاز خاصی به دندان های عقلمان نداریم!
وضعیت دندان های عقل چه زمانی باید بررسی شود؟

دندان های عقل معمولا بین 17 تا 25 سالگی درمی آیند؛ اما ارزیابی اولیه 
باید بین 15 تا 19 سالگی انجام شود. به طور کلی خوب است که سالی یک 
بار دندان ها توسط دندانپزشک چک شوند. ارزیابی به موقع دندان عقل 
اهمیت زیادی دارد تا در صورت لزوم کشیده شود، زیرا کشیدن دندان عقل 

در سنین بالاتر سختی هایی دارد.
چه سنی برای کشیدن دندان عقل مناسب تر است؟

دندان عقل در هر سنی می تواند کشیده شود. اما بیشتر دندانپزشک ها 
توصیه می کنند دندان های عقل در اواخر نوجوانی یا در اوایل دهه بیست 
زندگی کشیده شوند. زیرا در این مرحله دندان های عقل هنوز در حال شکل 
گیری اند و به همین دلیل کشیدنشان راحت تر است و عوارض کمتری دارد.

دلایلی که ضرورت کشیدن دندان عقل را ایجاد می کنند
کشیدن دندان عقل یک عمل بسیار متداول است و برخی از معمول ترین 

دلایل آن به شرح زیر است:
. گیرافتادن دندان عقل: یعنی وقتی که دندان عقل نمی تواند به طور 
طبیعی خودش را از لثه بیرون بکشد و نهفته مانده است. در این حالت ممکن 
است زاویه دار رشد کرده یا فضای کافی برای بیرون آمدن نداشته باشد. علائم 
گیرافتادن دندان عقل شامل تورم و حساس شدن لثه ها، درد در فک، درد 

هنگام باز کردن دهان و بوی بد دهان می شود.
اشغال  را  دهان  از  زیادی  فضای  عقل  دندان  گاهی  ناکافی:  فضای   .
می کند که می تواند برای دندان های دیگر مشکل ایجاد کند. اگر درآمدن 
دندان عقلتان باعث شلوغی و به هم فشردگی دندان ها در دهان شود، درد 
و ناراحتی ایجاد می کند و ممکن است متوجه شوید بعضی از دندان هایتان 

آسیب دیده اند یا بدشکل شده اند.

در  شود.  درد  باعث  می تواند  عقلتان  دندان  آمدن  بیرون  مداوم:  درد   .
برخی موارد این درد متناوب است؛ اما اگر درد مداوم داشته باشید باید به 
دندانپزشک مراجعه کنید تا با عکس برداری و معاینه وضعیت دندان بررسی 
شود. همیشه هم کشیدن دندان عقل لازم نیست، زیرا گاهی درد ممکن 

است به طور طبیعی برطرف شود.
. عفونت: تمیز کردن دندان های عقل سخت است و همین باعث می شود 
بیشتر مستعد عفونت باشند. در موارد شدیدتر ممکن است کشیدن دندان 
عقل لازم باشد. خیلی مهم است که بهداشت دهان و دندان را خوب رعایت 

کنید تا احتمال عفونت به حداقل برسد.
این پنج علامت نیز نشان می دهند لازم است دندان عقل کشیده شود:

. درد و حساسیت در ته دهان
. التهاب لثه

. بدبوشدن دهان یا مزه ای ناخوشایند در دهان
. گرفتگی فک یا درد مداوم

. مشکلات سینوسی مانند درد، سردرد، گرفتگی و فشار سینوس ها
چه زمانی کشیدن دندان عقل لازم نیست؟

همانطور که گفتیم کشیدن دندان عقل همیشه هم ضروری نیست، چون:
. دندان عقل سالم است.

. دندان عقل کاملا درآمده است.
. دندان عقل در جای درست خود قرار دارد و هم راستا با دیگر دندان هاست 

بدون اینکه بر جویدن اثر بگذارد.
. با مسواک و نخ دندان قابل دسترسی است و می توان آن را خوب تمیز کرد.

آیا کشیدن دندان عقل دردناک است؟
کشیدن دندان عقل معمولا عمل سختی نیست، اما بسته به وضعیت 
دندان عقل در فک و لثه ممکن است کمی چالش برانگیز باشد. در این عمل 

از بی حسی موضعی استفاده می شود تا درد به حداقل ممکن برسد.
بعد از کشیدن دندان عقل انتظار چه چیزهایی را باید داشته باشید؟

بعد از کشیدن دندان عقل احتمالا درد و ناراحتی خفیفی همراه با کمی 
خونریزی و تورم خواهید داشت. پزشک جراح دستورات لازم برای کنترل 

عوارض را به شما می دهد.
مراقبت های بعد از عمل کشیدن دندان عقل

. یکی دو روز اول هر چقدر می توانید استراحت کنید.
. 4۸ تا 72 ساعت بعد از عمل، فعالیت های سنگین انجام ندهید.

. برای کاهش درد و تورم از کمپرس سرد یا یخ کمک بگیرید.
. محکم غرغره نکنید چون لخته های خون از جای خود کنده می شوند و 

حفره های خشک ایجاد می کنند.
. دندان های دیگر را مثل معمول مسواک بزنید.

. هر دارویی را که پزشک تجویز کرده طبق دستور مصرف کنید؛ آنتی 
بیوتیک و مسکن ها. . تا چند روز فقط غذاهای نرم بخورید: برنج نرم، پوره 
سیب زمینی، ماست و تخم مرغ. همچنین غذاهای سرد مثل بستنی کمک 

می کنند ناحیه عمل تسکین بیابد.
. نوشیدنی ها را با نی ننوشید چون عمل مکیدن باعث از جا کنده شدن 

لخته خونی می شود که برای التیام زخم لازم است.

چه سنی برای کشیدن دندان عقل مناسب تر است؟

یک روانشناس:چه زمانی لازم است دندان عقل کشیده شود؟

 نشانه های افسردگی چیست؟

روانشناس گفت:افسردگی اغلب با کندی روانی حرکتی، سستی و بیحالی 
همراه است؛ گرچه گاهی علائم رفتاری افراد افسرده با پرخاشگری و پر فعالیتی 

خود را نشان می دهد.
و  بهزیستی  علوم  دانشکده  علمی  هیأت  عضو  و  روانشناس  بهمنی،  بهمن 
توانبخشی در برنامه حال خوب شبکه سلامت  در پاسخ به این سوال که چه موقع 
احساس غم،یاس،افسردگی ودلمردگی به انسان دست می دهد؟،گفت: این 
دسته از هیجانات که بار ارزشی منفی به آنها نمی دهیم، زمانی رخ می دهد که 

ناکام، آزرده و رنجیده می شویم.
وی گفت:غم یک تجربه عاطفی احساسی است و در مواردی که با از دست 
دادن شخص مهم یا چیز مهمی همراه است،برای ما رخ می دهد. درجات غم از 
ارزشیابی ما نسبت به آن به دست می آید. در مواجهه با از دست دادن یک فرد یا 
از دست دادن یک چیز، احساسات ما خیلی شخصی است. ما هیچ وقت دقیقا 
احساس کس دیگری را تجربه نمی کنیم و تنها شبیه سازی می کنیم، اما قطعاً این 

احساس طرف مقابل نخواهد بود.
بهمنی تاکید کرد: شخصی بودن و بی نظیر بودن تجربه احساسی انسان ها از 
ارزش خاصی برخوردار است.وقتی تصور می کنیم یا پنداشت می کنیم در رسیدن 
به هدفی که برای ما مهم است ناتوانیم یا مسیر را ناممکن می بینیم یا خودمان را 
در طی این مسیر ناتوان احساس می کنیم؛ احساسی از جنس یاس، کم حالی و 

کمی نیرویی و افت به ما دست داده است.
این روانشناس یادآور شد: هرچه این موضوع ارزشمند تر باشد احتمال یاس هم 
ما را نگران تر می کند.وقتی فکر می کنیم هدف در دسترس نیست یا مسیری که در 
جهت هدف است موجود نیست یا اینکه هر دو هست ولی من قدرت ندارم، درگیر 

پدیده ای به نام ناامیدی شده ایم.
وی متذکر شد: طریقه مواجه شدن با هر کدام از این احساس ها با یکدیگر فرق 
می کند. آدم خوش بین شخصی است که بدون هیچ منطقی فکر می کند همه 
کارها رو به راه هستند و به خوبی انجام می شوند. خوش بینی کارآمدی می آفریند، 
اما بیش از حد خوش بین باشیم، ناکارآمدی به بار می آورد؛ مثل دانشجویی که 

بدون درس خواندن خوش بینی قبولی در امتحانات را دارد
بهمنی افزود: افرادی که بدبین و منفی باف هستند بدون دلیل و منطق موجهی 
معتقدند که  نمی شود؛ این افراد نا کار آمدند و قبل از این که شکست بیاید، 

شکست خورده اند.
عضو هیأت علمی دانشگاه علوم بهزیستی و توانبخشی گفت: انسان امیدوار 
گرچه خوشبین است اما سه مؤلفه دارد؛ خود را خوب می شناسد، مسیر را بلد 
است و ابزار طی مسیر را می شناسد و یا تهیه می کند.همچنین به توانایی خود 
اعتماد دارد؛ این انسان فعال و تلاشگر است،ادامه می دهد و به هدفش می رسد؛ 

او انسان با نشاطی است.
وی گفت: ناامید کسی است که فکر می کند این هدف ارزشمند را نمی تواند به 

دست آورد، این انسان آماده افسرده شدن است.
 بهمنی ابراز کرد: افسردگی مجموعه ای از علائم است که وقتی کنار هم قرار 
بگیرند معنا پیدا می کنند. افسردگی اغلب با کندی روانی حرکتی، سستی و 
بیحالی همراه است؛ گرچه گاهی علائم رفتاری افراد افسرده با پرخاشگری و پر 

فعالیتی خود را نشان می دهد.
فرد  که  است  جدی  حدی  به  افسردگی  گاهی  شد:  متذکر  روانشناس  این 
می گوید: چیزی ارزش ندارد که من آن را تغییر دهم. مؤلفه شناختی افسردگی 
سه وجه اصلی دارد؛ گذشته خیلی خراب است و آینده هم تکرار گذشته است، 

نمی توانم آینده را تغییر دهم،آینده هم ارزش تغییر را ندارد.
وی گفت: اگر فردای مثبتی می خواهم باید الان مثبت زندگی کنم. فردای مثبت 
به لحظات مکرر امروز زندگی من بستگی دارد. زمان حال واسطه بین گذشته و 
آینده است. ما می توانیم از طریق نگاه منفی به آن، آینده های ناکارآمد، مستاصل 

و درمانده به دست آوریم.
را  آن  قدر  برسد،  ما  به  انتظارمان  علی رغم  وقتی چیز خوبی  افزود:  بهمنی 

نمی دانیم و به خوبی از آن استفاده نمی کنیم.
این روانشناس تصریح کرد: در احساس دلمردگی به حدی وزن نگاه منفی به 
خود، دیگران و جهان زیاد است که فرد حال زیستن و فعالیت ندارد، تعبیر حالی 
بسیار بد است، در این افراد ناامیدی تنها در یک زمینه نیست؛ البته بروز این حالت 
در افراد کم است. نقش اطرافیان در حمایت و پیدا کردن راهی برای اقدامات 
درمانی این افراد بسیار اهمیت دارد، فرد دل مرده ممکن است تصمیمات بسیار 

اشتباهی در رابطه با از بین بردن خود بگیرد.
کارشناس برنامه با بیان اینکه در افسردگی های شدید، مصرف دارو همراه با روان 
درمانی برای این بیماران ضروری است،تاکید کرد: احساسات ما محصول افکار 
مثبت یا منفی ماست. حتی وقتی هیچگونه امکاناتی وجود ندارد با مدلی از فکر 
کردن و احساس کردن می توان بر روی شرایط تاثیر گذاشت و حس خوبی در خود 

ایجاد کرد.

یافته محققان فرانسوی؛

شیرین کننده های مصنوعی
 سلامت قلب را به خطر می اندازند

شیرین کننده های مصنوعی روشی محبوب برای لاغری هستند، اما محققان 
فرانسوی عنوان می کنند که ممکن است خطر حمله قلبی یا سکته را نیز افزایش 

دهند.
به گزارش خبرنگار مهر به نقل از مدیسن نت، این یافته ها حاصل پیگیری 
سلامت قلب در بین بیش از 103 هزار مرد و زن در فرانسه برای حدود یک دهه 

است.
»ماتیلد توویر«، نویسنده این مطالعه از دانشگاه سوربن فرانسه، گفت: »ما 
مشاهده کردیم که مصرف بیشتر شیرین کننده های مصنوعی با افزایش خطر 

بیماری های قلبی عروقی مرتبط است.«
در ابتدای مطالعه، تقریباً چهار نفر از 10 شرکت کننده گزارش دادند که به طور 

مرتب از شیرین کننده های مصنوعی استفاده می کردند.
سلامت قلب شرکت کنندگان پس از آن به طور متوسط 9 سال ردیابی و مقایسه 
شد. در این مدت، بیش از 1500 مشکل قلبی از جمله حملات قلبی، سکته 
مغزی، سفتی یا درد شدید قفسه سینه و نیاز به عمل جراحی برای بازکردن 

شریان های مسدود شده )آنژیوپلاستی( ثبت شد.
محققان پس از بررسی تأثیر مصرف شیرین کننده مصنوعی بر مشکلات قلبی، 

نتیجه گرفتند که این دو باهم در ارتباط هستند.
محققان تأکید کردند که کار آنها به طور قطعی ثابت نمی کند که شیرین کننده 
ها به طور مستقیم سلامت قلب را تضعیف می کنند، فقط نشان می دهد که بین 

این دو ارتباط وجود دارد.
شیرین  تعامل  می تواند  احتمالی  دلیل  یک  معتقدند  محققان  حال  این  با 
کننده های مصنوعی با گیرنده های طعم شیرین روده باشد که می تواند بر میزان 

انسولین و جذب قند تأثیر بگذارد.
شیرین کننده های مصنوعی همچنین ممکن است آرایش میکروب های موجود 

در روده را تغییر دهند، التهاب را افزایش داده و باعث نقص عروقی شود.
اما محققان خاطرنشان می کنند که این فرضیه ها باید از طریق مطالعات تجربی 

تأیید شوند.
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معاون هماهنگی امور زائرین استانداری قم خبرداد:

ثبت نام 11۶ هزار شهروند قمی
 در سامانه »سماح«

معاون هماهنگی امور زائرین استانداری قم از ثبت نام 116 هزار و 40 نفر در 
این استان در سامانه سماح برای عزیمت به عراق و شرکت در راهپیمایی اربعین 

حسینی خبر داد. 
ابوالقاسم مقیمی در سومین جلسه ستاد اربعین قم در تالار امام جواد )ع( 
استانداری افزود: تعداد ثبت نام انجام شده در این سامانه در کشور نیز 2 میلیون 

و 700 هزار تَن است.
وی همچنین تعداد وسایل نقلیه وارد شده به استان بر اساس تردد شماره وزارت 
راه و شهرسازی را طی روزهای هفتم تا نوزدهم شهریورماه را 2 میلیون و 2۸7 
هزار وسیله نقلیه ذکر کرد و گفت: خروج 2 میلیون و 400 وسیله نقلیه نیز ثبت 

شده است.
مقیمی تعداد سرویس های اتوبوس  و مینی بوس اعزامی از قم به مرزها که توسط 
اداره کل راهداری و حمل ونقل جاده ای ثبت شده را نیز یکهزار و 121 سرویس 
دانست و گفت: طبق اعلام اداره کل گمرک قم 2 هزار و 356 تُن انواع محصول ها 
از این استان برای موکب ها جمع بندی و ارسال شده ، و 299 اظهار نامه گمرکی 

نیز داشتیم.
معاون استاندار قم با اشاره به مجموع زائران اربعین اسکان یافته در قم گفت: 
برای اسکان در حرم حضرت معصومه)س(، قرارگاه مردمی، اسکان شناسنامه ای 
در مسجد جمکران، همچنین اسکان در موکب ها، خیریه ها و مساجد تقریبا آمار 

123 هزار و 22۸ تَن به ثبت رسیده  است.
وی همچنین با اشاره به نصب 60 بنر اطلاع رسانی در محدوده شهری قم 
خاطرنشان کرد: در محدوده حرم مطهر و جمکران و بلوار زائر، تعداد زیادی از 

زائران را داریم که اطلاع رسانی خوبی برای آنها صورت نگرفته است.
مقیمی با بیان اینکه 939 زائر پاکستانی در مسجد جمکران اقامت پیدا کرده اند، 
گفت: تعداد پاکستانی های وارد شده به استان به دلیل محدودیت مرزها و یا سیلی 
که در این کشور آمده، خیلی کمتر از تعداد قابل پیش بینی شده بود به همین 
دلیل برخی مصوبه ها مانند هدایت اتوبوس های این زائران عملیاتی نشده، اما 9۸ 

درصد مصوبه های ستاد اربعین استان عملیاتی شده است.
مدیرکل فرهنگ و ارشاد اسلامی نیز با اشاره به دریافت کاغذهای یارانه ای از  
وزارت ارشاد گفت: خیلی از افراد تقاضای انتشار عکس ها و پیام هایی را داشتند، 

که با توافقی که با چاپخانه های متعدد داشتیم، با تخفیف ویژه انجام شده است .
امیرعلی عموزاده با اشاره به سفارش 100 هزار جزوه با موضوع اربعین گفت: 
چند کتابچه نیز توسط استانداری برای زائران پاکستانی سفارش داده شده، که تا 

زمان برگشت این زائران آماده خواهد شد.
پذیرش ۲۸ هزار زائر در قرارگاه مردمی اربعین قم 

مسئول قرارگاه مردمی اربعین قم نیز با اشاره به پذیرش بیش از 2۸ هزار زائر 
توسط این قرارگاه گفت: 17 هزار و 139 تَن از این زائران را مردان و 11 هزار و 126 

تَن دیگر را بانوان تشکیل می دهند.
مهدی قربان کرم گفت: 27 هزار و 20 تَن از زائران ایرانی و هزار و 245 تَن نیز 
غیرایرانی هستند، که بر خلاف سال 9۸ تعداد زائران ایرانی کمتر از غیرایرانی 
بیاید،  زائر  شبانه روز  از  هرساعت  اربعین  مردمی  قرارگاه  در  گفت:  وی  است. 
پذیرش می شود و از امکانات مختلفی مانند سه وعده غذایی، ایستگاه صلواتی و 

برنامه های فرهنگی و تبلیغی بهره مند می شود.
ضرورت اتحاذ تمهیدات لازم برای برپایی راهپیمایی بزرگ اربعین

فرماندار قم نیز با اشاره به اینکه امسال نیز شاهد برگزاری راهپیمایی بزرگ 
اربعین در عصر روز اربعین خواهیم بود گفت: در این خصوص انجام اقدام های 
خدماتی و ترافیکی ضروری است، از این رو کمیته حمل ونقل و ترافیک ستاد 
اربعین باید جلسه ای داشته باشند و برای اِعمال محدودیت در مسیر رفت بلوار 
پیامبر اعظم )س( تصمیم گیری کنند. عباس ذاکریان گفت: انتهای بلوار سمیه 
و رفوژ وسط بلوار پیامبر اعظم نیاز به اصلاح هندسی داشت که توسط شهرداری 
انجام و گِره ترافیکی رفع شد، اما کماکان در مسیر رفت بلوار پیامبر اعظم برای 
خودروها محدودیت خواهیم داشت.  فرماندار قم با تاکید بر اتخاذ تدابیر جهت 
تامین پارکینگ لازم برای اطراف بلوار پیامبر اعظم، مسجد جمکران و حرم مطهر 
گفت: پیش بینی اتوبوس و تاکسی برای 2 پیک تردد قبل و بعد از نماز مغرب وعشا 

و همچنین بحث های اورژانسی و امدادی نیز باید مورد توجه قرار گیرد.
ذاکریان با اشاره به اینکه سرویس های بهداشتی در حال آماده شدن است 
گفت: ایجاد ایستگاه های صلواتی نیز یک نکته بسیار مهم است، با توجه به تشرف 
موکب داران قم به کربلا، اداره ها باید پای کار بیایند، قرارگاه مردمی نیز موکب ها را 

بسیج کنند که استقرار موکب ها را در طول مسیر راهپیمایی داشته باشیم .

دبیر بخش رسانه های خبری دومین سوگواره بین المللی ملت امام حسین)ع(  خبرداد:

ششم مهرماه، آخرین مهلت ارسال آثار
 به دبیرخانه سوگواره 

 دبیر بخش رسانه های خبری دومین سوگواره بین المللی ملت امام حسین )ع( 
گفت: کلیه روزنامه نگاران و فعالان رسانه ای دارای مجوز، تا ششم مهرماه سالجاری 

برای ارسال آثار خود به دبیرخانه مرکزی این سوگواره فرصت دارند.
محمدرضا قربان زاده روز دوشنبه در گفت وگو با خبرنگاران اظهار داشت: این 
دوره از سوگواره ملت امام حسین در چهار رشته خبر، مصاحبه، گزارش و تیتر 
برگزار می شود، و فعالان رسانه ای می توانند آثاری که از 2۸ مردادماه سال 1400 
با موضوع قیام عاشورا و نهضت حسینی تولید کرده اند، را جهت مشارکت در این 

سوگواره ارائه دهند.
وی شناسایی ظرفیت های مطبوعات در عرصه معرفی نهضت حسینی و تلاش 
در راستای معرفی هر چه بهتر آن، قدردانی از خبرنگاران روزنامه نگاران و فعالان 
برتر در حوزه معرفی نهضت عاشورا را از هدف های این سوگواره ذکر کرد و گفت: 
شبکه سازی پدید آورندگان آثار رسانه ای عاشورایی و کمک به تاسیس و توسعه 
مطبوعات عاشورایی در فضای رسانه ای کشور و برجسته سازی مسائل و سوژه های 

عاشورایی قابل حضور در ساحت رسانه نیز از اهداف دیگر است.
قربان زاده ادامه داد: کمک به ارتقای کمی وکیفی تولیدهای رسانه ای عاشورایی، 
تقویت فضای رقابتی برای تولید محصول های رسانه ای عاشورایی  همچنین 
تقویت تعامل میان خبرنگاران و فعالان عاشورایی عرصه مطبوعات و رسانه با 
نهادهای دینی، فرهنگی و رسانه ای را نیز از دیگر اهداف خواند و گفت: ترغیب 
خبرنگاران و فعالان رسانه به مطالعه، تحقیق و پژوهش در موضوع های عاشورایی و 

تولید محتوی نیز از اهدافی است که در بخش رسانه های خبری دنبال می کنیم.
دبیر رسانه های خبری سوگواره ملت امام حسین)ع( خاطرنشان کرد: در این 
سوگواره از تمام رسانه های دارای مجوز امکان پذیرش داریم، و همه فعالان و 

روزنامه نگاران رسانه ای شاغل و آزاد می توانند شرکت کنند.
وی یادآور شد: در نخستین دوره این سوگواره، تعداد کل آثار قابل ارائه، سه اثر 
بود که این دوره به پنج اثر افزایش داده ایم. وی اضافه کرد: اولویت های موضوعی 
این سوگواره شامل مسئولیت اجتماعی و همدلی حسینی، هیات خانگی و تربیت 
حسینی و هنر تبیین و غیرت دینی است. دبیر اجرایی دومین سوگواره ملت امام 
حسین)ع(  نیز در این نشست با بیان اینکه دبیرخانه مرکزی این سوگواره در معاونت 
فضای مجازی، هنر و رسانه دفتر تبلیغات اسلامی حوزه علمیه قم است گفت: این 
دوره از سوگواره ملت امام حسین)ع(  مشتمل بر 6 بخش  اصلی است که مرتبط 
با تولیدهای فضای مجازی می باشد. حجت الاسلام جواد رحیمی ادامه داد: 
متون ادبی، تولیدهای گرافیکی، رسانه های تصویری، صوت و رادیو، کنشگری و 

رسانه های خبری بخش های تشکیل دهنده این سوگواره به شمار می آید.
وی با یادآوری اینکه در دوره گذشته این سوگواره، 11 هزار و 45۸ اثر از ایران 
و هفت کشور دیگر ارسال شد گفت: چهار هزار و 12 اثر مربوط به بخش پویش 
مردمی بود، حدود 500 کارگاه برگزار شد، که البته امسال  نیز برگزار شده و برخی 

هم در دهه پایانی ماه صفر برگزار خواهد شد.
رحیمی در پاسخ به سئوالی در خصوص برگزاری آیین پایانی این سوگواره بیان 
کرد: این آیین در اوایل اسفندماه امسال و همزمان با سوم شعبان سالروز میلاد امام 

حسین )ع( با حضور وزیر فرهنگ وارشاد اسلامی در تهران برگزار می شود.

آیت الله اعرافی در دیدار جمعی از اندیشمندان آمریکای لاتین:

راه قم و انقلاب اسلامی از روش های 
خشونت بار و افراطی جداست 

مدیر حوزه های علمیه گفت :راه قم و انقلاب اسلامی از روش های خشونت 
بار و افراطی و شیوه هایی که در برخی دیگر از مراکز به اصلاح دینی می باشد 
جداست، راه ما عقلانی و حکمت آمیز برای آشنایی بشریت با معارف دینی است.
از  دیدار جمعی  در  روزدوشنبه  اعرافی  الله  آیت  به گزاش خبرگزاری حوزه، 
اندیشمندان آمریکای لاتین که در دفتر مدیر حوزه های علمیه در قم برگزار شد، 
در سخنانی به تبیین اهمیت و جایگاه حوزه علمیه قم و نقش بی بدیل آن در 

گسترش معارف اهل بیت)ع( در سرتاسر عالم پرداخت.
وی گفت: از بازتأسیس حوزه علمیه قم در دوران جدید یکصد سال می گذرد 
و امسال ما یکصدمین سالگشت بازتأسیس حوزه علمیه قم را داریم که منشأ 

خدمات و برکات زیادی برای عالم اسلام شد.
مدیر حوزه های علمیه ابراز داشت: گرچه قم از صدر اسلام و از قرن دوم همواره 
پایگاه معارف دینی و الهی بوده است، اما فراز و فرودهایی داشته و در زمان معاصر 
با حضور با برکت مرحوم آیت الله حائری یزدی)ره( شرایط ویژه ای پیدا کرده است 
و از نکات مهم تاسیس حوزه علمیه قم این بوده است که در سخت ترین شرایط 
منطقه از لحاظ دینی و در زمانی که سیاست های بین المللی و حکام داخلی و 
منطقه بر ضد دین و خفقان بوده است پایه های این حوزه گذاشته می شود که 
این مطلب خود درس بزرگی است که در شرایط دشوار بنای حوزه ای نهاده می 

شود که از دل آن بعدها انقلاب اسلامی می جوشد.
امام جمعه قم تأکید کرد:گرچه حوزه های علمیه همگی یک نهاد تاریخی بهم 
پیوسته می باشند، اما قم بر اساس تاریخ گذشته خود به قله بلندی رسیده است.
آیت الله اعرافی در تبیین برخی دستاوردهای حوزه علمیه قم در دوران جدید و 
معاصر گفت: در این دوران معاصر مرزهای علوم اسلامی در قلمروهای مختلفی 
همچون فقه، اصول، قرآن و حدبث و سایر عرصه های علوم اسلامی و اجتماعی 
توسعه زیادی پیدا کرده است و این گسترش امروزه در قلمروهای جدید نیز ایجاد 

شده است.
وی افزود: بنده از سایر مذاهب و مکاتب فکری و دینی بی اطلاع نیستم، اما می 
توان ادعا کرد که ذخیره علمی و دامنه وسیع علوم اسلامی در قم نسبت به سایر 

مراکز دینی و علمی دنیا کم نظیر است.
عضو شورای عالی حوزه های علمیه، گفت: تولید تئوری و اندیشه نظام دینی 
و اسلامی و حکومت دینی از ویژگی های دیگر و مهم حوزه علمیه قم در دوران 
جدید است، امام راحل)ره( در همین قم و بعد از آن در تبعید در نجف پایه های 
یک تفکر جدید را ریختند و در این تفکر اسلامی که دارای یک اندیشه جامع و 

تمدنی است می توان به همه نیازهای بشر پاسخ مناسب دهد.
مدیر حوزه های علمیه ابراز داشت: در حوزه علمیه قم دریچه های فکری 
علمای دینی و علوم اسلامی به روی مباحث تبلیغی و مقارن میان فرهنگ های 

مختلف و ادیان و مذاهب گوناگون گشوده شده است.
آیت الله اعرافی با اشاره به توجه کامل حوزه علمیه قم به مکاتب فلسفی غرب 
خاطرنشان ساخت: همه نحله ها و مکاتب فلسفی غرب در قم مورد توجه قرار 
دارد و مباحث جدید در حوزه الهیات و کلام و فلسفه که در غرب هست به صورت 
کامل در حوزه علمیه قم مورد توجه می باشد. امام جمعه قم تأکید کرد: امروزه از 
همه ملل عالم در قم وجود دارند و مشغول تحصیل علوم و معارف دینی می باشند 

که قم در این عرصه نیز در نوع خود بی نظیر یا کم نظیر است.
وی با اشاره به توجه حوزه علمیه قم به بانوان و تولیدات فکری و معرفتی آنان 
خاطرنشان ساخت: همواره در طول تاریخ در میان بانوان علما و دانشمندان 
متفکر زیادی بوده است، اما به صورت خاص در حوزه علمیه قم و در دوران انقلاب 
اسلامی به تولیدات و توسعه علوم اسلامی در میان بانوان اندیشمند و متفکر توجه 
خوبی شده است و امروزه تقریبا نیمی از حوزویان ما در داخل و خارج از کشور از 
میان بانوان هستند. آیت الله اعرافی با اشاره به لزوم اهمیت توجه به قرآن کریم 
در میان طلاب و فضلای حوزه و مبلغین معارف الهی گفت: من کسانی را سراغ 
دارم که برای تبیین یک موضوع خاص همه قرآن را مطالعه می کنند و من بنده 
نیز شخصا برای صدها موضوع مختلف قرآن را مطالعه کرده ام و لازم می دانم که 
تأکید کنم که کار علمی را همه باید مهم بشماریم؛ مبلغ دین باید ذوب در آرمان 
های الهی باشد و از خود عبور کرده باشد و بتواند همه خواسته های نفسانی و 

مطامع دنیایی را زیر پا بگذارد.
وی گفت: تهذیب نفس و اصلاح نفس فرایندی نیست که تنها یکبار محقق شود 
بلکه یک عالم دینی باید در سطح عالمان دین و فراتر از مردم معمولی به تهذیب 

نفس و اصلاح خویش بپردازد.
بشر امروز نیازمند یک جبهه مشترک الهی، قدسی و توحیدی است

 مدیر حوزه های علمیه گفت: ما در کار تبلیغ وظیفه اصلی این است که معارف 
اهل بیت و دین را به دیگران معرفی کنیم اما سایر مسائل به انتخاب خود فرد و 
جامعه است، راه قم و انقلاب اسلامی از روش های خشونت بار و افراطی و شیوه 
هایی که در برخی دیگر از مراکز به اصلاح دینی می باشد جداست، راه ما عقلانی 

و حکمت آمیز برای آشنایی بشریت با معارف دینی است.
آیت الله اعرافی گفت: ما برای تبیین معارف اهل بیت)ع( و اسلام ناب باید یک 
نگاه جامع و بلندی داشته باشیم به این معنا که برخی برای تبیین معارف دین 
تنها به مختصات تکیه می کنند و مشترکات را نمی بینند و برخی دیگر نیز تنها 
به مشترکات می پردازند و مختصات را نمی بینند ولی راه ما هیچکدام از این دوتا 
نیست بلکه جداست. امام جمعه قم خاطرنشان ساخت: کار ما و شما دو بخش 
است بخش اول اینکه ممیزات مکتب اهل بیت)ع( را به درستی بشناسید و تبیین 
کنید که باید با دقت و درستی انجام شود و بخش دیگر اینکه به مشترکات خودمان 
که با سایر مذاهب اسلامی زیاد است و با ادیان توحیدی دیگر نیز توجه کنیم، 
بشر امروز نیازمند یک جبهه مشترک الهی، قدسی و توحیدی است و در برخی از 
آرمان های الهی همه ادیان الهی و مذاهب اسلامی می توانند تشریک مساعی 
داشته باشند. وی افزود: در دیدار با پاپ نیز گفتم که بشر امروز نیازهایی دارند که 
همه ادیان الهی باید به آن پاسخ مناسب دهند و ما در اینجا باید راجع به آن گفت و 
گو کنیم، در ایام کرونا و کریسمس برای متفکران و داشمندان مختلف نامه نگاری 

کردم و این ایده را طرح کردم که مورد استقبال قرار گرفت.
مدیر حوزه های علمیه تاکید کرد: دین همانطور که می تواند بشر را در فضای 
معنوی قرار دهد همانطور هم می تواند بسیاری از مشکلات دنیای بشریت را حل 

کند و نهاد دین و روحانیت باید این نگاه جامع را دنبال کند.
آیت الله اعرافی گفت: پیام قم و حوزه از یک سو مقاومت در مقابل ستم و 
مستکبرین عالم است و از سوی دیگر، صلح و آرامش در میان مذاهب و مکاتب 
و فرهنگ های مختلف است؛ حاملان پیام دین باید از یک سو همه توده های 
مردم را مورد توجه قرار دهد و از یک سو برای نخبگان و متفکرین برجسته نیز یک 
برنامه جامع و خاصی داشته باشد. وی در پایان با بیان اینکه مکتب تشیع مکتب 
امید به آینده است و عالی ترین جلوه امید به آینده در عاشورا و کربلا و در نگاه 
زینب کبری)س( و امام سجاد)ع( تجلی کرده است تاکید کرد: غروب عاشورا در 
ظاهر تفکر مادی به آخر خط رسیده بود و جریان اموی پیروزی مطلق به دست 
آورده بود، اما هرگز حضرت زینب)س( و قافله اسرا، تسلیم این شکست نشدند و 
حضرت زینبی که یک شکست ظاهری را دیده بود، اما لبریز از امید به آینده بود و 
در مجلس دشمن با اینکه زینب)س( یک اسیر و شکست خورده بود، اما در واقع 

با روحیه و استقامت خود دشمن را به اسارت گرفته بود.

به همت مرکز خدمات جامع سامت سلفچگان صورت گرفت ؛
راه اندازی موکب  درمانی اربعین در شهر سلفچگان  
در راستای خدمات رسانی به زائران اربعین حسینی، موکب درمانی به همت مرکز 

خدمات جامع سلامت سلفچگان قم در ایستگاه سلامت این شهر دایر شد.
براساس این گزارش، در راستای خدمات رسانی به زائران اربعین حسینی، موکب 
درمانی به همت مرکز خدمات جامع سلامت سلفچگان در ایستگاه سلامت این 
شهر دایر شد. بر اساس این گزارش: این موکب در جاده اراک و مسیر زائران 
اربعینی است که خدمات بهداشتی درمانی از جمله ویزیت پزشک و خدمات 
پرستاری ارائه می دهند. موکب درمانی تا بعد از اربعین حسینی و زمان بازگشت 

زائران نیز فعال خواهد بود.

با چند تا از همسایه ها روی صندلی پارک نشسته بودیم مشغول صحبت . یک 
نفس راحتی کشیدم و رو به خانم های همسایه گفتم بالاخره فرصتی شد تا بچه ها  
را از آپارتمان  بیرون بیاوریم  تا مشغول بازی های پر تحرک تری شوند.هنوز جمله 
ام تمام نشده بودکه  یک مرتبه دخترم با چشمان گریان به سمتم آمد، در حالیکه 
سر زانوهایش زخمی شده و عروسکش هم خاکی بود. ترسیدم. از او پرسیدم چی 
شده؟ با آب و تاب شروع به تعریف کرد که یکی از دوستانش او را کتک زده  و 

عروسکش را هم زیر پا لبه کرده است.
از اینکه دخترم  را در این موقعیت می دیدم خیلی  عصبانی شده بودم اما از 
طرفی هم دوستانش کسانی بودند که مادرهایشان در حال صحبت با من بودند، 
آنها هم ناراحت شدند و گفتند که الان بچه هایشان را کتک می زنند. کمی مکث 
کردم، دستی روی سر مائده کشیدم تا به اعصابم مسلط شوم، از آن خانم ها هم 
خواستم که آرامششان را حفظ کنند، بعد هم دست دخترم را گرفتم و به او گفتم 
که اشک هایش را پاک کند و پیش دوستانش برویم تا ببینیم که چه شده؟ وقتی 
به زمین بازی رسیدیم ، بچه ها هر کدام مشغول بازی بودند. به مائده گفتم: »بگو 
کدام یک از دوستانت تو را کتک زده؟« او هم به یک نفر اشاره کرد. بسمت این پسر 
رفتم و کار اشتباهش را به او متذکر شدم ، بعد هم گفتم که حق ندارد دست روی 

هیچ بچه ای بلند کند و در نهایت هم از مائده باید عذرخواهی کند.
به من  را  بوده، چرا عروسکش  به جای عذرخواهی گفت: »حقش  آن پسر 
نداد؟« مائده که با حضور من جرأت گرفته بود ،گفت: »عروسک خودم است ، 
دلم نمی خواد عروسکم رو به کسی بدم.« من هم به او گفتم: »وسیله هر کسی 
برای خودش است و اگر دوست داشته باشد برای بازی به دیگران می دهد،  و 
دیگران حق ندارند که بچه های دیگر را کتک بزنند.« پس از آن مادرهای آن بچه 
ها هم به جمع ما وارد شدند ، مادر این پسر که عصبانی هم شده بود، شروع به 
هتاکی به فرزندش کرد و گفت: »این جیگر سوخته به کسی رحم نمی کنه، همه 
رو کتک می زنه، نمی دونم از دستش چیکار کنم؟«، بعد هم گوش پسرش را تاباند 

تا صدایش در آمد. 
*وظیفه والدین در آموزش دفاع کودکان از خود چیست؟

والدین از زمان نوزادی مراقبان بچه هایشان  محسوب می شوند، به ویژه تا 
سه سالگی که بچه ها قدرت دفاع از خود را ندارند و نمی توانند خوب و بد 
یا درست و غلط را از هم تشخیص دهند. »فرزانه محرری« روان شناس کودک 
در این باره می گوید: »کودکان کمتر از سه سال را والدینشان باید مورد مراقبت 
دائم قرار دهند، تا اگر کتک خوردند یا هر مشکلی برایشان در جایی پیش آمد، 
زیرنظر والدین باشند اما نحوه رفتار والدین در این زمینه می تواند الگوی مناسب یا 
نامناسبی برای بچه هایشان باشد. به طور مثال اگر کسی فرزند شما را هول داده 
و او به زمین خورده و شما هم در مقابل همین رفتار را پیاده کنید و با خشونت با 
آن بچه رفتار کنید، این رفتار الگوی فرزند شما قرار می گیرد که برای گرفتن حق 

خودش در هر جایی مقابله به مثل کند.
اما رفتار مناسب این است که شما با طرف دعوای فرزندتان که حق او را خورده 
صحبت کنید و به او بگویید که کارش درست نبوده و نباید سایر بچه ها را هول 
دهد یا کتک بزند یا به آنها فحاشی کند ، وگرنه بچه شما با او بازی نمی کند و اگر 
تغییر رفتاری حاصل نشد، بلافاصله فرزندتان را از آنجا دور کنید و به او بگویید که 
ما نباید به دیگران آسیب بزنیم اما می توانیم در موقعیت بازی با آنها قرار نگیریم. 
مسئله مهم این است که شما نباید با هیچکسی در این زمینه رودربایستی کنید و 
حق فرزندان را تمام و کمال باید بگیرید، البته همانطور که مطرح شد با خشونت 

و مقابله به مثال نباید باشد.
بنابراین برای کودک شما که قدرت گرفتن حقش را ندارد، باید شما در هر لحظه 
در کنارش باشید و اجازه ندهید که کسی آرامش او را خراب کند و باعث ناراحتی 
یا پرخاشگری و کتک زدنش بشود. در مقابل خودتان هم باید آرامشتان را حفظ 

کنید«.
*احقاق حق پس از سه سالگی را به فرزندتان آموزش دهید

محرری می گوید: »پس از سه سالگی شما وظیفه دارید که احقاق حق را به 
عهده خود فرزندتان بگذارید و زمانی که مشکلی پیش بیاید، به خودش آموزش 
دهید که از حقش درست دفاع کند. به طور مثال در دفعات اول که برایش در 
جایی مشکلی پیش می آید، با او صحبت کنید و درباره حس و حال و سپس نحوه 
واکنشش بپرسید، سپس به او بگویید که نباید خشن باشد و بچه دیگری را کتک 
بزند، بلکه تنها از خود دفاع کند، مثل دست طرف مقابل را بگیرد و اجازه ندهد او 
کتکش بزند. اما در دفعات اول بهتر است او را همراهی کنید تا احساس اعتماد به 

نفس داشته باشد و راه درست را یاد بگیرد.
مثلا در برابر فردی که کودک شما را کتک زده ، قرار بگیرید وبه او بگویید که 
خودش از حق خودش دفاع کند مثلا بگویید: »تو وقتی من را زدی، خیلی دردم 
گرفت، پام خون اومد، ناراحت شدم و دوست ندارم با من اینطوری رفتار کنی و در 
نهایت اجازه نمی دم که منو کتک بزنی« اگر باز هم کسی به او تعرضی کرد، دست 
بچه مقابل را بگیرید و به فرزندتان آموزش دهید که نباید او هم کتک بزند، بلکه باید 
بگوید زدن کار درستی نیست و من با تو بازی نمی کنم. فقط از خودش دفاع کند.«
بنابراین نکته کلیدی این است که فرزند شما یاد بگیرد نباید کسی او را کتک 
بزند و به او دست درازی کند، خودتان مستقیم وارد نشوید اما اگر جایی احساس 
کردید که او کتک می خورد و چیزی نمی گوید، واردعمل شوید و با او صحبت کنید 
تا اجازه ندهد کسی به او آسیبی برساند. مثلا به او بگویید که به دوستش بگویید 
اجازه ندارد، دیگران را کتک بزند یا به کسی آسیب برساند. حتی گاهی لازم است 
این چیزها را زمانی که در موقعیت هم قرار نگرفته به او آموزش دهید تا زمانی که 

شما نیستید هم بداند چطور باید از خود دفاع کند.
*اگر زد ، تو هم بزن!

برخی والدین با دامن زدن به پرخاشگری فرزندشان با جملاتی مثل »اگه زد، تو 
هم بزن«  آسیب زدن به دیگران، خشم، انتقام و کینه ورزی را  آموزش می دهند 
، در حالیکه بچه ها باید مهربانی و گذشت و دفاع از حقوق از روش صحیح را 
آموزش ببینند. سیره اهل بیت)ع( در این زمینه باید الگوی ما باشد، پیامبری که 
با مهربانی جواب هر چیزی را می داد، یادآوری مرام اهل بیت)ع( در این راستا می 

تواند راهگشای ما باشد.
»سپیده بشول«، روانشناس کودک در این زمینه می گوید: »بچه ها باید دفاع 

از خود را بدون خشونت یاد بگیرند. به هرحال بین بچه ها هم مثل بزرگترها تنش 
و دعوا امری طبیعی است که گاهی اتفاق می افتد، بچه ها با کتک زدن و اهانت 
به دیگران، آنها را مورد آزار و اذیت قرار می دهند حال ما نباید چنین روشی را برای 
مقابله به مثل به بچه های خودمان هم یاد دهیم. به جای روش هایی برای مقابله 
به مثل به بچه هایتان یاد دهید مثل »قیافه مغرور گرفتن در برابر اینطور بچه ها 
که به دیگران اهانت می کنند«، »فرار از دست بی ادب ها یا قلدرها«، »گفتن به 
مربی مهد یا مدرسه«، »پاسخ هایی چون خودت اینطوری، اینطوری فک کن یا 
آینه« برای افزایش اعتماد به نفس بچه ها مناسب است و در نهایت هم به بچه ها 
یاد دهیم که با کسانی دوست شوند که به آنها آسیب نمی رسانند یا به آنها توهین 

نمی کنند.
نقش بازی کردن برای دفاع از خود می تواند روش مناسبی برای آموزش بچه ها 
باشد. به این صورت که مثلا من می خواهم تو را اذیت کنم، تو هم باید از خودت 
دفاع کنی یا به بزرگترها اطلاع بدی، در این زمینه کشتی گرفتن خیلی مناسب 
است ، خشونت را کاهش می دهد ، در نهایت اجازه دهید بچه ها شکستتان 
بدهند اما در حین بازی به بچه ها تذکر دهید که توهین، گاز گرفتن، پرتاب اشیا 
ممنوع است. بنابراین با این کشتی  گرفتن بدون خشونت به بچه ها اعتماد به 
نفس و شجاعت را آموزش می دهید تا کسی جرأت اینکه بخواهد آنها را اذیت 
کند، نداشته باشد چرا که افراد قلدر عموما بچه های ضعیف و خجالتی را قربانی 

خود می کنند.«
طبق تحقیقات روانشناسی کودکانی که الگوهای خشن در منزل دارند، مثل 
پدر و مادر یا فیلم های خشونت آمیز، عموما بیشتر دست به رفتارهای پرخاشگرانه 
در برابر دیگران می زنند. لازم هم نیست حتما والدین با خود کودک پرخاش کنند 
تا او یاد بگیرد، همین که چنین رفتاری را بچه ها با چشمان خود مشاهده کنند، 

الگوی خود قرار می دهند.
*تعامل مناسب همسالان با هم 

نکته دیگر آموزشی این است که والدین باید به بچه هایشان یاد دهند با همسن 
و سال های خود بازی کنند، چرا که بازی بچه ها با سنین بزرگتر از خود باعث 
می شود که برخی اوقات آنها به خاطر ضعفی که در برابر دیگران دارند، قربانی 
اهانت یا کتک خوردن از آنها شوند و به تدریج اعتماد به نفسشان کاهش پیدا کند 
و به تدریج حتی با هم سن و سال های خودش هم نتواند ارتباط برقرار کند چرا که 

حس می کند نمی تواند از خودش دفاع کند.
بشول همچنین می گوید: »مادرها باید بدانند که بچه هایشان زیاد به آنها وابسته 
 ـسه سالگی استقلال را به آنها آموزش دهند تا بتوانند از خودشان  نباشند و از دو 
دفاع کنند. این هم با ارتباط و تعامل بچه ها با هم فراهم می شود. برخی آموزش 
های غلط به بچه ها مثل اینکه »ولش کن با بچه ها بازی نکن«، »بیا خودم باهات 
بازی می کنم، کنار خودم باش« و عبارت هایی از این دست باعث کاهش اعتماد 
به نفس بچه ها در تعامل با دیگران می شود. والدین تنها زمانی که احساس کردند 
ارتباط یک بچه خاص با فرزندشان نادرست است و باعث آزارش می شود، نباید 

اجازه دهند این فرد در تعامل با فرزندشان قرار بگیرد.
سایر روش های آموزشی شامل آموزش کنترل احساسات در زمان های بحرانی 
با سایرین، تشکیل گروه همسالان  افزایش عزت نفس در تعامل  به بچه ها، 
با یکدیگر برای مقابله با گروه های قلدری در مدرسه ، پارک یا هر جای دیگر، 
افزایش سرسختی در برابر زورگویی دیگران، وقت گذراندن والدین با بچه ها و 
تعامل مناسب با همدیگر، آموزش مهارت نه گفتن در برخی موقعیت ها و آموزش 
قاطع بودن و صدای رسانه و محکم داشتن بدون پرخاشگری است اگر با همه 
اینها احساس می کنید فرزندتان نمی تواند از خودش به طور مناسب دفاع کند، 
فرستادن او به کلاس های آموزش دفاع شخصی می تواند اثر مثبت داشته باشد 
هم اعتماد به نفسش را بالا می برد و روش های صحیح دفاع از خود را آموزش 

می بینید.«
آن روز که دخترم از پسر همسایه کتک خورد در مسیر بازگشت به خانه فکر 
می کردم که بچه ها در حین بازی ممکن است رفتارهای خشن از خود نشان 
دهند، همدیگر را کتک بزنند، گاز بگیرند یا هول دهند، اما رفتار والدین در این 
میان خیلی مهم است که آنها دفاع از خود را چطور آموزش ببینند، به روش 
صحیح یا روش مقابله به مثل! به عقیده من اگر والدینی به بچه هایشان آموزش 
دهند که دیگران را برای دفاع از خود کتک بزنند، بچه ها هم یاد می گیرند و این 
کتک زدن را حق مسلم خود می دانند، در حالیکه چنین چیزی جزو حقوق هیچ 
فردی محسوب نمی شود و این رفتار تا بزرگسالی با افراد باقی خواهد ماند. بعدها 
این بچه ممکن است به زیر دستان خود هم زور بگوید و رفتار مناسبی با همسر 
خود نداشته باشد.  طبق گفته روان شناسان، روش های زیادی وجود دارد که 
کمک می کند بچه ها بتوانند در برابر تحقیر، طعنه، زورگویی یا مقابله، حق خود 
را مطالبه کنند که والدین باید به بچه هایشان آموزش دهند تا بچه ها آمادگی انجام 

آن را در زمان لزوم داشته باشند.

در گفت و گو بایک روان شناس کودک مطرح شد؛

کودکان چطور در دعواها از خود دفاع کنند؟

شکل  زمانی  عمومی  حمل ونقل  سیستم  پایداری 
سیستم های  تمام  از  که  می گیرد  خود  به  عملیاتی 
حمل ونقلی موجود از مترو، اتوبوس، بی. آر .تی، تاکسی 

و حتی مونوریل استفاده یکپارچه ای شود.
براساس این گزارش، قم از کلان شهرهایی است تعداد 
سفرهای شهری آن به دلیل وجود اماکن متعدد زیارتی، 
فراوان  کاری  و  اداری  روزمره  امور  همچنین  و  علمی 
میزان حضور  این شهر در سال  از طرف دیگر  و  است 
میلیونی زائران و مسافران از داخل و خارج از کشور است. 
ویژگی زائرپذیری و حجم بالای سفرهای شهری توسعه 
آر  بی.  و  مترو  مانند  حمل ونقلی  نوین  زیرساخت های 
.تی را دوچندان کرده است. بر اساس آمار و اطلاعات، 
سهم ناوگان عمومی از سفرهای شهرهای از نزدیک به 
20 درصد در 6 سال گذشته به حدود ۸ درصد در سال 
1400 رسیده که نشان از رغبت بیشتر برای استفاده 
از خودروهای شخصی است. این در حالی است که در 
چشم انداز برنامه هفتم توسعه سهم زیادی برای ناوگان 
عمومی در حمل ونقل شهری دیده شده که تناسبی با 

وضعیت کلی کلان شهرها ندارد.
هرکدام از سیستم های حمل ونقلی کارکرد و ویژگی های 
منحصر به خود را داشته و به نوعی به یکی از نیازهای 
حمل ونقل  دیگر  بعبارت  و  می دهد  جواب  مخاطبان 

یک تفکر ترکیبی از تمام ظرفیت هاست اما سیستمی 
زمان شهروندان  و  وقت  در  بتواند  بیشتر  با سرعت  که 
صرفه جویی کند جذابیت بهتری دارد و تجربه شهرهای 
دیگر نیز نشان از رغبت و علاقه بالاتر مردم جهت استفاده 

از این ناوگانی چون مترو و خطوط بی. آر .تی است.
هم ناوگان عمومی از سفرهای شهری، حجم ترافیک 
عبوری خیابان و معابر شهری بشدت افزایش داشته و 
به تبع آن وضعیت آلودگی زیست محیطی و سایر معضلات 
شکننده  وضعیت  بر  شخصی  خودروهای  از  استفاده 

شهر، چنبره زده است.
حمل ونقل  سیستم  پایداری  شهری  مدیران  باور  به 
عمومی زمانی شکل عملیاتی به خود می گیرد از تمام 
سیستم های حمل ونقلی موجود از مترو، اتوبوس، بی. آر 

.تی، تاکسی و حتی مونوریل استفاده یکپارچه ای شود.
پیش بینی های مدیریت شهری حاکی از بهره برداری 
قریب الوقوع از قطار شهری و خطوط جدید بی. آر .تی 
است و علاوه بر این مونوریل نیز با نظر مساعد دولت 
وارد فاز اجرا خواهد شد؛ استفاده از این ناوگان جذاب 
در کنار تقویت سیستم های کنونی تاکسی و اتوبوس به 
معنای ورود عملیاتی شهرداری قم به استفاده پکپارچه 
حمل ونقلی و درنتیجه پایداری سیستم است که نتیجه 
آن را می توان در افزایش سهم ناوگان عمومی در سفرهای 

شهری، کاهش ترافیک عبوری، جلوگیری از هدررفت 
اموری  و  پاک  هوای  قانون  به  کمک  انرژی،  بی مورد 

ازاین دست جستجو کرد.
بهره برداری از »بی آر تی« بلوار آیت الله بروجردی 

تا سه ماه آینده
در کنار تلاش شهرداری قم برای بهره برداری از قطار 
از  .تی  آر  بی.  کیلومتری   9 خط  مونوریل،  و  شهری 
پردیسان تا میدان مرجعیت نیز عملیات عمرانی و اجرایی 
آغاز فصل زمستان  تا  امید می رود  و  آغاز کرده  را  خود 

جاری مورد بهره برداری قرار بگیرد.
عرض  در  مرجعیت  میدان  تا  پردیسان  از  طرح  این 
تی  آر  بی  ویژه  مسیر  مترمربع   14 حدود  داخلی 
آر  بی  روسازی  طرح  اولین  این  است.  پیش بینی شده 
تی در شهر قم است که در قالب آن صرفه جویی ویژه ای 
در کاهش مصالح، متریال و روسازی تثبیت شده بتنی 

عملیاتی شده است.
این نوع روسازی های تثبیت شده بتنی در مسیرهای 
کوهستانی مانند محور آیت الله بروجردی سبب می شود 
تا هیچ گونه انحرافی در تردد خودروهای عبوری ایجاد 
از  بعد  انجام نشود.  آسفالت  افتادگی در  و شیار  نشود 
اتمام روسازی بتنی این محور، توزیع روکش آسفالت 4 
سانتی متری بر روی این خط بی آر تی انجام خواهد شد.

ضرورت افزایش سهم ناوگان عمومی درحمل ونقل درونشهری ؛

شهر قم نیازمند ایجاد شبکه یکپارچه حمل و نقل عمومی
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سخنگوی بانک مرکزی تشریح کرد؛

شروطی که یک حساب را تجاری می کند

سخنگوی بانک مرکزی برخی ابهامات درباره مصوبه مربوط به تفکیک حساب های 
تجاری از غیرتجاری را تشریح کرد.

مصطفی قمری وفا با تاکید بر اینکه رفتار حساب های تجاری مختلف است و 
الگوهای متفاوتی برای شناسایی و بررسی آنها وجود دارد گفت: حساب های بانکی 
یک فرد اگر دو شرط را بطور همزمان داشته باشد، ممکن است حساب تجاری تلقی 

شود.
اول اینکه تعداد "واریز به" حساب بیش از 100 فقره باشد و در عین حال، مجموع 
مبلغ واریزی هم بیشتر از 350 میلیون ریال باشد، بنابراین صرف دارا بودن یکی از 
این دو شرط، مبنایی برای تجاری دانستن حساب نیست، به عنوان مثال اگر مجموع 
مبلغ واریز به حساب در ماه، 10 میلیارد ریال باشد، ولی تعداد دفعات واریز به حساب 
کمتر از 100 مورد باشد، حساب مشمول بررسی به عنوان حساب تجاری نخواهد 

بود.
سخنگوی بانک مرکزی تصریح کرد: مبنا، صرفاً تعداد "واریز به" حساب است، نه 
تراکنش؛ لذا این برداشت که با مصوبه مذکور، حساب اغلب افراد به واسطه خریدها و 
تراکنش هایی که در طول ماه انجام می دهند حساب تجاری تلقی خواهد شد، کاملًا 

نادرست است.
قمری وفا در ادامه افزود: براساس بررسی های صورت گرفته، درصد بسیار ناچیزی 
با اجرای مصوبه فوق، ممکن است  )کمتر از 2 درصد( حساب های غیرتجاری، 

مشمول بررسی، به عنوان حساب تجاری باشند.
سخنگوی بانک مرکزی همچنین گفت: همه حساب هایی که واجد دو شرط مذکور 
هستند، لزوماً تجاری نخواهند شد، بلکه پس از بررسی و اخذ اطلاعات تکمیلی، 
نسبت به تجاری یا غیرتجاری بودن آنها تصمیم گیری می شود، لذا ممکن است 

حسابی واجد هر دو شرط باشد، اما حساب تجاری شناخته نشود.
قمری وفا، مرکزی گفت: حساب هایی که تجاری یا به تعبیر دیگر "حساب فروش" 
شناخته می شوند، به سبب ماهیت حساب، از مزایایی مانند افزایش سقف روزانه 
و ماهانه برداشت از حساب، بدون نیاز به ارائه اسناد مثبته، تخفیف در کارمزدهای 
بانکی و… برخوردار خواهند شد، لذا تعریف یک حساب به عنوان حساب تجاری 
برای افرادی که فعالیت تجاری و گردش مالی متناسب با کسب و کار دارند، تسهیل 

گری قابل توجهی خواهد داشت.

رئیس هیات مدیره اتحادیه مرغ تخم گذار :

افزایش تقاضا تخم مرغ را گران کرد

رئیس هیات مدیره اتحادیه مرغ تخم گذار با اشاره به دلایل افزایش قیمت تخم 
مرغ در بازار گفت: هنوز قیمت این کالا به نرخ منطقی و واقعی خود نرسیده است.

ناصر نبی پور با اشاره به افزایش قیمت تخم مرغ به شانه ای ۸0 تا 90 هزار تومان 
گفت: این قیمت ها طبیعی است و گران نیست چرا که خود دولت قیمت هر کیلوگرم 
تخم مرغ را در خرده فروشی 39 هزار و ۸00 تومان اعلام کرده که با این حساب 

قیمت هر شانه دو کیلویی تخم مرغ ۸0 هزار تومان می شود.
وی توضیح داد که علاوه بر هزینه بار، شکستگی و موارد دیگر نیز وجود دارد ضمن 

اینکه باید خرده فروش مقداری هم سود کند.
این فعال بخش خصوصی با بیان اینکه هوا به تدریج رو به خنکی است و به همین 
دلیل با افزایش تقاضا برای تخم مرغ مواجه هستیم، گفت: از طرفی قیمت مرغ 
نیز به 60 تا 70 هزار تومان افزایش یافته و هر زمان که قیمت مرغ و گوشت افزایش 
می یابد، فشار روی تخم مرغ بالا می رود. نبی پور میانگین قیمت هر کیلوگرم تخم 
مرغ را درب مرغداری 35 هزار تومان اعلام و اضافه کرد: هنوز قیمت تخم مرغ با 
نرخی که دولت برای آن اعلام کرده )35 هزار و 500 تومان( 500 تومان فاصله دارد.
به گفته وی، قرار است دولت در تاریخ 31 شهریور 1401 برای تخم مرغ قیمت 
جدید تعیین کند. نبی پور ادامه داد: در واقع مسئولان در تیرماه از تولیدکنندگان 
خواستند که دو ماه صبر کنند و بعد از آن درباره قیمت تخم مرغ تصمیم گیری شود 

چرا که مرغداران در زیان شدید بودند و دولت قول داده این زیان را هم جبران کند.
وی با بیان اینکه قیمت تمام شده تولید هر کیلوگرم تخم مرغ هم اکنون بالای 4۸ 
هزار تومان است، افزود: قیمت نهاده های دامی 600 درصد افزایش یافته و 75 تا ۸0 

درصد هزینه تمام شده تولید دام، طیور و آبزیان مربوط به هزینه خوراک آنهاست.
این فعال صنفی همچنین در بخش دیگری از سخنان خود درباره آخرین وضعیت 
صادرات تخم مرغ نیز اضافه کرد: صادرات کم و بیش به افغانستان انجام می شود 
اما مقدار آن زیاد نیست. وی گفت: افغانستان به دنبال تخم مرغ ریز است اما تخم 

مرغ های تولیدی در ایران عمدتاً درشت هستند.
 

سازمان مالیاتی اعام کرد؛

آغاز اجرای قانون پایانه های فروشگاهی 
شرکت های بورسی 

سازمان امور مالیاتی از آغاز اجرای قانون پایانه های فروشگاهی و سامانه مؤدیان 
از اول آبان با صدور صورتحساب الکترونیکی از سوی شرکت های بورسی خبر داد.

سازمان امور مالیاتی اعلام کرد: با عنایت به اینکه شرکت های پذیرفته شده در 
بورس و فرابورس به عنوان اولین گروه فراخوان شده اشخاص مشمول اجرای قانون 
پایانه های فروشگاهی و سامانه مودیان و صدور صورتحساب الکترونیکی از اول آبان 
1401 هستند، همایش هم اندیشی پیاده سازی نظام یکپارچه و فراگیر پایانه های 
فروشگاهی و سامانه مودیان با حضور شرکت های پذیرفته شده در بورس و فرابورس 

در مرکز همایش های صدا و سیما برگزار می شود.
همایش هم اندیشی پیاده سازی نظام یکپارچه و فراگیر پایانه های فروشگاهی و 
سامانه مودیان، به همت سازمان امور مالیاتی کشور و با حضور شرکت های پذیرفته 
شده در بورس و فرابورس، روز چهارشنبه 23 شهریورماه ساعت 9 الی 12 در مرکز 

همایش های صدا و سیما برگزار می شود.
پایانه های  قانون  اول  اجرای مرحله  راستای  در  اندیشی  این هم  گفتنی است 
فروشگاهی و سامانه مودیان و الزام شرکت های پذیرفته شده در بورس و فرابورس برای 
صدور صورتحساب الکترونیکی و ارسال آن به سامانه مودیان از ابتدای آبان ماه سال 
جاری و همچنین آشنایی این دسته از مودیان با اجرای بهینه و اثربخش این قانون، 

برنامه ریزی و با حضور مسئولان امر برگزار می شود.

رئیس اتحادیه طلا و جواهر تهران گفت: فروش طلا در فضای مجازی نیاز 
به زیرساخت های دقیقی دارد از جمله اینکه فرد فروشنده حتما یک فضای 

فیزیکی هم برای فروش داشته باشد.
ابراهیم محمدولی در گفت و گویی در مورد خرید اینترنتی طلا اظهار کرد: 
نمی توان گفت نباید کسی در فضای مجازی فعالیت کند زیرا امروزه در همه 
کشورها به راحتی در فضای مجازی داد و ستد انجام می شود و هیچ کسی 

نمی تواند این فضا را محدود و ممنوع کند.
رئیس اتحادیه طلا و جواهر تهران افزود: اما اینکه ما عنوان کردیم و هنوز هم 
می گوئیم که ورود طلا به فضای مجازی حساس است از این جهت است که 

در فضای مجازی عکسی را می گذارند و ممکن است جنس در آن عکس با آن 
چیزی که واقعیت دارد متفاوت باشد. بنابراین تا زمانی که زمینه و بستر ورود طلا 
به فضای مجازی مهیا نشده به گونه ای که مردم ضرر و زیان نکنند، برای طلا 

نیازی به فضای مجازی نداریم.
به  به فضای مجاری  ورود رسمی طلا  مورد  در  پیشنهاداتی  داد:  ادامه  وی 
سازمان صنعت و معدن و اتاق اصناف ایران دادیم. آنها هم به دنبال این ماجرا 
هستند تا خرید اینترنتی طلا با هماهنگی اتحادیه مربوطه و برنامه ریزی باشد.

تأمین زیرساخت ها برای فروش اینترنتی طلا الزامی است
محمدولی اضافه کرد: در واقع اگر کسی فضایی را در بستر اینترنت برای 

فروش طلا ایجاد کرد، باید سازمان در جریان باشد و یک فضای فیزیکی هم 
داشته باشد که اگر در این فضای مجازی ایراد و اشکال پیدا شد، بلافاصله به 
سراغ این فرد رفت که این جنس فروخته شده، ایراد و اشکال دارد و باید رضایت 

مشتری را جلب کرد.
وی افزود: بنابراین با توجه به اینکه هنوز این زیرساخت ها فراهم نشده، فضای 
مجازی برای خرید و فروش طلا موقعیت خوبی نیست. اما اگر زیرساخت ها 
زیرا  خواهد  مفید  بسیار  مجازی  فضای  در  طلا  فروش  قطعاً  شود،  آماده 

هزینه های کمتری را در پی خواهد داشت.
محمدولی با تاکید بر اینکه به اعتقاد ما باید اتحادیه در جریان مجوز دادن به 
فروش طلا در فضای مجازی باشد، گفت: از جمله شروط عرضه طلا در فضای 
مجازی این است که فروشنده باید یک فضای فیزیکی هم داشته باشد؛ در واقع 
می گویند که آقای ایکس واحد صنفی دارد، مغازه دارد، پروانه کسب دارد و در 
واحد صنفی مشغول است، سرمایه اش هم در ویترین است و الان می خواهد 
برای فروش طلا در فضای مجازی مجوز بگیرد. در این صورت می توان مجوز 

داد.
باید شرایط برای  رئیس اتحادیه طلا و جواهر تهران اضافه کرد: همچنین 
پیگیری خرید انجام شده فراهم باشد؛ هر عیار و وزن و ظاهر طلا باید مشخص 
شود. اگر در خرید طلا یک گرم وزن آن کمتر شود، باید مشخص باشد که به کجا 

برای پیگیری می توان رجوع کرد و باید مرجع متقلب شناسایی شود.
طلای آب شده بخریم؟

وی همچنین در مورد خرید طلای آب شده یا دست دوم هم گفت: برای خرید 
طلای آب شده باید اهل فن بود زیرا طلای آب شده ابزار کار است که در این 
گردونه بچرخد و به کارگاه برود و دوباره تولید شود و به بازار عرضه شود. طلای 
آب شده به درد مردم عادی نمی خورد. نمی توانند به عنوان زینت استفاده کنند 
و با توجه به اینکه از نظر فنی هم اطلاعاتی ندارند به اعتقاد ما در بحث طلای 
آب شده ورود پیدا نکنند بهتر است. البته الان نسبت به گذشته خرید طلای آب 

شده خیلی کمتر شده است.
محمدولی افزود: همچنین با توجه به اینکه مردم در مورد وضعیت عیار طلا و یا 
تقلبی بودنش اطلاعات زیادی ندارند، خرید طلای دست دوم توصیه نمی شود 
زیرا ممکن است برخی از افراد در این مسیر شیطنت هایی کنند. از سویی دیگر 
خرید طلای نو کمک به تولید هم محسوب می شود و می توان از این طریق از 

تولید حمایت کرد تا بنگاه ها تعطیل نشوند.

رئیس اتحادیه طا و جواهر:

 تأمین زیرساخت ها برای فروش اینترنتی طلا الزامی است

رییس بنیاد ملی گندمکاران مطرح کرد؛

استقبال کشاورزان از اقدام دولت در تعیین نرخ خرید تضمینی گندم
 رییس بنیاد ملی گندمکاران ایران گفت: کشاورزان از اقدام دولت سیزدهم در 
اعلام به موقع و تعیین قیمت مناسب خرید تضمینی گندم به نرخ هر کیلوگرم 
13 هزار تومانی به طور قطع استقبال کردند و از حمایت ارزنده دولت رضایت 

دارند.
براساس این گزارش، دولت سیزدهم با نزدیک شدن به سال زراعی جدید 
1402- 1401 نرخ خرید تضمینی گندم را تعیین و اعلام کرد  که این موضوع 

موجب رضایت و خرسندی کشاورزان شد.
هر  تضمینی  خرید  قیمت  دولت،  گذاری  قیمت  شورای  مصوبه  براساس 
کیلوگرم گندم برای سال زراعی جدید )1401 - 1402( 11 هزار و 500 تومان 
تعیین شد؛ همچنین برای حمایت از کشاورزان 1500 تومان یارانه کشت به ازای 
هر هکتار کشت گندم به کشاورزان پرداخت می شود؛ این یعنی قیمت خرید 

تضمینی گندم به 13 هزار تومان افزایش یافت.
»عطاالله هاشمی« در خصوص تصویب و تعیین نرخ خرید تضمینی گندم 
برای سال زراعی جدید، اظهار کرد: طبق مصوبه شورای قیمت گذاری دولت، 
قیمت خرید تضمینی هر کیلوگرم گندم برای سال زراعی جدید )1401 - 
1402( 11 هزار و 500 تومان و همچنین برای حمایت از کشاورزان 1500 

تومان یارانه کشت به ازای هر هکتار کشت گندم تعیین شده است.
وی افزود: این بدان معناست قیمت هر کیلوگرم گندم برای سال زراعی جدید 

13 هزار تومان تعیین شده است که رقم خوب و مناسبی است.
رییس بنیاد ملی گندمکاران ایران خاطرنشان کرد: در ابتدای سال 1401 
یعنی حدود 5 ماه پیش دولت برای حمایت از کشاورزان قیمت خرید گندم 
را 10 هزار و 500 تومانی را به انضمام یک هزار تومان هدیه تحویل )مجموع 

مبلغ 11 هزار و 500 تومان( متناسب با رشد نرخ جهانی گندم، جنگ روسیه و 
اوکراین و افزایش نرخ تورم تصویب کرده بود و قرار شد که اگر قیمت های جهانی 
گندم و نهاده های دامی افزایش یافت، قیمت این محصول نیز افزایش متناسبی 

پیدا کند.
هاشمی گفت: تعیین نرخ خرید تضمینی گندم به گونه ای انجام شده تا 
نرخ سایر محصولات خرید تضمینی تحت تاثیر قرار نگیرند، اما انتظار می رود 
اساسی  کالای  تولید  استمرار  و  کشاورزان  از  حمایت  برای  دولت  همچنان 
همچون گندم در صورت هرگونه تغییر قیمت جهانی و داخلی نرخ را متناسب 

با شرایط روز تعیین کند.

شورای  سیزدهم،  دولت  تلاش  حاصل  را  گندم  جدید  قیمت گذاری  وی 
قیمت گذاری، وزارت جهاد کشاورزی و  تلاش مجموعه دولت دانست و بیان 
کرد: با تعیین نرخ مناسب، انتظار می رود علاوه بر افزایش تولید، گندم های 
تولیدشده که طی سال های گذشته به سمت مصرف صنعت دامی و قاچاق 

سوق داده می شد، توسط دولت خریداری  شود.
رییس بنیاد ملی گندمکاران با بیان اینکه به طور حتم قیمت گذاری سال 
زراعی جدید به نحوی تعیین شده  که خرید تضمینی گندم به خوبی انجام و 
حجم خرید افزایش یابد، اظهار داشت: کشاورزان از اقدام دولت سیزدهم در 
اعلام به موقع نرخ و تعیین قیمت مناسب خرید تضمینی 13 هزار تومانی گندم 

به طور قطع استقبال کردند و از حمایت ارزنده دولت رضایت دارند.
عبور خرید تضمینی گندم از مرز 7.3 میلیون تن

 هاشمی همچنین گفت: از ابتدای فصل برداشت تاکنون )سال زراعی 1400 
- 1401( 7 میلیون  و 300  هزار تن گندم به مبلغ ۸5 هزار میلیارد تومان 
خریداری شد، البته تا امروز نزدیک 70 هزار میلیارد تومان معادل ۸2 درصد پول 

گندمکاران پرداخت شده است.
وی با بیان اینکه 1۸ درصد از مطالبات گندمکاران باید پرداخت شود، اضافه 
کرد: با توجه به نزدیک شدن به سال زراعی جدید انتظار می رود دولت با تامین 

به موقع تمامی پول گندمکاران آنها را در کشت جدید یاری  رساند.
کشور  تولیدی  گندم  از  بخشی  کرد:  تاکید  گندمکاران  ملی  بنیاد  رییس 
در حدود 300 هزار تن توسط کارخانه های و بخش خصوصی از کشاورزان 
خریداری شده است که درنهایت مجموع خرید دولت و بخش خصوصی به 7.5 

میلیون تن می رسد.

رئیس اتحادیه فروشندگان خودرو تهران :

رکود کامل بر بازار خودرو حاکم شده است
رئیس اتحادیه فروشندگان خودرو تهران با بیان اینکه رکود 
کامل بر بازار حاکم شده است، گفت: هنوز وضعیت عرضه 
خودرو تعریف چندانی ندارد و به دلیل همین مساله شاهد 

افزایش غیرواقعی قیمت ها هستیم.
سعید موتمنی در گفت و گویی، درمورد وضعیت بازار خودور 
اظهار کرد: بازار خودرو در رکود کامل قرار دارد و زودتر از موعد 
به خواب زمستانی رفته است. البته از ماه ها قبل این رکود بر 
بازار حاکم بود ولی در یکی دو هفته اخیر، مشتری به هیچ 

وجه به بازار مراجعه نمی کند.
رئیس اتحادیه نمایشگاه داران و فروشندگان خودرو تهران 
افزود: مصرف کنندگان به دلیل مذاکرات برجام و آزاد شدن 

واردات، از بازار خارج شده اند و فروشندگان نیز بلاتکلیف 
معلوم  واردات،  جزئیات  اعلام  عدم  خاطر  به  زیرا  مانده اند 
نیست خودروهای خارجی با چه قیمتی به دست مصرف 

کننده خواهد رسید.
مشخص  واردات  جزئیات  که  زمانی  تا  اینکه  بیان  با  وی 
نشود، بلاتکلیفی بازار ادامه خواهد داشت، گفت: وقتی نرخ 
دلار ریزش کرد، قیمت خودرو نیز به همان تناسب در بازار 
کاهش یافت؛ به عنوان مثال خودروی پژو 206 تیپ 2 که 
ماه ها بالای 300 میلیون تومان عرضه می شد در آن زمان به 
295 میلیون تومان رسید اما با توجه به صعود دوباره قیمت 
دلار قیمت خودروها افزایشی شد و همین خودروی پژو 206 

تیپ 2 از 295 میلیون تومان به 29۸ میلیون تومان رسید. 
همچنین می توان به قیمت خودروی مونتاژی هایما نیز اشاره 
کرد که با کاهش نرخ دلار به 960 میلیون تومان رسیده بود 

اما در حال حاضر به 9۸0 میلیون تومان افزایش یافته است.
موتمنی تصریح کرد: وقتی کالای مصرفی تبدیل به کالای 
سرمایه ای شود با کوچک ترین نوسانی چه در بخش ارز و چه 

در بخش اخبار مواجه شود، دچار تلاطم قیمتی می شود.
وی در مورد وضعیت عرضه هم گفت: اگر عرضه پاسخگوی 
تقاضا بود وضعیت قیمت ها به این شکل نمی شد و این میزان 
از فاصله قیمتی بین کارخانه و بازار را شاهد نبودیم. اگر عرضه 

زیاد قطعاً قیمت ها کاهش محسوسی می یافت.

رئیس اتحادیه نمایشگاه داران و فروشندگان خودرو تهران 
افزود: به عنوان نمونه می توان به عرضه خودروی پژو 207 
اتومات اشاره کرد؛ این خودرو در خرداد ماه امسال با قیمت 
600 میلیون تومان عرضه شد اما با توجه به افزایش عرضه در 
تیر ماه به 560 میلیون تومان و دو هفته پیش به 450 میلیون 
تومان رسید؛ البته امروز به دلیل افزایش نرخ ارز 470 میلیون 

تومان عرضه می شود.
وی تاکید کرد: قطعاً واردات خودرو و عرضه این محصولات 
به بازار می تواند روی قیمت تأثیر گذارد؛ بنابراین با توجه به 
تأثیر مولفه عرضه بر قیمت ها، وزارت صمت باید تمام تلاش 

خود را برای افزایش عرضه به کار گیرد.

دریافتی  و  حقوق  درصد   ۸0 حاضر  درحال 
کارگران صرف هزینه های مسکن و اجاره بها 
می شود. معاون وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی 
گفته به منظور حل مشکل مسکن کارگران، خط 
اعتباری 400 میلیارد تومانی با اولویت مسکن 
کارگری به تعاونی های مسکن اختصاص پیدا 

کرده است.
در  بسزایی  نقش  "مسکن"  حاضر  درحال 
لحاظ  به  و  دارد  خانواده ها  از  بسیاری  زندگی 

تأثیرگذاری در سبد هزینه  خانوارهای کم درآمد 
به خصوص دهک های متوسط و پایین جامعه از 

اهمیت بسیاری برخوردار است.
به گفته مقامات کارگری و فعالان حوزه کار، 
بیش از ۸0 درصد دریافتی کارگران را هزینه های 
مسکن و اجاره بها به خود اختصاص می دهد و 
از این جهت مسکن یکی از دغدغه های اساسی 

خانوارهای کارگری به شمار می رود.
ساخت  با  مسکن  تعاونی های  بین  این  در 

مسکن به قیمت تمام شده می توانند واحدهای 
مسکونی را ارزان تر از سایر بخش ها حتی انبوه 
سازان در اختیار متقاضیان قرار دهند و به تامین 

مسکن اقشار محروم و کم درآمد کمک کنند.
دولت در برنامه ساخت مسکن، بخش تعاون 
واحد  میلیون  مجموع 4  از  که  کرده  مکلف  را 
مسکونی 400 هزار واحد در بخش تعاون ساخته 

شود.
وزارت  تعاون  امور  معاون   ـ مسکنی  مهدی 
 ـاخیرا از اختصاص  تعاون، کار و رفاه اجتماعی 
تعاونی های  به  تسهیلات  تومان  میلیارد   400
مسکن در قالب خط اعتباری با اولویت ساخت 

مسکن کارگری خبر داده است.
وی پیش از این از ساخت شهرک های مسکونی 
با اولویت کارگران در جوار شهرک های صنعتی 
خبر داده و تنها راه خانه دار شدن طبقات ضعیف 
مسکن  تعاونی های  مدل  اجرای  را  متوسط  و 

عنوان کرده بود.
در سال 1399 با تفاهم نامه ای که میان معاونت 
تعاون وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی و بانک 
توسعه تعاون به امضا رسید، خط اعتباری 7500 
میلیارد تومانی برای 75 هزار تعاونی مسکن با 
اولویت کارگران  و بازپرداخت 10 ساله اختصاص 
یافت تا تعاونی های مسکن از طریق بانک توسعه 

به طور میانگین 100  ازای هر واحد  به  تعاون 
میلیون تومان تسهیلات دریافت کنند.

که  مسکنی  تعاونی های  شد  اعلام  زمان  آن 
بیش از 60 درصد پیشرفت فیزیکی داشته ولی 
به دلیل افزایش قیمت ها امکان تکمیل پروژه 
های خود را نداشته باشند، می توانند از خط 

اعتباری بانک توسعه تعاون بهره مند شوند.
 ـدبیرکل کانون عالی انجمن های  هادی ابوی 
 ـدر گفت وگو با ایسنا، بهترین  صنفی کارگران 
ساز و کار تامین مسکن کارگران را تعاونی های 

مسکن کارگری می داند.
وی با بیان اینکه ۸0 درصد دریافتی کارگران 
بلعد، معتقد است:  بها می  و اجاره  را مسکن 
برای خانه دار شدن کارگران از طریق تعاونی ها 
لازم است در ابتدا تعاونی های مسکن کارگری 
تشکیل و سپس توسط آنها وام های بدون بهره با 

اقساط بلند به کارگران پرداخت شود.
وام های  پرداخت  رایگان،  زمین  تامین  ابوی 
جمله  از  را  ساز  و  ساخت  بر  نظارت  و  ارزان 
اقدامات موثر در تامین مسکن کارگران عنوان 
کرده و می گوید: کارگران برای خانه دار شدن 
مسکن  است  قرار  اگر  لذا  دارند  کمی  آورده 
کارگری با قیمت مناسب ساخته و تحویل آنها 
شود، بهترین راه این است که کارگران در قالب 

تعاونی های مسکن ساماندهی شوند و دولت و 
وزارت تعاون بر عملکرد آنها نظارت کند.

به گفته دبیرکل کانون عالی انجمن های صنفی 
که  نیست  آنقدری  کارگران  دریافتی  کارگران، 
بتوانند اقساط سنگین وام و تسهیلات بانکی را 
پرداخت کنند به همین دلیل لازم است وام های 
بدون بهره با اقساط بلندمدت در اختیار کارگران 

قرار گیرد.
کارشناسان بر این باورند که در ساخت مسکن 
ارزان باید از ظرفیت تعاونی های مسکن استفاده 
تعاونی های  در  که  چرا  شود  نظارت  آنها  بر  و 
مسکن نگاه سودآوری حاکم نیست و واحدهای 
و کیفیت  تمام شده کمتر  با قیمت  مسکونی 
قابل قبول ساخته و در اختیار متقاضیان قرار 

می گیرد.
به گزارش ایسنا،  در تعاونی ها نگاه سود آوری 
حاکم نیست و مسکن با قیمت مناسب و کیفیت 
قابل قبول به شکل مقرون به صرفه ساخته و در 
اختیار متقاضیان قرار داده می شود لذا توجه 
رونق  ضمن  می تواند  مسکن  تعاونی های  به 
بستر  کشور،  اشتغال  و  اقتصاد  به  بخشیدن 
ساخت مسکن ارزان برای خانوارهای کم درآمد 
را فراهم کرده و بسیاری از اقدامات سوداگرایانه 

را کاهش دهد.

معاون امور تعاون وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی :

مسکن و اجاره بها ۸۰ درصد دریافتی کارگران را می بلعد!
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سخنگوی فدراسیون فوتبال: 
حضور نکونام در تیم ملی منتفی نشده است

سخنگوی فدراسیون فوتبال با بیان اینکه مذاکره با باشگاه فولاد ادامه دارد، گفت: 
حضور نکونام به عنوان دستیار ایرانی کی روش منتفی نشده است.

احسان اصولی سخنگوی فدراسیون فوتبال امروز در یک گفت و گوی رادیویی 
درباره زمان ورود کی روش به ایران گفت: بر اساس آخرین هماهنگی ها، کی روش 
بامداد چهارشنبه وارد تهران می شود و اردوی تیم ملی با حضور بازیکنان داخلی آغاز 
و پس از آن تیم ملی برای برپایی اردوی نهایی و بازی اروگوئه و سنگال به اتریش پرواز 

می کند.
اصولی در ادامه با اشاره به ارسال پاسخ نامه فیفا درباره اتفاقات بازی با لبنان، اظهار 
داشت: پاسخ فیفا با تیمی از وکلای حاذق که در پرونده های مختلف نقش ایفا کرده 
بودند، آماده و امروز ارسال شد. امیدوارم با توجه به مستنداتی که ارائه شده، اتفاقی 
برای فوتبال ایران نیفتد. نامه ایران در نوبت رسیدگی قرار می گیرد و در صورت پاسخ 

فیفا، آن را رسانه ای خواهیم کرد.
سخنگوی فدراسیون فوتبال درباره اظهاراتش پس از پایان جلسه هفته گذشته 
هئیت رئیسه که با وجود انتخاب کی روش، عنوان کرده بود اسکوچیچ همچنان 
سرمربی تیم ملی فوتبال است، خاطرنشان کرد: به عنوان سخنگوی هئیت رئیسه 
آن چیزی که در جلسه جمع بندی شده بود را اعلام کردم و هیچ صحبتی از خودم 
نبود. در این جلسه تصمیمات مشروط گرفته شده بود و هنوز نهایی نشده بود و 
ملاحظاتی که درباره نحوه قطع همکاری با اسکوچیچ و مذاکره با کی روش وجود 
داشت، باعث شد تا بدین صورت جمع بندی جلسه اعلام شود. از لحاظ اخلاقی هم 
درست نبود که اسکوچیچ از طریق رسانه متوجه برکناری اش شود. آقای تاج هم در 
نشست خبری اعلام کردند که سخنگو بر اساس جمع بندی هیئت رئیسه صحبت 
کرده است و این ملاحظات پس از 24 ساعت برطرف شد و خبر حضور کی روش به 

صورت رسمی اعلام شد.
اصولی در ادامه با بیان اینکه حضور نکونام هنوز در تیم ملی منتفی نشده است، 
تصریح کرد: مذاکرات با باشگاه فولاد در حال انجام است و حضور نکونام منتفی 
نیست. کی روش روی نکونام تاکیدی نداشت و اولویت های یک، دو و سه دارد. البته 
گزینه های دیگری هم هستند که پس از جمع بندی با کی روش، رسانه ای خواهد 

شد.
سخنگوی فدراسیون فوتبال با اشاره به اینکه شرط حضور مربی ایرانی در کناری 
کی روش در جام جهانی، افزود: حضور دستیار ایرانی یکی از شروطی بود که رئیس و 
هئیت رئیسه برای کادرسازی جهت آینده تیم ملی،در قرارداد کی روش گنجاندند تا 

در آینده از حضور مربیان خارجی بی نیاز شویم.
وی درباره سرنوشت وحید هاشمیان با آمدن کی روش هم گفت: هاشمیان از 
مربیان باسواد، باسابقه و خوش اخلاق فوتبال ایران است که یک الگو و مدل اخلاقی 
را در مربیگری می تواند ارائه کند و مدارک مربیگری او در سطح اول دنیاست و 

امیدواریم که بتوانیم در خدمت شان باشیم.
 

 هواداران از جدایی در پایان فصل؛

آیا لوکادیا قرارداداش را با پرسپولیس 
تمدید می کند؟

 در شرایطی تمدید قرارداد لوکادیا به خواسته اصلی این روزهای هواداران تبدیل 
شده که باشگاه در حال اندیشیدن تمهیدات لازم برای این اقدام است.

براساس این گزارش، یورگن لوکادیا با درخشش در ترکیب پرسپولیس در چهار بازی 
بازی توانست چهار گل به ثمر برساند تا در صدر جدول گلزنان بیست و دومین دوره 

رقابت های لیگ برتر قرار بگیرد.
این بازیکن برای نخستین مقابل آلومینیوم اراک به میدان رفت که در دقیقه 70 
تعویض شد اما بازی بعدی مقابل نفت آبادان موتور گلزنی او روشن شد و از همان 
بازی به بعد او مقابل هوادار یکبار و مقابل نفت مسجد سلیمان دوبار گلزنی کرد تا 

تبدیل به آقای گل فعلی فوتبال ایران شود.
لوکادیا با قراردادی یکساله به جمع سرخپوشان اضافه شده و همین موضوع نگرانی 
هواداران را بابت جدایی او رقم زده است. هواداران این روزها خواستار تمدید قرارداد 
این بازیکن شده اند. باشگاه پرسپولیس تمهیداتی را اندیشیده تا سختی زیادی بابت 
تمدید قرارداد او نداشته باشد و اگر شرایط خوب پیش رود،  لوکادیا قراردادش را 
تمدید خواهد کرد. این بازیکن چند روز پیش با انتشار پستی در صفحه مجازی خود 

از حضور در ایران احساس افتخار کرد.
در متن نوشته مهاجم هلندی پرسپولیس به زبان فارسی آمده است:

»می خواهم از همه شما هواداران تشکر کنم و بسیاری از افرادی که در تصمیم 
من برای رفتن به ایران شک داشتند، خوشبختانه من فردی هستم که همیشه راه 
خودم را پیدا میکنم و همان را دنبال میکنم و همیشه دوست دارم تجربه های جدید 
بدست بیاورم. مردم ایران واقعا مهربان هستند و ایران کشور بسیار زیبایی است. از 
هر لحظه ای که اینجا هستم لذت می برم و از بازی در پرسپولیس بزرگ احساس 

افتخار می کنم.«
در همین راستا به نظر نمی رسد سرخپوشان اگر پای دلالی وسط نیاید، کار سختی 

برای تمدید قرارداد داشته باشد.
 

 محمود کلهر:

 پرسپولیس تیمی ترسناک و مدعی
 نخست قهرمانی است 

پیشکسوت تیم فوتبال پرسپولیس گفت: این پرسپولیس تیمی ترسناک و مدعی 
نخست قهرمانی است.

محمود کلهر درگفت وگویی در مورد عملکرد این فصل تیم پرسپولیس در 6 هفته 
نخست لیگ برتر، اظهار داشت: نفرات خوب در ابتدای فصل جذب شده اند و نقاط 
ضعفی که در فصل قبل مشهود بود را برطرف کرده است. کمی ناهماهنگی بین 
بازیکنان در اوایل فصل عادی بود زیرا ما بازیکنان را از  تیم های مختلف به پرسپولیس 
می آوریم و تغییرات زیادی در تیم ایجاد کردیم. برخلاف تیم های اروپایی که بازیکنان 
به  پایه  از  را  بازیکنان  ما  و هماهنگ هستند،  بازی می کنند  با هم  پایه  از دوران 

بزرگسالان انتقال نمی دهیم و آنان روش بازی هم دیگر را نمی شناسند.
وی افزود: به نظرم بعضی بازیکنان مثل رامین رضائیان و احسان پهلوان باید حفظ 
می شدند اما با این حال می توان نتایج خوبی را در آینده دید.پیشکسوت تیم فوتبال 
پرسپولیس در خصوص شرزود تمیروف و جدایی او که بیش از 50 هزار دلار برای 
سرخپوشان هزینه در برداشت، عنوان کرد: معتقدم به جای استفاده از بازیکنان 
خارجی که سطح مناسبی ندارند باید از نفرات تیم های پایه استفاده کرد. به جای 
نیمکت نشینی تمیروف خیلی بهتر است که بازیکنی از تیم های امید را داشته باشیم 
تا او به تدریج وارد زمین شده و دارای تجربه شود. وی ادامه داد: این مشکلات 
ریشه ای است؛ وقتی تیم آکادمی حرفه ای ندارد، چنین بازیکنانی وارد می شوند. 
پس از چندی هم بازیکنان خارجی خواهند رفت و ما هم بازیکنی برای خودمان 
نساخته ایم.کلهر در رابطه با عملکرد خوب لوکادیا تصریح کرد: او مهاجم خوبی است 
و در این چند بازی نشان داد که گلزن ماهری است. امیدوارم این روندش را حفظ کند 

تا بتواند موفق ظاهر شود. کلاس بازی او واقعا جای تحسین دارد.
کلهر در پایان گفت: در مجموع پرسپولیس رفته رفته بهتر شد و الان تیم ترسناکی 
است. در نهایت این تیمی که من در این هفته ها دیدم مدعی اصلی قهرمانی است.

ایمان / احمد غروی نائینی
هفته ششم مسابقات لیگ برتر روز شنبه 19 شهریوردرشهرهای مختلف برگزارشد 
و در حساس ترین بازی استقلال تهران به مصاف نساجی مازنداران با سرمربیگری 
حمید مطهری رفت و توانست دریک بازی پرگل از سد این تیم بگذارد و جواب 
منقدان را بدهد و پرسپولیس هم در شهر مسجد سلیمان موفق شد با درخشش 
لوکادیا و اشتباه داوری از سد نفت این شهر بگذارد و صدرنشینی خود را ادمه دهد.

استقلال3-1نساجی؛ آتش بازی در آزادی 
آمار:

امید گل: استقلال4.5۸، نساجی0.7۸
مالکیت توپ: استقلال52٪، نساجی٪4۸

پاس)دقت پاس(: استقلال3۸1)۸0٪(، نساجی363)٪77(
شوت)در چارچوب(: استقلال2۸)9(، نساجی3)2(

بهترین بازیکن زمین: آرش رضاوند
آنالیز و حواشی: بلاخره استقلال ساپینتو بعد از دو هفته عدم نتیجه گیری رو دُور 
افتاد. در شب آتش بازی استقلال، پای دو خرید جدید تیم، پیمان بابایی و محمد 
محبی، به گل باز شد تا این بازی را برای استقلالی ها ویژه تر کند. آبی پوشان دروازه 
ببر های مازرونی را به توپ بستند، و تبدیل به اولین تیمی شدند که در سه فصل 
اخیر، امید گل بالای چهارو ثبت کردند تا بازی فوق تهاجمی رو به نمایش بگذارند.

پرسپولیس2-1نفت مسجد سلیمان؛ برد پر حاشیه سرخپوشان 
آمار:امید گل: پرسپولیس1.22، نفت مسجد سلیمان0.3۸

مالکیت توپ: پرسپولیس5۸٪، نفت مسجد سلیمان٪4۸
پاس)دقت پاس(: پرسپولیس533)۸5٪(، نفت مسجد سلیمان363)77(

شوت)درچارچوب(: پرسپولیس9)3(، نفت مسجد سلیمان4)1(
آنالیز و حواشی: پای سریال اشتباهات داوری این بار به مسجد سلیمان کشید. 

هر کدام از طرفین معتقد بودند که داور حقشان رو خورده و اگراشتباهات داوری 
نبود، نتیجه بهتری برای آنها رخ می داد. با نگاهی به نظرات کارشناس های داوری 
متوجه می شویم، تیم داوری این بازی، چهار اشتباه تاثیر گذار روی گل یا پنالتی 
با آمدن کمک داور ویدیوئی حل  داشتند و این آمار فاجعه ایی است که فقط 
می شود. کارشناسان اما معتقد بودند، با وجود اشتباهات متعدد داوری در این 
بازی، این اشتباهات توازن داشتند و به شکلی می توان گفت، حق خوری انجام 
نشده ولی مسلماً یک فاجعه داوری رخ داده!  غول هلندی، لقب جدید مهاجم 
جدید سرخپوشان است که خودش را به خوبی دردل هواداران جا کرده است او 
تنها در سه بازی، چهار شوت در چارچوب داشته که همه آنها تبدیل به گل شدند. 

آخرین نکته این بازی، عملکرد ضعیف دروازه بانان دو تیم بود. با وجود اینکه کلا 
چهار شوت در چارچوب در بازی داشتیم، اما سه گل ثبت شد تا دروازه بان ها روز 
خوبی رو سپری نکنند. البته شاید بتوان این آمار رو بیشتر از دروازه بان ها، به مهاجم 

های فرصت طلب دو تیم ربط بدیم!
تیم منتخب هفته:

دروازه بان: محسن فروزان ،دفاع میانی راست: دانیال اسماعیلی فر ،دفاع میانی 
مرکزی: مهران موسوی ،دفاع میانی چپ: رامین رضاییان ،وینگر راست: کوین 
یامگا ،هافبک میانی: رضا اسدی ،هافبک میانی: آرش رضاوند ،هافبک تهاجمی: 

سید مهدی حسینی
وینگر چپ: رضا شکاری ،مهاجمان: یورگن لوکادیا ،پیمان بابایی

مربی برتر هفته: ریکاردو ساپینتو ،تیم برتر هفته: استقلال ،بازیکن برتر هفته: 
یورگن لوکادیا

نگاهی به سایر نتایج:
گلگهر سیرجان1-0پیکان؛ گلگهر درقامت یک مدعی!

سپاهان0-0آلمینیوم اراک؛ تیتر صدای اصفهان:
» ارتش زرد رژه می رود، منتها رو اعصاب هواداران!«

تراکتور1-0صنعت نفت؛ سریال خروج از بحران، با هنرمندی رضا اسدی!
مس کرمان0-0ذوب آهن؛ 6بازی 6تساوی برای ذوب آهن!

ملوان-فولاد؛ تعویق بخاطر بارندگی
مس رفسنجان2-1هوادار؛ طلسم تساوی رفسنجانی ها شکست

پس از اتمام هفته ششم رقابت ها، اولین تعطیلات لیگ22 آغازشده  تا شاهد 
رقابت های ملی در فیفادی و اردو اتریش با سرمربی جدید یعنی کیروش باشیم و 
تیم ملی در روزهای 1 و 5 مهر در اتریش به ترتیب با تیم های اروگوئه و سنگال بازی 
خواهد کرد. هفته هفتم لیگ برتر قرار است بزودی اعلام و پس اتمام اردو تیم ملی 

و مسابقات دوستانه در دهه اول مهرماه برگزار خواهد شد.

تحلیل » ایمان«از بازیهای هفته ششم مسابقات لیگ برتر؛

خروج استقلال از بحران ،تداوم صدرنشینی پرسپولیس

آگهی تغییرات 
آگهی تغییرات شرکت با مسئولیت محدود زیبا سازان ایوان بلند به شناسه ملی 
1059000۸659 و شماره ثبت 9156 به استناد صورتجلسه مجمع عمومی عادی 
بطور فوق العاده مورخ 22/04/1401 تصمیمات ذیل اتخاذ شد. آقایان ابوالفضل 
دارنده  مدیره  هیئت  رئیس  سمت  به   0032992696 ملی  شماره  به  بیدخام 
1.173.965ریال سهم الشرکه ، قاسم مؤمنی پور به شماره ملی 00667372۸1 
به سمت عضو هیئت مدیره ) خارج از شرکاء ( ، حمیدرضا سلیمی به شماره ملی 
006۸799799 به سمت عضو هیئت مدیره ) خارج از شرکاء ( ، علی اکبر اخوان 
به شماره ملی 03۸0۸46۸53 به سمت مدیرعامل و عضوهیئت مدیره دارنده 
656.000 ریال سهم الشرکه ، امیرحسین طبیبی به شماره ملی 03۸1171541 
به سمت عضو هیئت مدیره دارنده 555.000 ریال سهم الشرکه ، مسلم صفاری 
به شماره ملی 03۸1172147 به سمت عضو هیئت مدیره دارنده 5۸5.000 
ریال سهم الشرکه ، ناصر خیرخواه به شماره ملی 03۸1۸5۸642 به سمت عضو 
هیئت مدیره دارنده 240.000 ریال سهم الشرکه ، مهدی ملااسماعیلی به شماره 
احمد   ،  ) شرکاء  از  خارج   ( مدیره  هیئت  عضو  سمت  به  ملی 03۸210۸450 
صادقی به شماره ملی 03۸35۸0331 به سمت عضو هیئت مدیره ) خارج از 
شرکاء( ، احمد سامانی فرد به شماره ملی 03۸35۸35۸6 به سمت عضو هیئت 
مدیره دارنده 565.000 ریال سهم الشرکه ، سیدمحمدحسین حسینی به شماره 
ملی 03۸6033307 به سمت عضو هیئت مدیره دارنده 236.000 ریال سهم 
الشرکه ، محمدرضا صفائی حائری به شماره ملی 0944772250 به سمت عضو 
هیئت مدیره دارنده 76.670 ریال سهم الشرکه ، حسین مهدوی به شماره ملی 
115939574۸ به سمت عضو هیئت مدیره دارنده 560.000 ریال سهم الشرکه 
، محمدرضا مهاجری به شماره ملی 121۸6۸7134 به سمت عضو اصلی هیئت 
به شماره ملی  ، داریوش سلطانیان  الشرکه  مدیره دارنده 220.965ریال سهم 
3256677۸94 به سمت عضو اصلی هیئت مدیره ) خارج از شرکا ء ( ، جواد 
قربانی به شماره ملی 3۸71430۸21 به سمت عضو هیئت مدیره ) خارج از شرکاء 
( ، خانم فریبا عظیمی به شماره ملی 5059746240 به سمت عضو هیئت مدیره 
دارنده 131.400 ریال سهم الشرکه برای مدت دو سال انتخاب گردیدند کلیه اوراق 
و اسناد تعهدآور با امضاء مدیر عامل و رئیس هیئت مدیره متفقا همراه با مهر شرکت 

معتبر میباشد.
 اداره کل ثبت اسناد و اماک استان قم اداره ثبت شرکت ها و موسسات 
غیرتجاری قم )۱3۸۰493(

-----------------------------------------
آگهی تغییرات

ملی  شناسه  به  جوادیان  گستر  میعاد  خاص  سهامی  شرکت  تغییرات  آگهی 
10590019561 و شماره ثبت 101۸6 به استناد صورتجلسه مجمع عمومی فوق 
العاده مورخ 1۸/05/1401 تصمیمات ذیل اتخاذ شد. نام شرکت از میعاد گستر 
جوادیان به شرکت میعاد گستر معتمد تغییر یافت و ماده یک اساسنامه بشرح فوق 

اصلاح گردید .
 اداره کل ثبت اسناد و اماک استان قم اداره ثبت شرکت ها و موسسات 
غیرتجاری قم )۱3۸۰494(

-----------------------------------------
آگهی تغییرات

آگهی تغییرات موسسه بنیاد غیردولتی نیکوکاری ارشاد و رفاه امام صادق ع به 
شماره ثبت 2۸ و شناسه ملی 10590000271 به استناد صورتجلسه مجمع عمومی 
مورخ 04/۸/1400  مجوز 120۸0۸  موجب  به  و  مورخ 27/04/1400  عادی 
معاونت مشارکتهای اجتماعی وزارت کشور تصمیمات ذیل اتخاذ شد : 1- صورتهای 
مالی سال 1399 به تصویب رسید . 2- آقایان محمود قیومی لولاچیان به شماره 
مجید   ، ملی 00429326۸۸  شماره  به  امرودی  میثم   ، ملی 0032209525 
استادی مقدم به شماره ملی 005۸7۸3725 ، محمد حسین رضایی به شماره 
ملی 12۸۸573431 محسن نایبی به شماره ملی 0041۸21۸5۸ بعنوان اعضای 
اصلی هیئت مدیره ، مهدی استادی مقدم به شماره ملی 003۸4۸5613و سعید 
ستاری به شماره ملی 335۸099441 بعنوان اعضای علی البدل هیئت مدیره برای 
مدت دو سال انتخاب شدند. 2- موسسه حسابرسی و بهبود سیستمهای مدیریت 

فرانگر حساب خبره به شماره ثبت 26۸46 وشناسه ملی 10320457556 و آقای 
علی اصغر پوراستاد به شماره ملی 00413۸2651 به عنوان بازرس علی البدل برای 

مدت یکسال انتخاب گردیدند.
 اداره کل ثبت اسناد و اماک استان قم اداره ثبت شرکت ها و موسسات 
غیرتجاری قم )۱3۸۰49۵(

-----------------------------------------
آگهی تغییرات  

ملی  شناسه  به  قم  شیمی  نادر  محدود  مسئولیت  با  شرکت  تغییرات  آگهی 
10102201963 و به شماره ثبت 17971 به استناد صورتجلسه هیئت مدیره 
مورخ 11/05/1401 تصمیمات ذیل اتخاذ شد. آقای محسن صادقیان به شماره 
ملی 0371104297 به سمت رئیس هیئت مدیره دارنده 20.000.000.000 
ریال سهم الشرکه ، خانم زهرا صادق زاده کفاش به شماره ملی 03۸1447057 
به سمت نایب رئیس هیئت مدیره و مدیرعامل دارنده 25.625.000.000 ریال 
سهم الشرکه انتخاب گردیدندکلیه اسناد و مدارک و اوراق بهاء دار با امضاء مشترک 

رئیس هیئت مدیره و مدیر عامل همراه با مهر شرکت معتبر می باشد. 
اداره کل ثبت اسناد و اماک استان قم اداره ثبت شرکت ها و موسسات 
غیرتجاری قم )۱3۸۰49۶(

-----------------------------------------
آگهی تغییرات 

ملی  شناسه  به  الکا  تابان  خورشید  خاص  سهامی  شرکت  تغییرات  آگهی 
10590049420 و شماره ثبت 12705 به استناد صورتجلسه مجمع عمومی 
عادی بطور فوق العاده مورخ 10/05/1401 تصمیمات ذیل اتخاذ شد آقایان جواد 
منتظری به شماره ملی 0072۸6۸090 به سمت رئیس هیئت مدیره ، امیرمحمد 
احمدی حاجیکلائی به شماره ملی 001723۸714 به سمت نایب رئیس هیئت 
مدیره ، خانم فاطمه زهرا پیله ور به شماره ملی 22694۸6110 به سمت مدیرعامل 
و عضو هیئت مدیره برای مدت دوسال انتخاب گردیدندکلیه اوراق و اسناد بهادار و 
تعهد آور شرکت از قبیل چک ، سفته ، بروات ، قراردادها عقود اسلامی و همچنین 
کلیه نامه های عادی و اداری باامضاء رئیس هیئت مدیره به تنهایی همراه با مهر 

شرکت معتبر می باشد. 
اداره کل ثبت اسناد و اماک استان قم اداره ثبت شرکت ها و موسسات 
غیرتجاری قم )۱3۸۰497(

-----------------------------------------
آگهی تغییرات 

آگهی تغییرات شرکت تعاونی مسکن توسعه عمران نگین پویا امید )در حل تصفیه 
( به شناسه ملی 14006066013 و به شماره ثبت 14334 به استناد صورتجلسه 
مورخ   10۸50 شماره  مجوز  موجب  وبه   30/0۸/1400 مورخ  تصفیه  هیئت 
30/04/1401 اداره تعاون ، کار ور فاه اجتماعی شهرستان قم تصمیمات ذیل 
اتخاذ شد آقایان علی اصغر ابرقوئی بشماره ملی03۸457۸942 به سمت رئیس 
هیئت تصفیه ، سیدمحمدجواد خوش گفتارصفا بشماره ملی 03۸6015۸31 به 
سمت نائب رئیس هیئت تصفیه ، عبدالرضا سامانی بشماره ملی 03۸457۸942 
به سمت منشی هیئت تصفیه انتخاب گردیدند. کلیه اوراق و اسناد تعهداور با امضای 
رئیس هیئت تصفیه و نائب رئیس هیئت تصفیه متفقاً و با مهر شرکت معتبر می باشد 

، در غیاب نائب رئیس ، منشی هیئت تصفیه و با مهر شرکت معتبر می باشد .
 اداره کل ثبت اسناد و اماک استان قم اداره ثبت شرکت ها و موسسات 
غیرتجاری قم )۱3۸۰۵۱7(

-----------------------------------------
آگهی فقدان سند مالکیت

نظر به اینکه بنام کبری خانم مبرقعی فرزند سید مرتضی با ارائه دوبرگ استشهاد 
شهود مصدق اعلام داشته اند که سند مالکیت سند مالکیت تمامی سه چهارم سهم 
مشاع از ششدانگ پلاک 792 اصلی واقع در بخش ثبت یک قم که در دفتر 12 
صفحه 53 بنام کبری خانم مبرقعی ذیل ثبت شماره1302 بنامش ثبت گردیده 
است، سپس از طرف ایشان اعلام گردیده سند مالکیت مزبور به علت جابجائی 
مفقود گردیده لذا به استناد تبصره 1اصلاحی ماده 120آئین نامه قانون ثبت در1 
نوبت به تاریخ ذیل آگهی تا چنانچه کسی مدعی وجود سند مالکیت نزد خود و یا 

انجام معامله باشند مراتب را همراه با مدارک خود پس از انتشار آگهی ظرف مدت 
10 روز کتباً به این اداره اعلام و ارسال و رسید اخذ نمایند تا مورد رسیدگی قرار گیرد. 
بدیهی است پس از انقضای مهلت مقرر نسبت به صدور سند مالکیت المثنی برابر 

مقررات اقدام خواهد شد./)م الف 15664(
رونوشت به ستاد اجرایی فرمان امام )ره(
مهدی زارع شحنه-رییس ثبت منطقه یک قم

-----------------------------------------
آگهی فقدان سند مالکیت

نظر به اینکه بنام ملوک خانم لسانی فرزند سید مرتضی با ارائه دوبرگ استشهاد 
شهود مصدق اعلام داشته اند که سند مالکیت سند مالکیت تمامی سه چهارم سهم 
مشاع از ششدانگ پلاک 792 اصلی واقع در بخش ثبت یک قم که در دفتر 12 
صفحه 50 بنام ملوک خانم لسانی ذیل ثبت شماره1302 بنامش ثبت گردیده است، 
سپس از طرف ایشان اعلام گردیده سند مالکیت مزبور به علت جابجائی مفقود 
گردیده لذا به استناد تبصره 1اصلاحی ماده 120آئین نامه قانون ثبت در1 نوبت 
به تاریخ ذیل آگهی تا چنانچه کسی مدعی وجود سند مالکیت نزد خود و یا انجام 
معامله باشند مراتب را همراه با مدارک خود پس از انتشار آگهی ظرف مدت 10 روز 
کتباً به این اداره اعلام و ارسال و رسید اخذ نمایند تا مورد رسیدگی قرار گیرد. بدیهی 
است پس از انقضای مهلت مقرر نسبت به صدور سند مالکیت المثنی برابر مقررات 

اقدام خواهد شد./)م الف 15665(
رونوشت به ستاد اجرایی فرمان امام )ره(
مهدی زارع شحنه-رییس ثبت منطقه یک قم

-----------------------------------------
آگهی فقدان سند مالکیت

خانم فاطمه موسوی با ارائه دوبرگ استشهاد شهود مصدق اعلام داشته سند 
مالکیت تکبرگی ششدانگ پلاک 905/7 اصلی واقع در بخش 2 ثبت قم در دفتر 
بنام  الکترونیکی 139520330002002494 بشماره سریال 24۸326 ج 94 
فاطمه موسوی صادره وتسلیم شده که نامبرده اعلام داشته سند مالکیت دراثر 
جابجایی مفقود گردیده،لذا مراتب به استناد تبصره 1 اصلاحی ماده 120 آئین نامه 
قانون ثبت در1نوبت به تاریخ ذیل آگهی می گردد تا چنانچه کسی مدعی وجود سند 
مالکیت نزد خود و یا انجام معامله باشند مراتب را همراه با مدارک خود پس از انتشار 
آگهی ظرف مدت 10 روز کتباً به این اداره اعلام و ارسال و رسید اخذ نمایند تا مورد 
رسیدگی قرار گیرد. بدیهی است پس از انقضای مهلت مقرر نسبت به صدور سند 

مالکیت المثنی برابر مقررات اقدام خواهد شد./)م الف 15666(
رونوشت به ستاد اجرایی فرمان امام )ره(
عباس پور حسنی حجت آبادی-رییس ثبت اسناد منطقه دو قم

-----------------------------------------
آگهی اباغ اجرائیه کاسه:۱4۰۰۰4۰3۰۰۱۱۰۰۰۵۰۰

بدین وسیله به خانم سمیه سادات هاشمی مدنی بدهکارپرونده کلاسه بایگانی 
140000522 که برابر گزارش مامور ابلاغ شناخته نگردیده اید ابلاغ می گردد 
بین شما وبانک مسکن پرونده فوق الذکر در اجرا مطروح می باشد که درخصوص 
پلاک ثبتی مورد رهن پرونده طبق نظر کارشناس رسمی دادگستری پلاک ثبتی 
فرعی:291/1094/1330 واقع در بخش پنج قم واقع در پردیسان بلوار دانشگاه-
بلوار شهروند-خیابان سبلان-خیابان 22 بهمن-خیابان اقلیمی کوچه 6 سمت 
چپ پلاک 4 قم استان قم به مبلغ 2۸/370/000/000 ریال متعلق به سمیه 
سادات هاشمی مدنی ارزیابی گردیده.لذا چنانچه به مبلغ ارزیابی پلاک مذکور 
معترض می باشید،اعتراض کتبی خود را ظرف مدت پنج روز از تاریخ انتشار به 
ضمیمه فیش بانکی دستمزد کارشناس 3 نفره به حساب کانون کارشناسان به 
شماره 01017۸7004006 به مبلغ 177/000/000 ریال به دفتر این اجرا تسلیم 
نمایید.ضمنا به اعتراضی که خارج از موعد یا فاقد فیش بانکی دستمزد کارشناس 

تجدید نظر باشد ترتیب اثر داده نخواهد شد.
ضمنا مخاطب موظف است مطابق ماده 1۸اصلاحی آیین نامه اجرای مفاد اسناد 

رسمی درسامانه ثنا ثبت نام نماید.)م الف15667(
رئیس اداره اجرای اسناد رسمی قم-مهدی روزخوش
تاریخ انتشار :۱4۰۱/۰۶/۲۲

رئیس هیات ووشو استان قم گفت: بانوان ووشوکار قم در هفته تربیت بدنی و ورزش کار خود در فصل جدید مسابقات لیگ برتر ووشو زنان 
باشگاه های کشور را آغاز می کنند. جواد محمدزاده ، اظهار کرد: لیگ  های برتر مردان و بانوان ووشو کشور در سال 1401 در حالی قرعه کشی 
شدند که از استان قم تیم بانوان هیات ووشو در این مسابقات به میدان خواهد رفت و لیگ زنان از اواخر مهر کار خود را رسما شروع خواهد 
کرد. وی افزود: فدراسیون ووشو رقابت های امسال لیگ برتر ووشو مردان و بانوان باشگاه های کشور را با عنوان جام وحدت برگزار می کند و 
بعد از قرعه کشی مسابقات در آکادمی ملی المپیک با حضور زهرا ناطقی نایب رئیس امور بانوان فدراسیون، مقرر شد 6 تیم در لیگ برتر بانوان 
به رقابت بپردازند،  بنابراین تیم بانوان قم دقیقا در هفته تربیت بدنی و ورزش که از 26 مهر تا 2 آبان است حضور در این رقابت ها را استارت 
می زند. رئیس هیات ووشو استان قم با اشاره به نحوه برگزاری این لیگ، عنوان کرد: مسابقات لیگ برتر مردان در دو گروه و رقابت های لیگ 
بانوان به شکل دوره ای برنامه ریزی شده تا در پایان تیم های برتر هر دو بخش مشخص شوند، در حالی که تیم بانوان هیات ووشو قم با تیم های 
فولاد مبارکه سپاهان، هیات ووشو کرمانشاه، هیات خراسان جنوبی، هیات البرز و دانشگاه آزاد اسلامی رقابت می کند. وی در پایان به زمان 
دقیق برگزاری مسابقات این فصل اشاره و بیان کرد: مسابقات دور رفت لیگ برتر مردان روزهای 19 تا 21 مهر و دور برگشت روزهای 23 تا 25 
آبان ماه برگزار می شود و بانوان ووشوکار قم در دور رفت لیگ روزهای 2۸ و 29 مهر و دور برگشت 2۸ و 29 آبان برابر حریفان به میدان می روند.

سرمربی تیم ملی فوتسال گفت:هدفمان این است که برای مسابقات آسیایی بازیکنان مان را محک بزنیم و فهرست 
بازیکنان را به مسابقات آسیایی اعلام کنیم. وحید شمسایی در کنفرانس مطبوعاتی پس از پایان بازی تیم ملی 
فوتسال ایران مقابل فنلاند گفت: خیلی مهم بود که ما این بازی را ببریم. تقریباً سیزده نفر از شانزده نفر را بازی دادیم. 
هدفمان این است که برای مسابقات آسیایی بازیکنانمان را محک بزنیم و فهرست بازیکنان را به مسابقات آسیایی 
اعلام کنیم. می دانستیم فنلاند هم دارد برای مقدماتی جام جهانی آماده می شود، در مجموع این تورنمنت محک 
خوبی است برای من و همکارانم تا نسبت به بازیکنان شناخت بیشتری پیدا کنند. سرمربی تیم ملی در پاسخ به 
سوال برای مسابقات کویت بازیکنانی که در این تورنمنت دارید را استفاده می کنید یا احتمال دارد بازیکنی را اضافه 
کنید یا کسی را حذف کنید؟ گفت: قطعاً بعد از مسابقات تصمیم می گیریم ولی بازیکنان خوبی هم بیرون داریم که 
می توانیم هر لحظه جایگزین نفرات کنیم اینجا جایی است که بازیکنان را می بینیم و شناخت کافی پیدا می کنیم و 
بهترین ها را انتخاب می کنیم. ضمن اینکه دو حریف خوبمان در آسیا هم یعنی تایلند و ویتنام هم در این تورنمنت 

هستند. نسبت به تیم جام جهانی گذشته هم 10 تغییر داشته ایم، زمان می برد تا به هم عادت کنیم.

رئیس هیات ووشو استان قم :

بانوان ووشوکار قم لیگ برتری شدند
وحید شمسایی:

هدف اصلی مربوط به بازی های آسیایی است
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سخنگوی وزارت امور خارجه گفت: جمهوری اسلامی ایران در ارتباط با موضع 
تروئیکای اتحادیه اروپایی موضع خودش را قبلا رسما اعلام کرده  است، این 
اقدام یک موضع نادرست و نسنجیده در یک زمان نادرست بود و همانطور که 

قبلا تاکید کردیم ناشی از محاسبات نادرست طرف اروپایی بود.
ناصر کنعانی روز دوشنبه در نشست خبری خود با خبرنگاران که در محل وزارت 
امور خارجه برگزار شد، گفت: امسال به با وجود برخی مشکلات از جمله گرمای 
کم سابقه هوا، سیل عاشقان از ایران و اقصی نقاط جهان راهی سرزمین عراق 
شده و در مسیر رسیدن به کربلای معلی هستند، این یک اتفاق باشکوهی است. 
از میزبانی شایسته و کریمانه دولت و ملت  عراق از زائران اربعین حسینی از جمله 

زائران ایرانی تشکر و قدردانی می کنیم.
وی در پاسخ به سوالی در مورد نیاز اروپا به انرژی و صدور بیانیه سه کشور 
اروپایی و پاسخ ایران گفت: جمهوری اسلامی ایران به عنوان یک بازیگر بسیار 
مهم و برجسته در حوزه بازار بزرگ انرژی این توانمندی را دارد که بخشی از نیاز 
بازارهای جهانی را برای کسانی که علاقه مند هستند از این ظرفیت استفاده 

کنند، تامین کند.
سخنگوی وزارت امور خارجه تاکید کرد: اما در ارتباط با موضع تروئیکای 
اتحادیه اروپایی ما موضع خودمان را قبلا رسما اعلام کرده ایم؛ این اقدام یک 
موضع نادرست و نسنجیده در یک زمان نادرست بود و همانطور که قبلا تاکید 

کردیم ناشی از محاسبات نادرست طرف اروپایی بود.
ایران در روند مذاکرات جاری مبتکرانه و سازنده عمل کرد

کنعانی افزود: جمهوری اسلامی ایران در روند مذاکرات جاری همه تلاش خود 
را به خرج داد که مبتکرانه و سازنده عمل کند و مسیر را به سمت انجام توافق باز 
کند. توافق یک مسیر دوطرفه است، انتظار این بود که طرف های مذاکره هم در 

این مسیر سازنده عمل کنند.
سخنگوی دستگاه دیپلماسی تاکید کرد: موضوعی که مطرح می کنند مربوط 
به مباحث فعالیت های هسته ای جمهوری اسلامی ایران است که صلح آمیز 
بودن آن اثبات شده و جمع بندی سال 2015 میلادی - سال امضای توافق 
- و بعد از آن گزارش های مکرری که آژانس بین المللی انرژی اتمی داد دال بر 

صلح آمیز بودن ماهیت فعالیت های هسته ای ایران بود.
وی ادامه داد: در باب امور پادمانی جمهوری اسلامی ایران به همان اندازه که 
حامی ثابت قدم خلع سلاح هسته ای بود و هست، به همان میزان هم نسبت 
به عدم اشاعه متعهد و پایبند است و در عین حال از اجرای غیر تبعیض آمیز و 

بی طرفانه نظام پادمان ها توسط آژانس تاکید می کند.
سخنگوی وزارت امور خارجه خاطرنشان کرد: ما همواره تاکید کرده ایم که 
آژانس هم باید به وظایف خود به صورت حرفه ای و فارغ از فشار طرف های ثالث 
به خصوص در ارتباط با اتهامات بی اساسی که از سوی یک رژیم غیرپایبند و 
غیر عضو در نظام جامعه پادمان ها ارائه شده است، اجتناب کند؛ جای تاسف 
است که صادرکنندگان سه گانه این بیانیه به جای پاسخ مثبت به اقدامات سازنده 
جمهوری اسلامی ایران در مسیر دستیابی به توافق و به جای تشکر و قدردانی 
از نقش سازنده جمهوری اسلامی ایران در همکاری با آژانس بین المللی انرژی 
اتمی، تحت تاثیر و فشارپذیری از سوی رژیمی قرار گرفته اند که عضو هیچ کدام 
از نظام های جامع پادمانی آژانس بین المللی انرژی اتمی نیست و متأسفانه در 

مسیر رویکرد غیرسازنده قرار گرفته است.
وی ادامه داد: توصیه ما به شرکای اروپایی روند گفت وگوهای وین این است که 
مسیر سازنده را در پیش بگیرند و خطای گذشته را جبران کنند و در یک مسیر 
سازنده و متکامل تلاش کنند که مسیر برای توافق باز شود. جمهوری اسلامی 
ایران آمادگی خود را برای ادامه همکاری سازنده با آژانس بین المللی انرژی اتمی 
اعلام کرده و اعلام می کند و همچنین آمادگی دارد در مسیر زدودن تصاویر 
ساختگی و غیرواقعی درخصوص فعالیت های هسته ای صلح آمیز جمهوری 
اسلامی ایران با آژانس همکاری کند. سخنگوی وزارت امور خارجه در عین حال 
تاکید کرد که همکاری با آژانس هم در مسیر حقوق است و هم در مسیر تکالیف. 
جمهوری اسلامی ایران همانطور که تکالیفی دارد حقوقی هم دارد این دو در 

کنار یکدیگر معنا و مفهوم پیدا می کنند.
وی همچنین در پاسخ به سوال خبرنگاری مبنی بر اینکه آیا مذاکرات وین به بعد 
از انتخابات کنگره در آمریکا موکول شده است، اظهار داشت: تا این لحظه چنین 

درخواستی را دریافت نکرده ایم.
از استمرار و تحکیم روند آتش بس در یمن حمایت می کنیم

کنعانی در مورد تحولات اخیر یمن و سفر محمد عبدالسلام سخنگوی انصارالله 
و رئیس هیات مذاکره کننده دولت نجات ملی یمن به تهران اینطور گفت: ایران 
موافق استمرار و تحکیم روند آتش بس در یمن هستیم اما آن چیزی که می تواند 
به تحکیم روند آتش بس کمک کند، رفع محاصره یمن و تامین مایحتاج ملت 

تحت محاصره یمن است.
بسیاری از امکانات ملی خود را در اختیار شهروندان افغانستانی قرار دادیم

گفت:  افغانستان  تحولات  آخرین  مورد  در  دیپلماسی  دستگاه  سخنگوی 
دانشجویان و دانش آموزان دختر افغانستان از تحصیل باز مانده اند؛ جمهوری 
اسلامی ایران همواره تسهیلات زیادی را در اختیار این دانش آموزان قرار داده 
اما امکانات ایران محدود است، ولی در عین حال مسئولیت جامعه بین المللی 
نیز وجود دارد. لذا یکی از مناسبات ایران با هیأت حاکمه سرپرستی افغانستان 

تامین مایحتاج مردم افغانستان است.
زیادی  حجم  پذیرای  همواره  ایران  اسلامی  جمهوری  کرد:  تاکید  کنعانی 
افغانستانی  آواره  میلیون  چند  پذیرای  سال ها  و  بوده  افغانستان  آوارگان  از 
است. همچنین در یک سال گذشته میزان زیادی به جمع خواهران و برادران 
اختیار  در  را  خود  ملی  امکانات  از  بسیاری  و  است  شده  اضافه  افغانستانی 

شهروندان افغانستانی قرار دادیم. 
در خصوص عربستان سعودی تاکید ما بر اتخاذ رویکردهای سازنده است

کنعانی در پاسخ به سوال خبرنگاری در مورد رویکرد اخیر عربستان و حمایت از 

اقدام دولت آلبانی در قطع روابط با ایران اظهار داشت: کشورهای منطقه نیازمند 
اتخاذ تدابیری به منظور تقویت صلح و آرامش در منطقه هستند و این موضوع 

نیازمند ثبات و زمینه ساز توسعه اقتصادی است.
وی تاکید کرد: آن چیزی که می تواند به ایجاد ثبات در منطقه کمک کند، 
توجه به مصالح ملی و عمومی منطقه  است. ما همواره تأکید کردیم که آمادگی 
داریم با کشورهای همسایه و دوست در منطقه تعامل و گفت وگو کنیم لذا اتخاذ 
سیاست های غیرسازنده و غیراصولی در مسیر مذاکرات کمک کننده نیست.در 
مورد عربستان هم با توجه به نگاه ایران برای استفاده از ظرفیت های منطقه ای 
وارد گفت وگو با آن ها شدیم که در پنج مرحله ادامه یافت و توافقاتی حاصل شد. 
تاکید ما بر اتخاذ رویکردهای سازنده است و ایران به هر اقدام و گام سازنده ای به 

صورت متناسب پاسخ خواهد داد.
دولت آمریکا موظف به صدور روادید برای آیت الله رئیسی است

کنعانی در پاسخ به سوالی در مورد صدور ویزا برای آیت الله رئیسی رئیس 
جمهور کشورمان برای شرکت در نشست مجمع عمومی سازمان ملل افزود: 
دولت آمریکا بر اساس موافقتنامه دولت مقر موظف است تا زمینه حضور سران 
همه اعضای سازمان ملل متحد را از جمله مجمع عمومی فراهم کند و انتظار 

داریم در خصوص ایران نیز به تعهداتش عمل کند.
وی تاکید کرد: به مسئولیت های دولت آمریکا به عنوان میزبان توجه داریم 
و انتظار داریم تا مسئولیت خود را انجام دهد که در این مورد نیز نهاد ریاست 

جمهوری در این زمینه اطلاع رسانی خواهد کرد.
امیدواریم مدیرکل آژانس نقش حرفه ای خود را ایفا کند

کنعانی در مورد نشست شورای حکام آژانس بین المللی انرژی اتمی و احتمال 
صدور قطعنامه علیه ایران گفت: تا آنجا که اطلاع داریم پیش نویس قطعنامه ای 
در شورای حکام و آژانس در مورد ایران ارائه نشده  است. ما انتظار یک رویکرد 
اقدام  و معتقد هستیم که هرگونه  داریم  را  و شورای حکام  آژانس  از  سازنده 

غیرسازنده در آژانس نتیجه غیرسازنده خواهد داشت.
وی افزود: برخی از کشورها، اعتبار آژانس را قربانی دیدگاه ها و منافع سیاسی 
خود نکنند. ایران به طور طبیعی انتظار یک رویکرد سازنده از آژانس و اعضای 

شورای حکام  دارد و امیدواریم مدیرکل آژانس نقش حرفه ای خود را ایفا کند.
ایران در پاسخ جدید خود، مطالبات جدیدی را طرح نکرده است

سخنگوی وزارت امور خارجه در پاسخ به سوالی در مورد پاسخ طرف مقابل به 
پاسخ اخیر ایران و همچنین اظهارات بلینکن وزیر خارجه آمریکا گفت: پاسخ 
ایران قبلا داده شد و در این ارتباط منتظر دریافت پاسخ رسمی هستیم. مقامات 
دولت آمریکا ضرورت دارد رفتار سازنده ای را برای دستیبابی به توافق در پیش 
بگیرند، ما بارها تاکید کرده ایم و مجددا تاکید می کنیم کشوری که به طور یک 
جانبه از توافق امضا شده در سال 2015 میلادی خارج شده و مانع دستیابی 
به یک توافق مبتنی بر منافع مشترک در روند توافق شده است و با اعمال 
تحریم های غیرقانونی و یکجانبه و غیرمنطقی هزینه های زیادی را بر دولت و 
ملت ایران تحمیل کرده است، حق ندارد اکنون در مقام مدعی قرار بگیرد و ژست 

طلبکارانه به خود بگیرد.
کنعانی عنوان کرد:  این آمریکا است که باید برای بازگشت به روند توافق اثبات 
کند که یک عضو قابل اعتمادی است، این دولت آمریکا که باید اثبات کند یک 
رژیم قانون گریز و بحران آفرین نیست، این آمریکا است که باید اثبات کند به 

هنجارهای بین المللی پایبند است و به نرم های بین المللی احترام می گذارد.
وی افزود: ایران در پاسخ داده شده به هماهنگ کننده اتحادیه اروپایی به هیچ 
عنوان موضوعات جدیدی که مانع شکل گیری توافق و مانع جمع بندی توافقات 
اینکه  اما  آنجا طرح نکرده است.  را مطرح نکرده و مطالبات جدی در  شود 
طرف های مقابل برای امتیازگیری می خواهند به جنگ روانی متوسل شوند و 
به زیاده خواهی روی بیاورند بسیار طبیعی است که جمهوری اسلامی ایران نه به 

زیاده خواهی تمکین می کند و نه از خطوط قرمز خود عبور می کند.
سخنگوی وزارت امور خارجه ادامه داد: ما متاسف هستیم که طرف های 
مقابل به جای توجه به منافع ملی و به جای تلاش برای حفاظت از یک مکانیسم 

دیپلماسی چندجانبه برای حل و فصل اختلافات، منافع یک رژیم قانون شکن 
را و غیرپایبند به نظام جامع پادمانی را بر منافع خودشان و منافع و مصالح 

بین المللی ترجیح می دهند.
کنعانی بیان کرد: ما معتقد هستیم که آمریکا و اروپا به ویژه صادرکنندگان 
سه گانه بیانیه اخیر باید اثبات کند که در روند مذاکره به نرم های بین المللی پایبند 
هستند و مشخصا اینکه منافع رژیم صهیونیستی را در اولویت تصمیم گیری 

سیاسی خود قرار نمی دهند.
وی اضافه کرد: ما تاکید می کنیم که اگر اراده سیاسی در طرف مقابل وجود 
داشته باشد، برای دستیابی به یک توافق مبتنی بر مذاکرات انجام شده و توافقی 
که در روند مذاکرات صورت گرفته و متونی که تبادل شده است زمینه برای 
دستیابی به یک توافق همه جانبه تامین کننده منافع و مصالح متقابل فراهم 

است.
رد هرگونه اتهام زنی در مورد ادعای حمله سایبری به آلبانی 

سخنگوی وزارت امور خارجه درباره حمله واهی سایبری ایران به آلبانی گفت: 
جمهوری اسلامی ایران بارها در معرض حملات سایبری قرار گرفته است.جای 
تاسف است در شرایطی که زیرساخت های هسته ای ایران مورد هجوم سایبری 
قرار گرفته است اما ما شاهد واکنش از سوی کشورهای مدعی نبودیم اما در مورد 
آلبانی در کمترین زمان شاهد بیانیه هایی هستیم که اثبات شدنی نیست. در 
ارتباط با بحث آلبانی ما مواضع خودمان را به طور صریح در این خصوص اعلام 
کرده ایم. ما مجددا تاکید می کنیم که هرگونه اتهام زنی به جمهوری اسلامی ایران 

در بحث حمله ادعایی سایبری به آلبانی را به طور جدی و قاطع رد می کنیم.
کنعانی افزود: ما برخوردهای دوگانه و استفاده از استانداردهای دوگانه را در 
مباحث مربوط به قضایای سایبری به طور جدی رد می کنیم و این را تقبیح 
می کنیم. جمهوری اسلامی ایران کشوری است که بارها در معرض حملات 
سایبری قرار گرفته است و در این زمینه به طور ضمنی برخی طرف های مدعی 
نقش خود را اعلام کرده اند.جای تاسف است که دولت آلبانی به عنوان کشوری 
که میزبان یک سازمان معلوم الحال و سازمان نشاندار تروریستی شده ادعاهایی 
را علیه جمهوری اسلامی ایران با زمینه سازی طرف های دیگری را مطرح می 

کند که به نظر می آید از ابتدا یک سناریوی طراحی شده است.
ایران قبلا  بیان کرد: نکته جالب این است که جمهوری اسلامی  کنعانی 
به دولت آلبانی پس از طرح این ادعا اعلام کرد که به لحاظ فنی آمادگی دارد 
به دولت آلبانی کمک کند برای اینکه ابهامات مرتبط با این موضوع را برطرف 
کند و توانمندی های خود را در حوزه سایبری برای روشن شدن ابعاد موضوع 
در اختیار قرار دهد.دولت آلبانی در سناریویی قرار گرفته که طراح آن طرف های 

ثالثی هستند. 
ایران به طور مستمر پیگیر آزادی اسدالله اسدی است

اسدی  اسدالله  از وضعیت  آخرین خبرها  مورد  در  به سوالی  پاسخ  در  وی 
دیپلمات بازداشت شده ایرانی در بلژیک گفت: موضوع اسدالله اسدی جزو 
موضوعات در حال پیگیری مستمر ایران بوده و هم در حوزه سیاسی، قضایی و 

کنسولی به صورت جدی در حال پیگیری است.
کنعانی در پاسخ به سوالی در مورد ادعای رئیس موساد مبنی بر این که اگر 
توافقی هم حاصل شود، ایران از حملات در امان نخواهد بود، گفت: از کوزه 

همان تراود که در اوست.
برجام تنها موضوع یا مهمترین موضوع سیاست خارجی ایران نیست

سخنگوی وزارت امور خارجه در مورد سیاست های دولت سیزدهم گفت: 
موضوع مذاکرات رفع تحریم ها یا برجام تنها موضوع یا مهمترین موضوع سیاست 
خارجی ما نیست بلکه صرفاً یکی از موضوعات سیاست خارجی است در عمل 
هم این رویکرد نشان داده شده که سیاست دولت مبنی بر توجه به ظرفیت های 
نهفته در کشورهای همسایه، توجه به ظرفیت های حوزه آسیا و شرق در عمل 

دیده شده است.
کنعانی عنوان کرد: گزارش هایی که دولت مشخصا در هفته دولت که آن 
را پشت سر گذاشتیم داده است در خصوص افزایش حجم مبادلات تجاری 
با کشورهای منطقه و کشورهای همسایه در ارتباط با تعداد سفرهایی که 
برگزار  که  اقتصادی  مشترک  کمیسیون  تعداد  انجام شد،  و  گرفت  صورت 
شده و تعداد کمیسیون هایی که در برنامه برای برگزاری در آینده نزدیک قرار 
دارند همچنین توجه به ظرفیت سازمان های منطقه ای چندجانبه مشخصاً 
سازمان همکاری شانگهای که در همین جلسه هم چند بار مورد اشاره قرار 

گرفته است.
وی تصریح کرد: همه این موضوع و بسیاری از موضوعات دیگری که پیش 
از این گزارش شده است و از سوی دولت، وزرا و دستگاه دیپلماسی و مشخصا 
بر این است که دولت جمهوری  معاونت اقتصادی دستگاه دیپلماسی دال 
اسلامی ایران به شعار خود در عمل پایبند بوده است و مذاکرات را پیگیری کرده 
و به عنوان صرفاً یکی از موضوعات مرتبط با حوزه سیاست خارجی اما در حوزه 

اقتصاد و معیشت این موضوع با برجام گره پیدا نکرده است.
سخنگوی وزارت امور خارجه گفت: بازگشت حجم قابل توجهی از ارزها و 
سرمایه های بلوکه شده جمهوری اسلامی ایران در خارج از کشور به ویژه موفقیت 
جمهوری اسلامی ایران در بازگرداندن ارزهای بلوکه شده جمهوری اسلامی 
ایران از کشور انگلیس که چند دهه در آنجا دپو شده بود و دولت انگلیس حاضر 

به بازگرداندن آن نبود.
کنعانی ادامه داد: بازگرداندن ارزهای ناشی از صادرات گازی ما به برخی از 
کشورهای منطقه و تلاش جمهوری اسلامی ایران برای صادرات نفت در شرایط 
تحریمی و بازگرداندن پول ناشی از صادرات نفت، موجب افزایش حجم تجاری 
ما با بسیاری از کشورهای منطقه ای که  شده است. همه این ها نشان دهنده 
موفقیت های دولت در انجام تعهداتی است که در ابتدا اعلام کرده و مبنی 
بر اینکه ما روند اقتصاد، معیشت و تجارت را به روند مذاکرات برجام جام گره 

نخواهیم زد و امیدوار هستیم که در عمل این اتفاق بیشتر بیفتد.

سخنگوی وزارت امور خارجه :

جلودارزاده نماینده پیشین مجلس:بیانیه تروئیکای اروپا یک موضع نادرست و نسنجیده بود

مجلس باید روی حقوق مردم
 تاکید و از آن پاسداری کند

نماینده پیشین مجلس گفت: اگر طرح صیانت چندین بار به مجلس آمده و رد 
شده، نشان دهنده این است که این موضوع خواست مردم نبوده است. مجلس 

انقلابی و مردمی باید روی حقوق مردم تاکید کرده و از آن پاسداری کند.
سهیلا جلودارزاده نماینده پیشین مجلس شورای اسلامی در گفت وگو با ایلنا، 
در پاسخ به این سوال که بخش هایی از طرح صیانت توسط شورای عالی فضای 
مجازی به تصویب رسیده است در حالی این طرح توسط مجلس پیگیری شد 
و با وجود چندین دور رفت و برگشت تصویب نشد. تحلیل شما درباره این اتفاق 
چیست، گفت: متاسفانه مدت هاست شوراهای مصوب بعضا کارهایی انجام 
می دهند که طبق اساسنامه مصوب و اهدافی که برای آنها در نظر گرفته شده، 
نیست. یکی از این موارد بحث فضای مجازی است؛ چراکه امروز عصر ارتباطات 
بوده، ما باید در راستای گسترش، توسعه فضای مجازی و دسترسی آسان همه 
مردم حرکت کنیم. اما این کارها به یکسری تفکراتی برمی گردد که امروز انجام 

این کارها امکان پذیر نیست.
جلودارزاده تصریح کرد: اینکه همه شبکه های مجازی در داخل کشور باشند و 
مانند برخی کشورها یک فضای بسته ارتباطی و اطلاعاتی داشته باشیم، طبیعتا 
مورد قبول نیست و مردم ما به لحاظ فرهنگی این شرایط را نمی پسندند. کسانی 
که در شورای عالی فضای مجازی هستند به این موضوع اعتقاد دارند که به طور 

مثال پیام رسان های داخلی را ترویج و فعال کنند.
وی تصریح کرد: به هرحال این پیام رسان ها برای آنها دارای منافع اقتصادی 
بوده به عنوان هدف محسوب می شود. به همین دلیل این قانون را به این شکل 
درآوردند. واقعا هم اکنون مردم با مشکلات زیادی روبرو هستند و کسانی که از 
داخل خانه با یک کسب و کار کوچک منابع مالی خود را تامین می کنند، گاهی 
نمی توانند پیام هایشان را باز کرده و ارتباطی برقرار کنند. این افراد ضرر می کنند 
و نمی توانند زندگی خودشان را اداره کنند این موارد از حداقل هایی است که ما 
از دست می دهیم. جلودارزاده تصریح کرد: از  طرف دیگر، امروز ارتباط با دنیا 
می تواند در مسیر توسعه برای ما خیلی مفید باشد ولی وقتی می بینیم برای به 
دست آوردن کوچکترین اطلاعات از اینترنت باید مدت ها منتظر بمانیم تا ارتباط 

برقرار شود این شرایط آسیب زننده است.
جلودارزاده در پاسخ به این سوال در این طرح قانون گذاری توسط شورای 
عالی فضای مجازی را چگونه می بینید، گفت: برخی اوقات شورای عالی انقلاب 
فرهنگی هم یکسری مسائل و بحث هایی را با مجلس داشتند و می گفتند ما هر 
چه تصویب می کنیم عین قانون است ولی این بحث پیش می آید که زمانی که 
این شوراها، قانون تصویب می کنند، پس مجلس در اینجا چه کاره است؟ اگر قرار 
باشد این کار اختیارات مردم و نماینده مردم را بگیرد، شرایطی به وجود می آید که 
خلاف قانون اساسی است. یعنی این کار نباید انجام شود تا زمانی که نظر مردم 

نیز در آن لحاظ شوند.
جلودارزاده در پاسخ به این سوال آیا مجلس می تواند جلوی اجرایی شدن این 
طرح را بگیرد، گفت: مجلس باید از رای مردم و کیان خود دفاع کند. زمانی که در 
مجلس بودیم وقتی این مسائل پیش می آمد، حتی اگر دولت با ما همراه بود این 
بحث مطرح می شد که دولت اختیارات مجلس را محدود کرده  و کارهایش خلاف 
قانون اساسی است. همه نماینده ها در نطق پیش از دستور و تذکر می دادند تا 
جلوی اجرایی شدن آن موضوع گرفته شود. مجلس می تواند از ابزارهای قانونی 
خودشان استفاده کرده، تذکر بدهند و این روند را اصلاح کند. اگر طرح صیانت 
چندین بار به مجلس آمده و رد شده، نشان دهنده این است که این موضوع 
خواست مردم نبوده است. مجلس انقلابی و مردمی باید روی حقوق مردم تاکید 

کرده و از آن پاسداری کند.
جلودارزاده در پاسخ به این سوال که آیا اراده ای در این مجلس وجود دارد که 
این کار را انجام دهد یا خیر، گفت: برخی اوقات نمایندگان از موضوعی مطلع 
نمی شوند و برخی اوقات نیز وقتی مطلع می شوند، شاید بگویند حالا آنقدر این 
موضوع مسئله حیاتی ما نیست. ولی به نظر من این شورا، اختیارات مجلس را 
محدود کرده و نباید بگذارند مجلس بی اختیار باشد تا به فرعیات بپردازد و در 
مقابل حقوق مردم جوابی نداشته باشد. ما نباید خودمان را از فواید اینترنت 
محروم کنیم و بگوییم نتیجه این کارها موثر نیست. مسئولان باید در مقابل حقوق 

مردم مقداری حساس تر باشند.

محسن پاک آیین:

 زمان مناسبی برای صدور
 بیانیه  سیاسی نبود

یک دیپلمات کشورمان اظهار کرد: اتحادیه اروپا از تکرار موارد بی اساس و اتخاذ 
مواضع سیاسی خودداری کند چون با این اقدامات بیشتر در معرض انتقاد و 

بی اعتمادی طرف ایرانی قرار می گیرد.
محسن پاک آیین در گفت وگو با ایسنا با اشاره به بیانیه روز شنبه تروئیکای اروپا 
درباره برجام و طرح اتهاماتی علیه ایران اظهار کرد: بیانیه روز گذشته تروئیکا 
توجیه منطقی نداشت. سه کشور اروپایی به عنوان هماهنگ کننده در مذاکرات 
هستند و در جایگاهی نیستند که با صدور بیانیه سیاسی بر روند مذاکرات تاثیر 

بگذارند. این بیانیه برای ابراز وجود بود و ارزش دیگری برای ایران ندارد.
وی با اشاره به بخشی از بیانیه تروئیکا که در آن گفته شده است، ایران به دلیل 
عدم پاسخ مورد نظر آنها به متن مورد پیشنهاد بورل، برجام را تهدید کرده است 
گفت: تهدید اصلی برجام،  آمریکا و خروج این کشور از توافق بود اما تروئیکا علیه 
خروج آمریکا و کارشکنی در مسیر لغو تحریم ها یا عدم انجام تعهدات آن، بیانیه ای 

موثر تاکنون نداشته است.
این دیپلمات کشورمان تصریح کرد: معمولا انگلیس متمایل به آمریکا در این 
روند موضع داشته است و آلمان و فرانسه هم با مواضع دو پهلو نقش خنثی  
داشته اند. این سه کشور که در مقابل آمریکا دست بسته هستند و جرات و توان 
اعتراض به آمریکا برای شرایط فعلی را ندارند در جایگاهی نیستند که علیه ایران 
بیانیه صادر کنند. پاک آیین گفت: واقعیت این است که زمان مناسبی برای صدور 
چنین بیانیه ای از سوی سه کشور اروپایی نبود به علاوه که اصلا محتوای آن هیچ 
توجیه منطقی ندارد. معتقدم این بیانیه کاملا سیاسی و با هدف اعمال فشار 
علیه ایران برای پذیرش خواسته های نامعقول آمریکاست. ما بارها گفته ایم که 
در برجام هستیم و از آن خارج نشدیم و آن کشوری که از این توافق خارج شده 
باید مورد اعتراض جامعه جهانی قرار گیرد و از او خواسته شود که بی واسطه به 
برجام بازگردد. سفیر پیشین ایران در آذربایجان با اشاره به تحریم وزیر اطلاعات از 
سوی آمریکا با بیان این که این اقدام، غیرقانونی و خلاف رویه مذاکرات هسته ای 
و آسیب زننده به روند است اظهار کرد: تروئیکای اروپا هیچ عکس العملی به این 
اقدام غیرقانونی آمریکا نشان نداد اما به ی کباره یک بیانیه بی ثمر سیاسی که به 
روند مذاکرات صدمه می زند، صادر کرد. وی تصریح کرد: سه کشور اروپایی هیچ 
توانایی برای متقاعد کردن آمریکا برای بازگشت به برجام ندارد آنها با این اقدامات 

سعی دارند فضا را بر ایران تنگ کنند در حالی که پاسخ عکس خواهند گرفت.
پاک آیین گفت: ایران در چارچوب مقررات جاری آژانس تعهداتش را انجام 
می دهد و هیچ تعهدی را بیش از مقررات نمی پذیرد. هر وقت آمریکا به تعهداتش 

بازگردد ما نیز به تعهدات مان باز می گردیم.

احمدی تحلیل گر ارشد سیاست خارجی:

مذاکرات هسته ای به حالت تعلیق درآمده است
یک تحلیل گر ارشد سیاست خارجی گفت: برای تهران و 
دولت سیزدهم مهم است که پرونده پادمانی به چه شکلی 
بسته شود. آقای رئیسی در کنفرانس خبری اخیر خود و 
آقای امیرعبداللهیان نیز در نشست خبری مشترک با همتای 

روس این موضوع را مورد تاکید قرار دادند.
کوروش احمدی در گفت و گو با ایلنا، در ارزیابی وضعیت 
کنونی روند احیای برجام و در پاسخ به این سوال که با توجه 
به بیانیه روز یکشنبه سه کشور اروپایی و اظهارات وزیر امور 
خارجه آمریکا چه افقی در ماه های آینده پیش روی مذاکرات 
خواهد بود، گفت: می توان گفت که مذاکرات به حال تعلیق 
درآمده است. واکنش منفی آمریکا به پاسخ ایران و عدم وجود 
تحرکی در مذاکرات چاره ای جز اینکه فعلا از تعلیق صحبت 
کنیم، باقی نگذاشته است. روندهایی مانند انتخابات کنگره 
در آمریکا نیز در شکل گیری در این تعلیق نقش دارند؛ چرا که 
در جریان مبارزات انتخاباتی، دموکرات ها که شرایط شان نیز 
رو به بهبود است، حاضر به ریسک نیستند و حتی اگر ایران 
شرایط آمریکا را نیز بپذیرد، ممکن است آن ها نخواهند در 
زمان انتخابات توافق را نهایی کنند برای اینکه یک موضوع 
جدیدی وارد رقابت های انتخاباتی خواهد شد و با توجه به 
جو منفی در افکار عمومی در آمریکا، طرف مقابل ممکن 

است از آن علیه دموکرات ها استفاده کنند. 
وی ادامه داد: بنابراین به احتمال زیاد هم عدم توافق میان 
تهران و واشنگتن بر سر چند موضوع باقیمانده و هم یک 
سری وقایع جنبی مانند انتخابات آمریکا و حتی انتخابات 

در اسرائیل باعث شده که کار به حالت تعلیق دربیاید و این 
تعلیق می تواند تا اواسط نوامبر یعنی حدود 10 هفته دیگر 
ادامه داشته باشد. در این زمان تعلیق نیز بعید است تبادل 
پیام چندانی در خصوص موضوعات محتوایی صورت بگیرد. 
این دیپلمات پیشین در پاسخ به این سوال که با توجه به 
صدور قطعنامه در نشست پیشین شورای حکام، آیا نشست 
فصلی شورای حکام که  روز )دوشنبه( آغاز خواهد شد نیز 
قطعنامه دیگری را علیه ایران به همراه دارد، گفت: تاکنون 
صحبتی از قطعنامه جدیدی به میان نیامده است چرا که 
قطعنامه ای سه ماه قبل علیه ایران به تصویب رسید و اگر 
تصمیم بر صدور قطعنامه جدید باشد، باید متنی به مراتب 
تندتر از قطعنامه قبلی داشته و شامل تهدیدی علیه ایران 
چنین  برداشتن  آمادگی  طرفین  فعلا  است  بعید  باشد. 
قدمی را داشته باشند؛ چراکه چنین اقدامی تاثیری منفی 
بر مذاکرات خواهد داشت و مشکلی بیش از تعلیق را رقم 
خواهد زد و ممکن است روند را منجمد کند، البته هنوز 
هیچ چیز روشن نیست. مذاکره وزیر خارجه آمریکا با وزرای 
خارجه سه کشور اروپایی در روز چهارشنبه گذشته، گزارش 
»نگرانی  اظهار  بر  مبنی  حکام  شورای  به  گروسی  منفی 
فزاینده« از آنچه آنها عدم همکاری ایران با آژانس برای حل 
موجودی  افزایش  ادعای  نیز  و  می نامند  پادمانی  مسائل 
کشور  سه  بیانیه  صدور  نهایتا  و  ایران  شده  غنی  اورانیوم 
اروپایی که لحنی بی سابقه داشت، همگی نشانه هایی منفی 
هستند. با توجه به چنین شرایطی از یک سو و اینکه موضوع 

ایران یکی از موضوعات اصلی در دستور کار شورای حکام 
است، از سوی دیگر قطعی نیست که اتفاقی در این نشست 

علیه ایران نیافتد.
احمدی در پاسخ به این سوال که با توجه به اینکه طرف 
غربی مطرح شدن موضوع پرونده پادمانی را عامل توقف 
مذاکرات می داند و البته این مسأله نیز دور از ذهن نبود، آیا 
تهران خواهان این تعلیق بود، گفت: این موضوع را از این 
زاویه می توان دید که برای تهران و دولت سیزدهم مهم است 
که پرونده پادمانی به چه شکلی بسته شود. آقای رئیسی در 
کنفرانس خبری اخیر خود و آقای امیرعبداللهیان نیز در 
نشست خبری مشترک با همتای روس این موضوع را مورد 
تاکید قرار دادند. با این حال، یک ظرافت هایی در این کار 
وجود دارد و اولویت باید با تلاش های دیپلماتیک و رعایت 
به هر صورت  باشد.  این منظور  برای  ضوابط دیپلماتیک 
آژانس یک مجموعه وظایفی دارد که قدرت های بزرگ هم 
خیلی زمخت و بی تعارف نمی توانند به این نهاد دستور دهند 
که وظایفتان را انجام ندهید. این کار باید به صورتی انجام 

شود که عوارض دامنه داری برای آژانس نداشته باشد.
وی ادامه داد: ما در سال 1٣٩4 نیز این موضوع را تجربه  
و درک  تفاهم  با  و  با حربه های دیپلماتیک  کار  و  کرده ایم 
متقابل و بصورت غیرعلنی انجام شد. اینکه ما از غربی ها 
انتظار داشته باشیم که پرونده را بصورت دستوری ببندند و در 
کنار آن تعبیرات تندی علیه آژانس به کار ببریم، جو را خراب 
کرده و کار را مشکل می کند. باید بدانیم گروسی با آمانو 

متفاوت است و موضوع امروز هم با موضوع مورد نزاع در سال 
٩4 تفاوت دارد و از خیلی جهات این موضوع پیچیدگی های 
از  اینکه تخصص و اطلاع  زیادی پیدا کرده است. ضمن 
جزییات کار آژانس و وقوف به سوابق امر و داشتن تجربه در 
این حوزه بسیار مهم است. مشکلاتی از این قبیل در این 
حوزه دست به دست هم داده و کار را به اینجا رسانده است.
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»هر کس پیاده به نزد قبر حسین علیه السلام 
بیاید، خداوند، برای هر قدمش هزار حَسَنه 

می نویسد و هزار زشتکاری را از او می زُداید و 
او را هزار درجه، بالا می بَرد«.

سه شنبه -22 شهریور ماه 1401 - سال بیست وپنجم- شماره 5579

کامل الزیارات : ص 255 ح ٣81

حبس ۳۵۶ بانوی ایرانی به دلیل جرایم غیرعمد
رئیس هیات امنای ستاد دیه کشور از حضور 356 بانوی ایرانی به دلیل ناتوانی در پرداخت دیون خصوصی 
در سطح زندان ها خبر داد.سید اسدالله جولایی با اعلام آمار عددی زندانیان جرایم غیرعمد افزود: اکنون 
تعداد 11 هزار و 544 محکوم غیرعمد در سطح زندان های سراسر کشور تحمل حبس می کنند که متاسفانه 
356 نفر از این مددجویان، آن دسته از دختران و زنانی هستند که نه با ارتکاب اعمال مجرمانه که به صرف 
ناتوانی در تامین امانات مالی یا تنگدستی در تسویه اقساط با طرح شکایت طلبکار یا ضامن روانه بند 
شده اند.رئیس هیات امنای ستاد دیه کشور،  شهرهای پرجمعیت را دارای بیشترین زندانیان زن برشمرد و 
اظهار داشت: استان تهران با میزبانی از 60 زندانی گرفتار در موضوعات غیرعمد در رأس فهرست عددی قرار 
گرفته و در رتبه های بعد فارس با نگهداری از 30 زندانی زن و استان های البرز و گیلان هر کدام با 22 محبوس 

خانم در شمار شلوغ ترین استان ها قرار دارند.

الزام تعویض شناسنامه های قدیمی 
رییس سازمان ثبت احوال کشور با تاکید بر لزوم تعویض شناسنامه های قدیمی برای جلوگیری از بروز 
مشکل در دریافت خدمات، از صدور 14 هزار شناسنامه برای کودکان اتباع مادران ایرانی خبر داد.هاشم 
کارگردرباره الزام تعویض شناسنامه ها و تعیین بازه زمانی برای این کار گفت: قطعا الزام برای جدید کردن 
شناسنامه ها وجود دارد، در حالی که بازه زمانی برای آن تعریف نشده است، ولی افراد برای دریافت خدمات 
دچار مشکل می شوند؛ لذا توصیه این است که افراد هرچه سریع تر مراجعه کنند و شناسنامه های جدید را 
دریافت کنند چرا که باعث می شود در کشور راحت تر خدمات دریافت کنند و مشکلی برای آن ها ایجاد نشود 
و از سوی دیگر پایگاه اطلاعاتی سازمان ثبت احوال نیز کامل تر می شود و برای ارائه خدمات الکترونیک به 

شهروندان نیز کار تسهیل شود.

زورگیر اتوبان نیایش به اعدام محکوم شد 
رئیس کل دادگستری استان تهران از اعلام صدور حکم زورگیر اتوبان نیایش خبر داد.علی القاصی  رئیس 
کل دادگستری استان تهران در جلسه شورای عالی قوه قضاییه به ارائه گزارشی درباره روند رسیدگی های 
قضایی انجام شده در خصوص برخی پرونده های سارقین به عنف و متجاوزین به حقوق عمومی پرداخت 
و گفت: پس از برگزاری جلسه دادگاه سارق بزرگراه نیایش، حکم اعدام این فرد صادر شد.وی با بیان اینکه 
رسیدگی های قضایی به این قبیل مجرمین، »خارج از نوبت، قاطعانه و بدون اغماض« است، گفت: پرونده 
سه نفر دیگر از سارقین به عنف که دارای سرقت های متعددی بودند با عنوان اتهامی »محاربه« در دادسرای 
شهریار در دست رسیدگی است و مقرر شده که پرونده این سارقین نیز بعد از ارجاع به دادگاه انقلاب به 

صورت خارج از نوبت رسیدگی شود.

گشایش 8 پرونده فساد با گزارش های مردمی
وزیر اقتصاد گفت: پس از ابلاغ دستورالعمل جدید گزارشگری فساد، ۸ پرونده در 5 استان گشوده شده و 
در یکی دو مورد که گزارش ها تایید شده است پاداش 30 تا 40 میلیون تومان برای گزارشگر واریز می شود. 
سید احسان خاندوزی با اشاره به اینکه اطلاعات از سوی کمیته ای صحت سنجی می شود، ادامه داد: 
دریافت و بررسی اطلاعات گزارشگر یا سوت زن تخلفات با حفظ کامل محرمانگی و امنیت شغلی خواهد 
بود مگر اینکه گزارشگر فساد مایل به افشای آن باشد و در آن مورد کمک می کنیم که تقدیر رسانه ای صورت 
گیرد.وزیر اقتصاد تأکید کرد: از محل عایدات سوت زنی، حداکثر 3 درصد و تا سقف یک میلیارد تومان به 

عنوان پاداش در نظر گرفته می شود.

فوتسالیست های قمی نائب قهرمان کشور 
نمایندگان قمی عنوان دوم و سوم مسابقات لیگ یک نونهالان کشور را از آن خود کردند.براساس این 
گزارش ،تیم فوتسال ماهان قم که روزیکشنبه در بازی نیمه نهایی، آریا صنعت معصومی دیگر نماینده قم 
در لیگ دسته یک نونهالان باشگاه های کشور را شکست داده بود، روزدوشنبه  در فینال این رقابت ها برابر 
مقاومت قزوین 2 – 1 مغلوب شد و به عنوان نایب قهرمانی رسید.در بازی رده بندی هم آریا صنعت معصومی 
3 – 1 پایه سازان ساوه را از پیش رو برداست و در جایگاه سوم ایستاد.بازی های لیگ یک نونهالان فوتسال 
کشور که بالاترین سطح این رده سنی محسوب می شود، با حضور 12 تیم و به میزبانی تربت حیدریه برگزار 

شد.

ثبت روز بدون فوتی کرونا در قم 
دانشگاه علوم پزشکی قم اعلام کرد: در 24 ساعت گذشته، خوشبختانه هیچ بیماری تسلیم کرونا نشد.
دانشگاه علوم پزشکی اعلام کرد: در 24 ساعت گذشته، 5 نفر با علائم کرونا در مراکز درمانی پذیرش شدند.
در این مدت، هیچ بیماری جان خود را از دست نداد. هم اکنون 22 بیمار کرونا مثبت و 66 بیمار مشکوک به 
کرونا در مراکز درمانی قم بستری هستند که حال 12 نفر وخیم است. تاکنون 19371۸6 دُز واکسن کرونا 

در استان تزریق شده است.

مدیر کل تامین اجتماعی قم:

۸۰۰ هزار قمی زیر پوشش تامین  اجتماعی هستند
مدیرکل تامین اجتماعی قم جمعیت زیرپوشش بیمه تامین اجتماعی در استان قم را ۸05 هزار و 

۸23 نفر عنوان کرد.
محمد عاشوری در گفت وگو با خبرنگاران اظهار کرد: در حال حاضر جمعیت زیرپوشش بیمه تأمین 
اجتماعی در استان قم ۸05 هزار و ۸23 نفر بوده و از این آمار، تعداد 244 هزار و 760 نفر بیمه شده 

اصلی و 561 هزار و 63 نفر بیمه شده تبعی هستند.
مدیر کل تأمین اجتماعی استان قم افزود: 56 هزار و 950 نفر در این استان بیمه شده اصلی در 
بخش مستمری بگیران هستند که نسبت به سال گذشته پنج هزار و 297 نفر افزایش نشان می دهد، 
سال گذشته 43 هزار و 42 نفر بیمه شدگان تبعی در بخش مستمری بگیران بودند که امسال این تعداد 

به 45 هزار و 2۸۸ نفر افزایش یافته است.
وی تصریح کرد: در حال حاضر 102 هزار و 23۸ نفر بیمه شده اصلی و تبعی در بخش مستمری بگیران 

تأمین اجتماعی هستند که نسبت به سال گذشته هفت هزار و 543 نفر افزایش یافته است.
عاشوری خاطرنشان کرد: مخاطبان تأمین اجتماعی می توانند هرگونه مشکل خود در ارتباط با این 
سازمان را با مرکز ارتباطات مردمی با شماره 1420 از ساعت ۸ الی 20 در میان بگذارند و کد پیگیری 

دریافت کنند.
وی در پایان اظهار کرد: تأمین اجتماعی قم با چهار شعبه اصلی، 2 شعبه اقماری و پنج کارگزاری 

رسمی، 1۸ خدمت مختلف بیمه ای را به مخاطبان خود ارائه می دهد.

معاون آماد و پشتیبانی قرارگاه مردمی اربعین استان قم خبرداد:
توزیع 5۰ هزار پرس غذای گرم میان زائران اربعین درقم

معاون آماد و پشتیبانی قرارگاه مردمی اربعین استان قم گفت: طی 10 روز گذشته، 75 هزار قرص نان 
و 50 هزار پرس غذای گرم طبخ و بین زائران اربعین در این قرارگاه توزیع شده است. 

عباس آخوندی در گفت وگویی خبری، با اشاره به اینکه از 7 شهریور ماه فعالیت معاونت پشتیبانی در 
قرارگاه مردمی اربعین آغاز شده است، بیان کرد: برای زائران سیدالشهدا)ع( سه وعده غذایی صبحانه، 
ناهار و شام در این قرارگاه تدارک دیده شده و تا کنون بیش از 50 هزار پرس غذا طبخ و توزیع شده 

است. 
وی با بیان اینکه 3واحد نانوایی، صبح و عصر مشغول به تهیه نان هستند، افزود: 75هزار قرص نان تا 
به امروز در این نانوایی ها پخت و بین زائرین اربعین حسینی توسط خادمان قرارگاه مردمی اربعین توزیع 
شده است.  آخوندی گفت: همچنین با همکاری خادمانی از کشور پاکستان و افغانستان، ایستگاه 

صلواتی چای و شربت به صورت شبانه روزی در قرارگاه فعال است. 
وی ابراز کرد: معاونت آماد و پشتیبانی قرارگاه مردمی اربعین در استان قم، آمادگی دارد روزانه 15هزار 
زائر اباعبداللّه الحسین )ع( را در صحن های امام حسن عسکری )ع( و بقیع مسجد مقدس جمکران 

اسکان داده و پذیرایی کند. 
معاون آماد و پشتیبانی قرارگاه مردمی اربعین خاطرنشان کرد: در حال حاضر برای ایاب و ذهاب 
خادمین قرارگاه اربعین نیاز به راننده جهادی داریم و علاقه مندان می توانند برای خدمت در این زمینه 

با شماره تلفن 09127472694 هماهنگ کنند.

مصدومان با بالگرد به بیمارستان منتقل شدند؛

 واژگونی خودرو در اتوبان قم به تهران
سرپرست اورژانس 115 قم از به پرواز درآمدن بالگرد اورژانس 115 در پی واژگونی یک دستگاه 

خودروی سواری در اتوبان قم به تهران خبر داد.
جلیل گودرزی فر سرپرست اورژانس 115 قم اعلام کرد: ساعت 16 و 23 دقیقه عصر روزیکشنبه 
واژگونی یک دستگاه خودروی سواری در اتوبان قم به تهران منجر به مصدوم شدن چهار سرنشین این 

خودرو، پسر 6 ساله، آقایی 36 ساله و دو خانم 32 و 64 ساله شد.
وی ادامه داد: در این حادثه دو دستگاه آمبولانس و بالگرد اورژانس برای نجات جان مصدومان به 

محل حادثه اعزام شد.
گودرزی فر افزود: چهار مصدوم حادثه پس از دریافت اقدامات درمانی لازم با بالگرد اورژانس  به مرکز 

درمانی شهید بهشتی منتقل شدند.

مدیرعامل سازمان مدیریت پسماند شهرداری قم خبرداد:

بهره مندی از ظرفیت شرکت های 
دانش بنیان در جمع آوری پسماند

با  که  زیپاک  افزار  نرم  گفت:  قم  شهرداری  پسماند  مدیریت  سازمان  مدیرعامل 
استفاده از ظرفیت شرکت های دانش بنیان راه اندازی شده است، به زودی کار خود 

را در قم آغاز می کند.
سید عبدالله میرابراهیمی  با اشاره به وضعیت کنونی مدیریت پسماند قم، اظهار 
کرد: در شهر قم پسماندهای عمرانی ساختمانی وضعیت مطلوبی دارد و از مبدأ تولید 
مدیریت انجام می شود؛ تمام تولیدکنندگان ملزم به دریافت مجوزهای لازم هستند و 

مراحل ذخیره سازی و انتقال به سایت های تخلیه تعریف شده است.
وی ادامه داد: پسماندهای خانگی در زنجیره مدیریت پسماند قرار دارند که در این 
زمینه، آموزش و اطلاع رسانی های لازم براساس نوع و جنس مخاطب در حال انجام 

است .
ادارات،  مدارس، صنوف،  به مهدهای کودک،  آموزش  یادآور شد:  میرابراهیمی 
مجتمع های مسکونی از جمله مخاطبان سازمان در ارائه مفاهیم آموزشی هستند و 

نتایج مباحث آموزشی در دراز مدت تأثیرگذار خواهد بود .
مدیرعامل سازمان مدیریت پسماند شهرداری قم با اشاره به معضل زباله گردها گفت 
: موضوع زباله گردها که با توجه به وضعیت اقتصادی موجود به عنوان یک چالش 
مطرح است و در حال حاضر 1۸0 گاراژ ضایعاتی در سطح شهر وجود دارد که توسط 

زباله گردها تأمین می شود .
وی در ادامه سخنان خود با اشاره به بهبود شرایط ایستگاه های انتقال زباله گفت: 

ایستگاه های انتقال زباله در سال های گذشته تجهیز و راه اندازی شده است .
میرابراهیمی با بیان اینکه درصد عمده جمع آوری پسماند خشک از طریقه مراجعه 
تفکیک  زیرساخت های  و  افزود: تجهیزات  به غرفه ها صورت میپذیرد،  شهروندان 
پسماند از مبدأ در چند سال گذشته رشد داشته و ایستگاه های مشارکت شهروندی 

به 56 باب غرفه رسیده است .
مدیرعامل سازمان مدیریت پسماند شهرداری قم عنوان کرد: نرم افزار زیپاک که با 
استفاده از ظرفیت شرکت های دانش بنیان راه اندازی شده است، به زودی به عنوان 

نرم افزار دریافت پسماند خشک از شهروندان کار خود را آغاز می کند 
 

رییس مرکز بهداشت استان قم مطرح کرد:

روزهای پیش رو زمان طلایی 
برای واکسیناسیون دانش آموزان

رییس مرکز بهداشت استان قم گفت: روزهای پیش رو یعنی تا قبل از آغاز سال 
تحصیلی، زمان طلایی برای واکسیناسیون گروه سنی دانش آموزان علیه ویروس کرونا 

است. 
سیامک محبی در گفت وگویی افزود: طبق مصوبه ستاد ملی مبارزه با کرونا، گروه 

سنی پنج سال به بالا باید نسبت به واکسیناسیون کرونا اقدام کنند.
وی اضافه کرد: حدود ۸0 درصد جمعیت بالای 12 سال استان قم واکسن دوز اول را 

دریافت کرده اند، ولی میزان واکسیناسیون در دوزهای بعدی کمتر شده است.
وی ادامه داد: در گروه سنی 12 تا 1۸ سال که عمدتا دانش آموزان متوسطه اول و 

دوم هستند، 75 درصد جمعیت دوز اول را دریافت کرده اند.
به گفته محبی، بر اساس بررسی های صورت گرفته عارضه ای برای دانش آموزان 
به وجود نیامده و خانواده ها می توانند بدون هیچ گونه نگرانی از واکسن ها استفاده و 

سلامت خود را تضمین کنند.
وی با بیان این که واکسن های پاستوکووک و سینوفارم برای این گروه سنی تجویز 
می شود، تصریح کرد: طبق دستورالعمل ها دانش آموزان باید 2 دوز واکسن تزریق 
کنند که می توانند به بیش از 190 مرکز که واکسیناسیون انجام می شود، مراجعه کنند.
وی با تاکید بر این که انتظار داریم خانواده ها نسبت به تزریق واکسن فرزندانشان 
مراجعه کنند، از مدیران مدارس درخواست کرد: اهمیت و لزوم واکسیناسیون دانش 
آموزان را داخل مدارس ترویج و سلامت دانش آموزان را برای آموزش حضوری تضمین 

کنند.
 

معاون آموزش وپرورش استان قم اعام کرد :

حداکثر جمعیت در کلاس های درس  
۳5 نفر خواهد بود

معاون آموزش ابتدایی آموزش وپرورش استان قم گفت: در سال تحصیلی جدید، 
حداکثر جمعیت دانش آموزی در کلاس های درس مدارس دولتی این استان 35 نفر 

خواهد بود. 
مریم سادات پناهنده در گفت وگویی افزود: در برخی مناطق متوسط شهر که بافت 
جمعیتی با شکل فشرده ای افزایش یافته است، با افزایش تراکم دانش آموزی مواجه 

هستیم.
وی اضافه کرد:با وجود این که جمعیت دانش آموزان در شهر قم متمرکز است، 

تاکنون اجازه نداده ایم بیش از 35 نفر در هر کلاس ساماندهی شوند.
بودن جمعیت دانش آموزی  بالا  به دلیل  مواردی  ادامه داد:ممکن است در  وی 

کلاس ها بیش از 35 نفر باشد که این مساله در تمام استان ها معمول است.
میزان  و  آموزش  کیفت  در  قطعا  دانش آموزی  کرد:تراکم  تصریح  پناهنده 
اجازه  و  است  اول  اولویت  در  دانش آموزان  پوشش  ولی  دارد،  تاثیر  خدمات رسانی 

نخواهیم داد دانش آموزی بدون کلاس بماند.
وی گفت:مسوولان اداره کل نوسازی مدارس و مجمع خیران مدرسه ساز پیگیر این 

مساله هستند تا در حد توان نسبت به تامین مدرسه در مناطق پرجمعیت اقدام شود.
 

مدیرعامل سازمان پایانه های مسافربری شهرداری قم خبرداد:

پذیرایی روزانه ۸ هزار زائر
 در ایستگاه صلواتی پایانه مرکزی

مدیرعامل سازمان پایانه های مسافربری شهرداری قم از پذیرایی روزانه ۸000 نفر 
زائر در ایستگاه صلواتی این سازمان در ایام اربعین حسینی خبر داد.

سید رضا حسینی با اشاره به آمادگی پایانه مسافربری شهر قم برای پذیرایی از زائران 
اربعین حسینی اظهار داشت: با توجه به ازدحام زائرین در پایانه مرکزی، ایستگاه 

صلواتی به منظور پذیرایی از زائرین محترم مستقر شد.
وی ادامه داد: این ایستگاه صلواتی از 12 شهریور فعالیت خود را آغاز کرده و تا امروز 

به زائران اربعین حسینی خدمت رسانی کرده است.
وی افزود: ایستگاه فرهنگی سازمان در این ایام با ارائه برنامه های فرهنگی و مذهبی 
در سالن کوثر و پاسخ گویی به مسائل شرعی در خدمت زائرین است و حدود 4000 
بسته فرهنگی با محتوای ادعیه ، یادمان شهدا، خودکار وتسبیح تهیه و در میان زائرین 
توزیع می شود. مدیر عامل سازمان پایانه های شهرداری قم خاطرنشان کرد: همه روزه 
نماز جماعت و مراسم عزاداری سرور و سالار شهدا حضرت اباعبدالله حسین)ع( در 
مسجد رسول اکرم)ص( با حضور زائرین کربلای معلی بر پا شده و این برنامه تا اربعین 

حسینی ادامه دارد.

مسئول کمیته پشتیبانی موکب آستان مقدس قم خبرداد:

توزیع روزانه 1۶ هزار لیتر آب شرب 
مسئول کمیته پشتیبانی موکب آستان مقدس قم از توزیع روزانه 16 هزار لیتر آب 
شرب در این موکب خبر داد و گفت:با تلاش خادمان مشکلی در تامین آب مصرفی 

وجود ندارد. 
محمود کریمخانی با بیان اینکه موکب آستان مقدس برای رفع نیاز های مختلف 
زائران برنامه ریزی کرده است، اظهار کرد: هر چند امسال با توجه به آغاز زودهنگام 
پیاده روی اربعین، دو روز زودتر از موعد مقرر فعالیت موکب آستان قم آغاز شد، اما به 
لطف خداوند متعال تا اربعین حسینی روند خدمت رسانی به زائران به شیوه مطلوب 

دنبال خواهد شد.
او با بیان اینکه هیچ مشکلی در تأمین آب مورد نیاز زائران وجود ندارد، گفت: روزانه 
16 هزار لیتر آب شرب با مصرف مختلف از جمله چایی و شربت در آشپزخانه و 

ایستگاه های صلواتی موکب مورد استفاده قرار می گیرد.
مسئول کمیته پشتیبانی موکب آستان حضرت فاطمه معصومه )س(با اشاره به اینکه 
آب غیر شرب موکب علاوه بر حمام و سرویس بهداشتی در بخش شست وشوی لباس 
زائران و همچنین آشپزخانه نیز مصرف می شود، تصریح کرد: در مجموع روزانه نزدیک 
به 100 هزار لیتر آب غیر شرب در موکب آستان مصرف می شود و با تلاش خادمان این 

حجم از آب بدون مشکل تامین می شود.

به شهرک های  پروژه گازرسانی  این که  بابیان  قم  استان  گاز  مدیرعامل شرکت 
صنعتی قم 5۸ درصد پیشرفت فیزیکی دارد گفت: این پروژه با به کارگیری تمام 

ظرفیت ها ادامه دارد. 
مرتضی خوش لهجه در گفت وگویی پیرامون آخرین وضعیت پروژه های گازرسانی 
به شهرک های صنعتی شکوهیه و محمودآباد اظهار داشت: این پروژه ها با هدف 
تقویت و توسعه گازرسانی به واحدهای صنعتی و افزایش ظرفیت بالقوه تامین گاز 
صنایع استان، از سال گذشته آغاز شده و پس از مدتی وقفه در اجرای پروژه، روند 
ساخت آن با به کارگیری تمامی ظرفیت ها ادامه داشته و سرعت مضاعف پیدا کرده 
است. وی با بیان این که برای اجرای پروژه گازرسانی به فاز جدید شهرک صنعتی 
شکوهیه و محمودآباد، 379 میلیارد ریال اعتبار از منابع داخلی شرکت گاز استان قم 
پیش بینی شده است، تصریح کرد: این پروژه تاکنون به صورت مستقیم برای 30 تن 
اشتغالزایی داشته و هم اکنون با 5۸ درصد پیشرفت فیزیکی در مرحله لوله گذاری و 

نصب شیرآلات قرار دارد.
مدیرعامل شرکت گاز استان قم همچنین در خصوص پروژه توسعه گازرسانی 
به صنایع مرحله 9 استان قم خاطرنشان کرد: روند لوله کشی این پروژه نیز از 
سال 1400 آغاز شده و در حال حاضر با 40 درصد پیشرفت فیزیکی، در مرحله 

شبکه گذاری و احداث ایستگاه تقلیل فشار گاز قرار دارد.
خوش لهجه با بیان این که در پروژه توسعه گازرسانی به صنایع مرحله 9 استان 
قم، 50 واحد صنعتی از سوخت گاز طبیعی برخوردار خواهد شد، بیان کرد: در این 
پروژه حدود ۸0 میلیارد ریال اعتبار درنظر گرفته شده و پیش بینی می شود که پس از 

بهره برداری از این خطوط، برای 100 تن از جوانان قمی شغل فراهم شود.
وی اضافه کرد: با تلاش های مهندسین و عوامل شرکت گاز استان قم در تلاشیم 
تا در سال جاری، دو پروژه مذکور به بهره برداری رسیده و گام مهمی برای در راستای 

اشتغالزایی برای جوانان و مانع زدایی از تولید برداشته شود.

مدیرعامل شرکت گاز استان قم خبرداد: 

پیشرفت 5۸ درصدی پروژه گازرسانی به شهرک های صنعتی

مدیرعامل شرکت آب منطقه ای استان قم گفت: با توجه به تجربه  بارش های 
باید هر چه سریعتر تمام  شدید در قم که امکان وقوع سیل را فراهم می کند 
از  تا  تخریب  استان  رودخانه های  حریم  و  بستر  در  غیرمجاز  ساخت وسازهای 

خسارت های احتمالی جلوگیری شود. 
علی اصغری در گفت وگویی  بیان داشت: با توجه به نزدیک شدن به فصل پاییز و 
امکان وقوع بارش های شدید، باید پیش بینی های لازم برای جلوگیری از وارد شدن 
خسارت به اشخاص و اموال در زمان وقوع سیل های احتمالی دیده شود که یکی از 
مهمترین اقدام ها در این رابطه تخریب ساخت وسازهای غیر مجاز در بستر و حریم 

رودخانه های استان و باز کردن کامل مسیر عبور آب است.
وی با اشاره به لزوم همکاری مردم با دستگاه های متولی آزاد سازی حریم و بستر 
رودخانه ها، افزود: اگر مسیر طبیعی عبور آب در رودخانه ها بر اثر ساخت وسازهای 

غیرقانونی بسته شود، آب از سایر نقاط که امکان دارد محل زندگی مردم باشد 
منتقل می شود و این مساله امکان وقوع حوادث تلخ ناشی از سیلاب را تشدید 
می کند. وی ادامه داد: علاوه بر لزوم آزادسازی بستر و حریم رودخانه های استان، 
اجرای طرح های لایروبی مسیرهای طبیعی عبور جریان آب نیز توسط شرکت آب 
منطقه ای قم دنبال شده و در این رابطه اقدام های لازم برای جلوگیری از افزایش 

رسوب  گذاری در رودخانه ها و آبراه های استان در دست انجام است.
گفتنی است در استان قم 930 کیلومتر رودخانه اصلی و حدود 32 هزار کیلومتر 

آبراهه و مسیل جریان آب وجود دارد.
کاهش چشمگیرمنابع آبی استان قم 

مدیرعامل شرکت آب منطقه ای قم در بخش دیگری از سخنان خود با اشاره به 
شرایط سخت و پرهزینه تامین آب برای استان گفت: مردم قم با رعایت الگوی 
مصرف، کمک بزرگی به مدیریت تامین آب استان می کنند و در این خصوص 

رسانه ها نقش مهمی در آگاهی بخشی به اقشار مختلف برعهده دارند. 
وی با تاکید بر این که کاهش بارش ها و خشکسالی ضرورت صرفه جویی را 
افزایش داده است، ادامه داد: بر اساس آخرین پایش صورت گرفته حجم مخزن 2 
سد 15 خرداد و کوچری که از جمله منابع تامین کننده آب قم به شمار می آیند در 

مقایسه با مدت مشابه سال قبل با کاهش قابل توجهی رو به رو شده است. 
وی افزود: در همین رابطه حجم مخزن سد 15 خرداد در اواسط شهریورماه سال 
گذشته بیش از ۸9 میلیون متر مکعب بوده که اکنون این رقم به حدود 5۸ میلیون 
متر مکعب کاهش یافته است، همچنین سد کوچری در نیمه شهریورماه سال 
گذشته بیش از 10۸ میلیون متر مکعب بوده و در حال حاضر این میزان به حدود 

92 میلیون متر مکعب رسیده است.

مدیرعامل شرکت آب  منطقه ای استان قم تاکید کرد: 

ساخت وسازهای غیرمجاز دربستررودخانه ها تخریب می شود

کشتی فرنگی قهرمانی جهان|دست نجاتی به برنزِ بلگراد نرسید

معاون محیط زیست و خدمات شهری شهرداری 
رسانی  اطلاع  ستادهای  تشکیل  به  اشاره  با  قم 
اربعین در مناطق هشت گانه شهر قم گفت: ناوگان 
حمل و نقل عمومی شهرداری قم برای جا به جایی 

زائران اربعین حسینی آماده است.
مهدی اصفهانیان مقدم با اشاره به  ضریب ایمنی 
شهر برای مراسم اربعین اظهار داشت: 24 ایستگاه 
مناطق  سطح  در  ایمنی  خدمات  و  آتش نشانی 
تکیه ها،  از  را  بازدیدهایی  و  فعال است  شهرداری 
مساجد، حسینه ها و ایستگاه های صلواتی ترتیب 
می دهند تا نواقص ایمنی شناسایی و برطرف شود.

معاون محیط زیست و خدمات شهری شهرداری 
و  باغبان  پاکبان،  و 300  هزار  از  بیش  افزود:  قم 
عوامل ستادی به صورت شبانه روزی آماده باش 
هستند و موضوع پسماند و فضای سبز را مدیریت 

و کنترل می کنند.
از  پیشگیری  اداره کل  عوامل  شد:  یادآور  وی 
کاری  گروه های  قالب  در  نیز  شهری  تخلفات 

حرفه ای در سطح مناطق شهر به ویژه جمکران و 
و کارتُن خواب ها  برای ساماندهی متکدیان  حرم 

استقرار دارند.
جانشین شهردار قم در ستاد تسهیلات زائرین و 
خدمات سفر با ذکر این نکته که سامانه 137 برای 
آماده  شبانه روزی  صورت  به  شهری  فوریت های 
فضاسازی  برای  کرد:  تصریح  است،  پاسخ گویی 
اقدام های  هشت گانه  مناطق  کردن  سیاه پوش  و 
بسیار خوبی انجام شده و در ارتباط با ایستگاه های 

صلواتی نیز نظارت های جامعی انجام می شود.
ارتقای  و  مردم  مشارکت  با  داشت:  بیان  وی 
فرهنگ شهروندی ما شاهد این بوده ایم که علاوه 
بر این حجم از ایستگاه های صلواتی، قم یکی از 
نظیف ترین شهرها در دهه نخست ماه محرم بوده و 

در اربعین حسینی نیز خواهد بود.
وی خاطرنشان کرد: در رابطه با استقرار مخازن 
فلزی جمع آوری زباله و توزیع کیسه های پلاستیکی 

نیز هماهنگی لازم انجام پذیرفته  است.

اصفهانیان مقدم افرود: با توجه به ورود زائران از 
اقصی نقاط کشور به قم، بوستان ها را برای اسکان 
بزرگ  راهپیمایی  برگزاری  برای  کرده ایم،  آماده 
اربعین نیز زیرساخت ها و تسهیلات رفاهی مورد نیاز 

پیش بینی شده که خدمات خوبی را ارائه کنیم.
وی اضافه کرد: اتوبوس رانی و تاکسیرانی نیز به 
صورت 24 ساعته برای نقل وانتقال زائران بین حرم 

و جمکران آمادگی دارند.
معاون خدمات شهری و محیط زیست شهرداری 
آب،  شدید  مشکل  به  توجه  با  کرد:  تصریح  قم 
تجهیزات لازم به منظور آبرسانی به موکب حضرت 
معصومه)س( و عمود 10۸0 واقع در شهر کربلا 
یک دستگاه  نیز  مهران  برای شهر  فرستاده شد، 
ِپِرس زباله، 2 تُن جارو، 500 کیلو کیسه زباله و 10 
عدد کارتُن پلاست هماهنگ شده که در اختیار 
قرار بگیرد. وی گفت: یک دستگاه اتوبوس حامل 
40 زائر خادم افتخاری نیز از طرف شهرداری قم به 

مهران اعزام خواهد شد.

معاون محیط زیست و خدمات شهری شهرداری قم خبرداد:

آمادگی ناوگان حمل و نقل عمومی برای جابه جایی زائران اربعین

فرماندار قم گفت: نسل جدید ما از مبانی دفاع 
کم کاری ها  باید  و  ندارند  را  کافی  اطلاع  مقدس 
در ترویج فرهنگ دفاع مقدس به این نسل جبران 

شود. 
عباس ذاکریان در جلسه ستاد گرامیداشت هفته 
دفاع مقدس شهرستان قم ابراز داشت: هر فرد به 
اندازه ای که می تواند باید از گنجینه دفاع مقدس 
استفاده کند و با این کار به منابع عظیمی دست 
پیدا می کند اما آنقدر کم به این گنجینه پرداخته 
ایم که گاهی نسل جدید به قدر لازم از آموزه های 
دفاع مقدس آگاهی ندارد. وی اظهار داشت: اتکا 
به قدرت مردم از شاخصه هایی است که باید نسبت 
به آن تاکید شود و در ادامه مسیر انقلاب به عنوان 

چراغ راه مورد استفاده قرار گیرد.
وی ادامه داد: اگر متکی به حضور مردم نباشیم و 
مردم را در مدیریت عرصه های مختلف درگیر نکنیم 
نمی توانیم موفق باشیم و در حقیقت نظام ما از 

اساس مبتنی بر حضور مردم است.
فرماندار قم تاکید کرد: بر خلاف تصور دشمن،  
جنگ تحمیلی ما را قوی تر کرد و باعث شد انقلاب 
و  کند  پیدا  توسعه  و  شده  معرفی  دنیا  به  بیشتر 

دشمنان تصور این را هم نمی کردند.
انقلاب  برای خاموش کردن  افزود: دشمن  وی 
جنگ را به راه انداخت اما جنگ باعث شعله ور تر 
شدن انقلاب در دنیا شد و این جز با اراده الهی 
اتفاق نمی افتاد. ذاکریان اظهار داشت: خیلی از 
استعدادهای ما در عرصه دفاع مقدس شناسایی 
نوآوری هایی در عرصه های  بروز  به  و منجر  شد 
به  اعتماد  این عرصه ها  از  مختلف شد که یکی 

جوانان بود که ثمره آن را دیدیم.
وی تصریح کرد: در گام دوم انقلاب باید به جوانان 
اعتماد کنیم و در این بین ضرر نخواهیم کرد و بهتر 
به اهدافی که برای انقلاب ترسیم کرده ایم خواهیم 
رسید. وی با تاکید بر لزوم تجلیل از شهدا، جانبازان 

و پیشکسوتان دفاع مقدس گفت: آن ها قهرمانان 
ملی و معنوی ما هستند و رویکرد دفاع مقدس صرفا 
دفاع از خاک و ناموس نبود و دفاع از اسلام، دین و 
معنویت ما بود و باید همه قهرمانان جنگ را تجلیل 

کنیم و در این زمینه نیز کاستی داشته ایم.
فرماندار قم افزود: شهدا باید همیشه تجلیل شده 
و رفتار آن ها برای ما الگو باشد و شهید دهه هفتادی 
ما  با  که  بود  افرادی  از  نیز  مثل محسن حججی 

زندگی می کرد و حجتی برای کل دنیا می شود.
وی اظهار داشت: جامعه بزرگ مخاطبان ما در 
آشنایی با دفاع مقدس دانش آموزان و دانشجویان 
هستند و در هفته دفاع مقدس و دهه فجر از فرصت 
بوجود آمده  استفاده درستی نمی شود لذا خوب 
است پیشنهادی به شورای عالی انقلاب فرهنگی 
داده شود که دانشگاه ها و مدارس از این دو بازه 
زمانی برای تبلیغ فرهنگ دفاع مقدس به خوبی 

استفاده کنند.

فرماندار قم: 
کم کاری ها در ترویج فرهنگ دفاع مقدس به نسل جدید جبران شود

علیرضا نجاتی در رده بندی وزن 63 کیلوگرم کشتی فرنگی 
قهرمانی جهان مقابل تیو از چین با نتیجه 4 بر 1 شکست خورد.


